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Hyﬁ. (through e Al

' When Roger Lees, A.E.A., was here this
morning I spoke in the sense of 429a. He said he
did not think the Authority would wish %o be
involved in arranging an interview, but had no
objection whatsoever to our making arrangements
direct.

He added that the Authority hoped either
that Euratom would recall him, or that MARTELLI
would himself seek work in a University in the U.K.

Subject to any views D.1 may have I
should have thought the right course would be o
write to him, over Mr. Allen's signature, from Room

055. A
o

D, M.E.D. Cumming.

23rd July, 1963.
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I have now examined the Home Office file
\‘for MALCHUS, M.142351. This shows thsat MAILCHUS
was born on the 18th March, 1939. He is a German
citizen and has been known as Peter Dietmar
MALCHUS-ETRY or just ETRY.

Note for File

2. MALCHUS arrived in the United Kingdom
on the 29th November, 1961, ostensibly in order

to visit friends. He claimed to be a writer/
Journalist by profession and had in his possession
student cards issued by the Sorbonne. He lived
at 10, Talbot Roed, W. 2.

S MALCHUS was deported from the U.K. on
20th July, 1962, following a three months

sentence for offences involving a theft of a
motor car, breaches of the Road Traffic Act, and
assaulting a Police Constable. He attempted to
return to the U.,K. on the 31st July at which time
he had in his possession an identity card relating
to one Erhard Christian SCHILLER,.born 19.12.39.
which was removed from him end returned to the
German authorities.

4. On a subsequent occasion he came to

this country under the identity of his friend,

Uwe Paul OLDENBURG, born 13.11.41. in whose name
he had obtained an identity card. After being in
prison at Brixton he wes redeported from the U.K.
by air to Cologne on 4th July, 1963.

b. There is nothing in MALCHUS' case to
indicate any connection with MARTELLI.

D.1
26th July, 1963.




PERSONAL AND CONFIDENTIAL
Tel: WHItehall SLOO Copies to: Room 055,
Ext: 393, L.A,

el

o Lo

PF 0790 » 570 »
25th July, 19563.

Dear 8ir,

I understand that you have expressed your
willingness to aseist the asuthorities in their
enguiries into the setivities of the Russian
Intelligence Service. I should be glad to know
therefore if you would be prepared to see an
officer of this Department, ¥r, Patching, in the
near future at a time and place to suit you, it
you wish your Solicitor or Colonel Young to be
present there is of course no objection,

Perhaps you would be good enough to telephone
or write to lr, Pateching at the above address at
your convenience,

Yours [faithfully,
/

| fficer-in-Charge.

br, G.E.G, Martelli, Case Officer: MNr, J.M,

14, Pitszsharry's Road, Patrick, D.4.
Abingdon,

Berks,

2 CONFIDENTIAL




CODE 18-76

D, came to see me this afternoon and
approved the draft letter at L37a. I explained
to D. why we inserted the sentence "If you wish
your Solicitor or Colonel Young to be present
there is of course no objection." D, accepted
my explanations and agreed the draft.

5 ik

B.A. Hill. e h

Fo

A
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: / /J: ¥ 5
Draft Letter/Minutecto Dr. G. Martelli Grading / w o }fq

Date Faik £ %W

Our Ref.
Their Ref.

For Signature by L.A./Mr. Allen Approved by

8. Form 181/rev. 5.52/5m 4.62

T
Dear Deodiepieddd ,

I understand that you have expressed
your willingness to assist the @uthorities in their
enquiries into the activities of the Russian

Intelligence Service, I should be glad to know

be prepared to see
X »
s, Mr. Patching, in the near future at a
5 A vk Y ad ;
time and place ie-he agreed upon. [/ o /
S hote & o] Town. (S oot i 6 K
@ Perhaps you would be good enough to «
<4 .»\:.\\Lé
telephoneAMr. Patching at the. above address.at your

therefore if you would
W, G

convenience,

no &ﬂf”j"h g

b feirs o o T faa

Continue overleaf if necessary. v L
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MARTELLI !

Extract for File No.: B0 111 RS oot st S PO S N AR SRR b R s

Original in File No.:*....%5.%... 7 764}6231}-}’? .......................... Vol.: ial : Receipt Dane:...2.1&..7,..63............
SRS SR - - U M £ Dated:...202.0283..........

Original from :

Extracted on:

Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Incoming call from CALDERAN to MARTELLI, who *'“')"d him
that he had not heard from the childr on. e wondered
whether Ae could get into touch with the Vx.ce Consul.
CALDERAN thought it best to possibly omtact
in Itn.lj wnd “WARTELLI = greed this might
I::,:.L.,.us X I'._uz.:.t.Lf}fled J.OL“II’ SON havi

the ©Security person at Harwe
he thought since they had other channels of
{Jld ERAN said -'no, I'd leave that alone! -

try the Vice Consul., He made a note of MUSS

ﬁnd address to save him loo *k.,i"*" up the file,

h
A ¢ TR
CALDERAN gave him LEACH's address.

MARTELLI Len%cmr‘? his con*JUSJJ,’);:L with Buratom, remarkirg
i,:zw 1Buratom rang me yesterday!. The ATOMIC ZLI?L’CL’ *":,':e
going to decide tomorrow wather they wanted him in Cuylham
or -;ou. But ~'Eurs mm e: nm_..le offered to advance ne
noney to pay ny f}_e’a fwnc. this they can do only on
presantation of a id. they urged t*f\ﬁ I ,Jn-Q"lw do
that as soon as po it He asked whether CALDE
coz:ﬂ.d provide him with a bill C-'::,D'v_t“i: r,f":o_ﬂ to

an invoice confir he receipt of 2000 : yuld state
that the bill '*‘ozla 'z)e slightly in L:;cegsa of this amowm

T AT
T )

<ARTELLI spoke of the possibility of being thrown ocut

a-x}u'e.toml but felt they vivﬂt not be S0 keen .o do so if

they had parted with a sum of money for his expens
/OTJ"’\T‘!

| =g @
A !

s M &
ANY




Translation

Language: TItalian Receipt date
) From: Dr. Annamaria MARTELLI A.2.B (G.P.O.) No:
(withaddress)  ¥ig Nazionale, 53 A.2 Schedule Ref:

(Tera: yset i Translator :
Translator’s notes:
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To

(with address)

Dated :

Postmark :
(place & date)

Text: *Verbatim/Precis
*Letter/Posteard/Cable
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Disposal :
*photostat destroyed
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Translation

Language: Ttali: Receipt date :
From: (Dr. G. MARTELL A.2.B (G.P.O.) No:

(with address) )\ DTIICDON A.2 Schedule Ref:
B Translator :

Translator’s notes :

o

(with address)

Dated: Tuesday £&¥xFx&Fxx.(sic).
Postmark: Abingdon. Berks. 22.7.63.
(place & date)

Text: *Verbatim/Pregis:
* Lietter/Posteard/Cable

Disposal: PA. in Name

*photostat destroyed

Copien for......v v S e e e Name

Name

“Delete where inapplicable
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ra. p#\) PBhoor) FriéeDd

.
With the Cmplime_nts /f@ ﬂ
A

of the

‘Under Secretary of State

Home Office,

(Immigration and Nationality Department),
2701 =7, High Holborn,
Ilondon, W.C.1.




. ooty 1

Request for Information regarding Aliens from Home Office Records

H.O. Reference
(if known)

Peter Dietmar

Sz na
N.B. Use a separate form for each name. D W. Bloomfleld *Only Aliens are recorded.

To Home Office (through B.3/Mails)

Please supply (tick information required) : /
XX HoME OFFICE FILE.

Herewith/

INFORMATION FROM CENTRAL INDEX

Whether registered with police/or exempt from registration.
Date of exemption

Latest/Registered/Address

Registration District
A.P.R.C. Number H.O. File No

Personal Particulars (Information lacking in 1-4 above or if different from that in 1-4

INFORMATION FROM TRAFFIC INDEX.

Personal Particulars. (Information lacking in 1-6 above, or if different from that in

Arrived at
Landing Conditions
Forwarding Address

Departed from

From Address

Continue overleaf if necessary

Filing Date

Returned by H.O.

Signature
8. Form 160/rev. 5.62/4m 12.62




Reference. £Fs... 0906270 uucuuu.....

Note for File

I spoke to Roger Lees on the telephone this
afternoon.

2, I told Lees that I understood Adams had met
Palumbo at a Scientific Conference in Paris and had
told Palumbo that for his part he would be glad to see
MARTELLI back at Culham. Lees agreed that if Adams
hed in fact said this, he might damage the position the
Cheirmen wes taking up with Euratom on the question of
MARTELLI's continued employment in this country. Lees
went on to say that he had been told in great confidence
that the Chairmen of the Authority had received a rather
angry letter from Adems protesting against the hard deal
that had been given to MARTELLI and pointing out that he
hoped the Authority would do nothing to prevent his
return to Culham,
—
3 Lees also reported that he had been visited
to-day by Bill THOMPSON who is in London for the day.
THOMPSON had come on behalf of MARTELLI who# he said was
in trouble. MARTELLI had apparently sent e telegram to
his children immediately after his acquittal and had
received nc reply. He had since been unable to contact
“them and he was extremely worried about them., THOMPSON
wondered whether the Authority could assist in locating
the children. Roger Lees replied that this was a matter
which the Authority could not properly undertake and one
which anyway could be better dealt with by MARTELLI's
lawyers or their contacts in Italy or by his own family
in Rome. Lees suggested that perhaps the best thing of
all would be for MARTELLI himself to go across to Italy
in order to re-assure himself, At this THOMPSON looked
slightly old-fashioned and indicated that MARTELLI was
not too enxious to do this for the moment in case he
could not get back into this country again.

L. THOMPSON alsc told Lees that after his arrest
MARTELLI had offered his resignation to Euratom. I

told Lees that the information I had did not support this
statement.

5. At the end of the interview, THOMPSON remarked
that he was now going to see a Russian agent. Lees

took this lightly and asked who it was., THOMPSON gave
his name as Eugene PESKARIOV*(ph), a scientific student
attached to Imperial College and engaged upon experiments

in plasma physics.
\ L

D.W. Bloomfield

Dol

23rd July, 1963.

* Re ¥NR0¥F

Code 18-75
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Note for File

With regard to the evidence given during

MARTELLI's trial by Mr. Catling on the photographic
data recorded in MARTELLI's diary, the Defence raised
the two following ma jor points:

D.1

a)

the kind of films noted in MARTELLI's diaries
are too fast for standard document copying
procedure. Kodak and Ilford both apperently
market films which are about nine times slower
than these and which they recommend specifically
for document copying. These are respectively
Microfile and Microneg. Both films are
available to the public and both are
recommended for document copying in the Exacta
Hand Book, Catling met this objection by
maintaining that Microfile and Microneg are
only available in long lengths and not in 35 mm
cassettes., He also said that photographs of
documents produced on Plus X and the other two
films are perfectly satisfactory as regards
clarity and definition, The only fault is
that the background tends to be a little dirty.
The advaentage of Plus X and the other two
films from a R.I.S. point of view is that they
are not specifically document copying films
and could be left around with impunity.

the data recorded by MARTELLI is applicable
to photography of things other than documents
in support of this contention the Defence
produced & photograph of Junior Counsel taken
with precisely these settings, Cetling's
response to this challenge was that the data,
although it could be used in certain narrowly
defined fields for the photography of things
other than documents, was specifically suitable
for the photography of documents in all
circumstances. The missing factor was the
distance between the camera and the object to
be photographed. This was not a critical
factor and could be anywhere between one and
two feet. It was therefore a factor which
did not need to be specifically noted down.

D.,W. Bloomfield

23rd July, 1963.
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A

\

Note for File

Mr. Saunders at my request
has had made a thorough search for
the telegram to MARTELLT from Euratom
referred to in the telecheck at
serial 133 in Supp A without success.
I have told him that he need not
exert himself further.

X\\M »33» o

D.W. Bloomfield

D.1

23rd Jumy’ 1963.




Reference

Note for File

MARTELLI and Pamela ROTHWELL
have in the last few days received a
considerable number of letters and
telegrams congratulating them on the
trial verdict., Copies of these
communications have not been retained
except where the sender is of
particular interest. The majority
of writers are ex=colleagues of both
Giuseppe and Pamela, There has also
been the occasional abusive anonymous
communication.,

NS

W. Bloomfield

D.1

23rd July, 1963.
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At first, as a woman, I could think only of Pam, But I
could never forget that you once said that the one thing you
most feared was going to jail, and every day that passed was
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CONFIDENTIAL

/
LONDON.

Our Ref: P 790,570/ sk

Your Ref: SIL/F 2-2-01

"“.\ "i. v
( .\-_ \ \ i
'\

Dr. Giuseppe MARTELLI

; 22 July 1963

Please refer to your enquiry of
11 July 1963.

2 We have no information at all to
indicate that MARTELLI may have compromised
N.A.,T.0, classified material. We understand
he had no authorised access to such material
in his employment in Euratom.

Mr, J.,BE, Nugent,

Head of the NATO Security Bureau,

Place du Marechal de Latire de Tassigny,
PARIS XVI,
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include the name of the file owner

EXTRACT

Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Incoming call from BRUSSELS - from PALUMBO to MARTELLI,
In Italian,. MARTELLI inguired about his health.

PALUMBO said hat he had seen ADAMS who was in Paris for
the meeting.

ADAMS had said that he himself would gladly have him back.
PALUMBO had given him his own ppinion which was the same,
ADAMS, however, had said that he would have to ask for
the AﬁmHORITY's views on the matter - Ybut ADAMS gave me
to understand that he could see no difficultiest.

PALUMBO had just returned from Paris and had not had time
to see any of the responsible people. He had seen PINELLI
who had said that he thought there should be no difficulty
especially if the British were in agreement for him to
return to Culham. This, thought ?ALUHBO% would be the
best solution for everyone concerned. MARTELLI mentioned
having spoken with THOMPSON and ROBERTS and they had
invited him tonight'to go and have a discussion with them
because they would very much like me to remain herel!,,
MARTELLI said that if Buratom said he ws to remain at
Culham he planned to go and see ADAMS and would say -

1T realise it must be a little embasnassing for you -
you tell me exactly what you want me to do%!. r
Should Euratom decide it were best for him not to remain
it would be best if they informed him about it, HARTELLI
continued -tand then I, on my own initiative, would tell
ADAMS pointing out that it was best for me not to remain
herel.,

PALUMBO said that he thought, and they 2ll thought, that
it was best for him to remain ot Culham unless,naturally,
the AUTHORITY said -'we don't want him',

Here MAREELLI remarked -?The AUTHORITY cen't say it -
they cannot say it.

MARTELLI mentioned GERON's nice letter. PALUMBO said

how pleased he had been and at once 'phoned him.

PALUMBO was waiting for information from the 8regponsiblef
people at Euratom - onme of these being KRETLER (ph) -

who was the person who contacted the AUTHORITY,

PALUMBO said that they were not all of the same opinion
at Furatom and there were some who said -! He's one

whom we cannot fully use!., MARTELLI did not lmow, hebaid,
that he had enemies at Euratom.

PALUMBO hoped to ring ADAMS on Monday at the AUTHORITY,
He hoped to put right something he had said in Paris -~
that it should have been Euratom to get into touch with %
the AUTHORITY. PALUMBO went on to congratulate him,
18.05
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Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Incoming call -~ MARTELLI's eall booked to BRUSSELS
to Buratom - Ext 517.
He spoke to Miss REDIECH,in Italian,and asked whether
PALUMBO had returned., No , not yet.
MARTELLI mentioned having been asked to meet some
people from Cylham in an unofficial way and he would
have liked to have known what “uratom had decided.
Miss REDISCH gaid tmt PALUMBO had 'phoned her yesterday
had had said that everything was ok. In other words =
tthey must have dem.dei for the best - that you are
officially with Euratom and that you will returm to
Culhamt, Everything would be back to normal.
HMARTELLI inguired who had made these decisions.
The Commission.
PALUMBO had_said that he would ring MARTELLI on his
return. hey would v‘ing up at home , HMARTELLI said
that of course they would ha,ve to ring there -~ he had
not even shown alm“eL at Culham as yet.
MARTELLI mentioned that he was seeing Prof. THOMPSON
this afternoon and ROBERTS this evening.
MARTELLI inquired v ‘uf:*;:ier t}:zey wanted to see him in
Brussels. Miss RE 1 had no information about thisg -
she spoke of a ¢ tnmq v‘c;:m on and everyone
was very busy. HMAR asked vhether anyone from
e 'Itallan Cabinet! mi-mt o\, able to o ffer infamation,,
DISCH szid there was no one there. :
would xm=yx am.it PALUNBO's call.
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Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Incoming call from LEONARDO to PAM,
PAM wanted to know his telephone number. It is
Oxford 57502,

* LEONARDO went on to ask about the Sunday Mirror
interview. PAM told him that MARTELLI was going
down to check on it tomorrow. “he did not think the
interview had gone too badly. Yhe spoke of her hate
of the press.
LEONARDO inquired about Euratom and whether they had
taken any further decisions. PAM said,no,but these
were to be made scon following meetings, apparently.
She thought it a good sign that MARTELLI had r8eieved
congratulatory telegrams from both PALUMBO and GIRON"
MARTELLI, she said, had found out also that as far a8
they were concerned it was Yas though nothing had haprened,
I mean, there's no question of his losinz his job,or
anything .t
PAM did not know whether they were going to decide that
it was more tactful for him not to stay in England or not.
LEONARDO thought it was more tactful for him to stay in
England, PAM agreed. She said that GIUSEPPE was
hoping they would leave him the option - 'and he thinks
he will go along to ADANS and say %look, I want to stay -
of course, if you don't want me to stayge!. MARTELLI wag -
also going to have a discussion with THOMPSON this
afternoon in order to get an idea of the atmpsphere at
C‘Lﬂlla.m.
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CODE 18-76

Reference PF.... 799, 570Q..........
Copy on PF, 790,570 Supp D.
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Please see note of my discussions with
the Director of Public Prosecutions resulting
from the VMARTELLI acquittal, in which you
will see that in the absence of some admission
from the accused the Director would not be
prepared to advise the Attorney-General to
igsue a fiat for an act preparatory, unless
the accused had access to secret information.

2. 0 Dl

B.A. Hill.




Reference....PRe..£90.,570....cccceenn.
Copy on PF, 790,570 Supp. D.

D.

As you are aware, I wrote to the Director of
Public Prosecutions asking him whether he would be
prepared to write to Theodore Goddard & Co. asking for
them to make an appointment for the Security Service to
question MARTELLI.

You will see from my discussions with the Director
of Public Prosecutions that he feels that he is unable to
fix such an appointment and has advised that MARTELLI
should be approached in the usual way.

Could I discuss with you how we should in fact
approach MARTELLI? As I see it the normal channel is
for us to write the letter to him from Room 055. In this
letter we could state that we have gathered from what he
said at the trial that he would be willing to assist the
authorities and give information about his contacts with
the Russian Officials and he could be invited to come to
Room 055 for this purpose, If we adopt this course,
however, it will certainly blow the Security Service
cover. I am personally known to the Defence as the Legal
Adviser to the Security Service and it would seem odd to
them if I signed a letter as Officer in Charge of Room
055, This difficulty can be got over, however, if
Mr. Allen signs the letter. Alternatively we might K 4
explore the possibility of the Atomic Energy Authority v
arranging the appointment, though I think they would not
want to do this.

It is quite clear now that we have all necessary
authorities to contact him; that is to say we have the
authority of the Home Office and of the Director of Public
Prosecutions. There remains to be discussed the best
method of making the contact.

g o0 LA

B.A. HiV

Tl
19.7.63

Code 18-75




o pF. 7909570 Suppo Do
v Copy of PF. 790,570 _

NOTE FOR _FILE

The Director of Public Prosecutions
spoke to me about my letter of the 10th June,
serial 109a, He said that as MARTELLI had
been aquitted he had no standing in the matter
and he regretted therefore that he could not
accede to my request to write to Theodore Goddard
& Co. suggesting we interview MARTELLI. He
said, in any event, in his view it would be
wrong to write to Theodore Goddard & Co. In
his view the Security Service should write to
MARTELLI through their normal channels. An
interview with UARTELLI direct with the Security
Service would obviously be preferable to an
interview with MARTELLI at which his Solicitors
were present.

He said he would ask MacDermott to
let me have the transcripts which I asked for
and he made it clear that in lending the
Security Service these transcripts they would
be used only by way of background information
and nothing must be said t¢ MARTELLI to make
it clear we had the transcripts in our
possession.

g #» LA

B.Ae Hill, —

L.A
19-7.63




PF. 790,570 Suppe. D.
L Copy to PF. 7904970

neCEeL,
NOTE FOR FILE

I discussed the MARTELLI case briefly
with the Director of Public Prosecutions. He
told me that Edward Cussen was making some
notes and that he hoped we could discuss these
notes in the Autumn,

A to future cases of an act preparatory,
the Director said that he would still be
prepared to advise the Attorney-General to
issue a fiat for the offence of an act
preparatory but he saild that in future he would
not advise the Attorney-General to bring a
charge under this section unless the accused
had access to secret information in addition
to having in his possession spy material.

If, of course, the accused admitted that he
was instructed by the Russians to work for
them, which he agreed to do, and his
instructions were merely to lie low for the
moment, in his view a successful prosecution
could be brought.

8 g
Z/

Be.Ae Hill.
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DIRECTOR OF PuBLIC PROSECURI &,
VICtoria 6912 12, Bu A

ONDON, S.W.1.

CONFIDENTIAL July 18, 1963.

Our Ref: D/1397/63 ' e L ,/ff:::«w@mqg

JUL ‘é%ﬁH

Your Ref: PF,790,570/L.A.

{ ¢ »
VD S Cay %\,\ M)

f

In my opinion, in view of Martelli's acquittal, I am
wholly functus officio and, in any event, I see no reason why
the approach to Martelli should not be by the Security Service

/
direct. If Martelli wants his solicitors — or Colonel Young: -
present at the interview he can say so.

I have asked MacDermott to let you have such transcripts

of the trial as we had made,

B.A, Hill, Esqey CeBolle,
Box No,500,
Parliament Street BeOay
London, S.W.1.
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Extract from T/C on Abingdon 1803 — ROTHWELL

Tncoming call from THUDL THOMPEON to PAM and then to
MARTELLI.
TRUDI wented to kmow vhether there was any news about
tthe kidst. 1 there was No NewsS. TRUDI shguyated
contacting Mics ROWE, Harwell 2732, who would not doubt
he able to o aeLc information on the oubjcct.
TEYDI menti ..no’ having heard a rumour that his wife
‘ﬁnd ds had disappe: rod.
LI scid that he had aphed to them and
““d “*é tried to t-.~ry e and -'I can't manage
n at e‘“ fiis only hope was that they
widden :"r? 7 sonme 'h::re he Press.
y L;,TT mentioned that
in the n~pcrg which he had nﬁvcr Sml&. He s oke of '
tae arrival of =2 tolcvv*m from PALUMBO, his boss, and
BEuratom were to make some decision tomoxrow about his
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%ﬂﬁTELLI said that he had not neard L“om his 11 Ldren
in reply to his letters. The Italian Consul hod tried
to contact them W¢tuout success. His brother, who

T ~ ™ b‘-w*

was the one yerssn-whc could help, had gone “W:y with
nis mother - nm"ﬂne?e I can't remember where it is -
it lb.§0mﬁ”HQ '@ in the mountains ' - he could therefo ore
lot € into touch. g




S.B. No. 1 (Flimsy)

M.P.-62-71560/24m w112 (2)

RTELLI
;

3
W\w ck Tx

SPECIAL BRANCH,

The trial of Dr.
commenced u"u t;‘:m
Hon. Sir
2nd July
963, ¥ hen ’cn
ty" on each

an
“..-u

1

?'(“7-:».&.

VAL’ )81y -

twenty-=-ocne wita
and ten for T..:

m

Fhere were fu

& L€
pyEt s .»E,
l; wlile

] and were ~\1 f;gyea
were received by me Trom the Clerk
luesday, ’!mtf July. They hfave
»"*., LLI's seolicitors, 1
inst C,v;'r L, wi
i AS, dT‘

MAK LTS L
> 2=t NS, e - ._4,
88 9 Jarkea iNO. -
'One~time Pads’, merked No.2.
5 of part of Brus scl .
brown imitstion leather cigarette case
containg a pecket of Pall Mall cigareties.




Page No.

£ . . A TV
10T NAKLIL

above has en properly enter
roperty




CODE 18-76

Note for File

Roger Lees telephoned me yesterday
afternoon. He previously told me that the
Chairman of the A.E.A. had called on
van Klefens and hinted at the Atomic Energy
Authority's embarrassment should MARTELLI
remain at Culham. As a result of this call,
ven Klefens called on the Chairmen yesterday
morning, apparently after having been in
contact with Euratom. He told the Chairman
that as a holding measure, Euratom had agreed
to MARTELLI taking leave with full pay.

2, The Chairman followed up this
meeting by writing to van Klefens taking
formal note of what van Klefens had told him.
The Chairmen went on to say that he assumed
that van Klefens communication meant that
MARTELLI's secondment to Culham would not be
resumed on the termination of his paid leave.

e Roger Lees told me that these steps
by the Chairman reflect a hardening attitude
towards MARTELLI within the Authority and
within the office of the Ministe} for Science.
Lees asked me to ensure that the knowledge of
what he had told me should not pass outside
this office,

D.1 D.W., Bloomfield

19th July, 1963.




Reference..f?.:..zgg}.s.zq ............

Note for File

I established with Paice of the
Home Office this morning that the Home Office
is proposing to teke no action against
MARTELLI and therefore has no objection to
our proposal to interview him. (I gathered
in conversation with Paice and L.A,/Mr. Hill
who was absent yesterday tﬁat the D.G. had
spoken to Cunningham on %uesday evening and
Cunningham had given him the same reply.)

)

2. I telephoned Street this morning
and told him what the Home Office's attitude
was,

3. Mr, Hill is now going to write a
letter to the D.P.P. to ask him:

a) to get in touch with MARTELLI's
solicitors and indicate that we
would wish to see him in order to
obtain clarification of a few
outstanding points.

b) to loan to us his copy of the
court proceedings.

4. Roger Lees to whom I spoke on the
telephone last night tells me that the Chairman
of Euratom has already seen van Klefens. They
discussed the MARTELLI verdict and the Chairmen
gave van Klefens as broad a hint as he could,
without putting it in precise terms, that
MARTELLI's continued presence in the U.K. as
an employee of Euratom constituted an
embarrassment. (He referred,I gathered,to
such things as embarrassment of MARTELLI's
continued presence in as skall a community as
Culham and to cergain administrative difficulties
such as that ferékgggqby the Housing Board now
that it was public knowledge that MARTELLI was
living in an authority house with a moman who

was not his wife.)
S N sy
N~

D.W. Bloomfield,
D.1

18th July, 1963.
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CONFIDENTIAL

Reference. i00se . Minute. for
pP.a. on PF,790,570.”
Copy on PF.790,570 Supp.D.

b(\{i\%

Please see letter I have to-day addressed to

the D.P.P. regarding the proposed interview with
MARTELLI,

B 9 W

B.A, y

L.A,
1 07.630

CODE 18-76&

CONFIDENTIAL




Copy on:

COMFIDENTIAL

PF.790,570 Supp.D.

/ PF,790,570/L.A. 18th July, 1963,

My dear Director,

: As MARTELLI made it quite clear in his defence that he was
fighting the Russian Intelligence Service alone and unaided, and
according to Press reports has expressed willingness to see the
Security Service and give them all information in his possession
about his various contacts with Russian officials, it would seem
to the Security Service that we must endeavour to see him and
receive his information.

2. It would seem to me, however, that any such interview must be
fixed up through Theodore Goddard & Co, who may well insist that
such interview should take place in their presence. There is

of course always a possibility that MARTELLI might at such inter-
view admit that he had passed classified informeation; that is
why I feel, and I expeet you feel too, that any such guestioning
by the Security Service must be fixed up through the solicitors,
and that if the solicitors wish the interview to take place in
their presence we cannot object.

s If you agree with what I have stated above, I shall be very
grateful if you would write to Theodore Goddard asking them if
they would be willing to arrange an interview between MARTELLI

and the Security Service, at the same time indicating that if they
wish one of their representatives to be present at such interview
there would of course be no objection,

L. Prior to MARTELLI being seen, our officer who will be carrying
out the questioning would very much like to look at transeripts of

the trial dealing with MARTELLI's evidence in chief and his cross-

examination, Would you be prepared to lend such transcripts to me
on my undertaking to return them to you?

Se I should add that the Home Office are not themselves taking
any action against MARTELLI under the Aliens Order and that I am -
told by the United Kingdom Atomic Energy Authority that the
Authority is teking no action, leaving the matter to MARTELLI's
employers, EURATOM, as to whether to continue MARTELLI's employment.

6. When I saw Edward Cussen after the trial he said he was
hoping to put down on paper what he thought were the lessons to be
learnt from this trial, If and when you receive these, I shall be
glad if you will let me have a copy and when I have considered them
no doubt we could meet and discuss,

Yours sincerely,

Bic 85 ﬂ-M)

B .A El Hill./
Sir Theobald Mathew, K,B,E,, M.C.,

Director of Publiec Prosecutions,
12 Buckingham Gate,
London, S,W.1l.

BAH/EDH, CONFIDENTIAL
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cA through D1 /{sn @,,

We have no 1nformatlon at all
to indicate that MARTELLI may have
compromised N.A,T.0., classified material.
We understand he had no authorised access
to such material in his employment in
Euretom,.

D.W. Bloomfield

D.1

18th July, 1963.

CODE 18-76




CONFIDENTIAL

Reference

Copy on PF,790,570 Supp.D.

L

I saw D.1./Mr. Bloomfield this morning and referred to
him a copy of D's note of the 17th July, 1963. I said this
was not strictly in accordance with what I understood was the
position from the Director General on the 16th July, 1963.
I said I understood then that our Director General had spoken
with Sir Charles Cunningham who had told him the Home Office
were taking no action against MARTELLI, I also told Bloomfield
that from my conversation with Roger Lees I gathered that the
U.K. Atomic Energy Authority were not themselves taking any
action against MARTELLI, but were leaving EURATOM to decide
whether they would continue his employment. I asked Bloomfield,
therefore, if he would ring Paice and find out whether there had
been any alteration in the Home Office policy as I understood it.

i I discussed with Bloomfield also the guestion of how it was
best to arrange for MARTELLI to be interviewed by us. I said
it was possible that at this interview, if he was closely
questioned, MARTELLI might incriminate himself by admitting that
he had passed some classified information to the Russians, in
which case it would seem to me that his solicitors would insist
upon being present when the Security Service interviewed him.

I said in the circumstances it would seem to me better if I
could persuade the Director of Public Prosecutions to write to
Theodore Goddard with a view to arranging the necessary
interview. Bloomfield said that prior to the interview he
would like to have a look at the transcript of the trial
dealing with MARTELLI's evidence in chief and his cross-
examination. Bloomfield asked me if I would try and obtain

the necessary transcripts from the D.P.P.

D Later in the morning Bloomfield rang me and said that he
had spoken with Paice at the Home Office who had told him that
he had made enquiries and that the Home Office decision was to
take no action against MARTZLLI. Bloomfield also told me that
Paice said that the Home Office had no objection to the
Security Service interviewing MARTELLI,

L,A

T8 7,67

CONFIDENTIAL
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PF. 790,570 . MARTELLI

Original in File No.:*

. Original from:

Extracted on:.......... 12 -7'650 ................ e by:

Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Incoming call from Mr, HALL - representing severa Smndayj
newspapers - to MARTELLI wishing to arrange to come and
take some suitable photographs of him relaxing. :
MARTELLI said that it would not be possible since they
were leaving for an unknown destination tomorrow. He did
not know Rmim how long they would be away but agreed to
HALL sometime in the future. ’
MARTELLI went on to complain about the press.
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Extract from T/C on Abingdon 1803 - ROTHWELL

Outg01n& call MARTELIL A B30 1 J ,ecictﬁry..
He acknowledged th pt of the par aining
*Lev" returned by the po. s which did not ho;ev r
have w;t&ow x4~ fu sport or dmxvmv" licence in it.
a & she had sent the passport
d?LV&ﬂf on: in a separcte letter registereds.
ITELLI r@ntioned possibly having to go to Brussels
one of these days.
MARTELLI went on to refer to the cigar
H. Mnd - the cigarette case has
olice?
Dist. Yes -
M. Becaus if Mr.
1 QzLT"f
Itve explc iied tu you lA my
Gﬁiﬂf Ins;eutor STRATTON gave
uhlP“ included the cig: “ﬁ*t@ G
) aﬁﬂ JO sﬁetcn of Br ,ela,
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Code 18-75

Note for File

I told L.A./¥Mr. John Allen this morning that we
were proposing to interview MARTELLI in the near future and
that I had noticed in a report in to-day's Telegraph that
MARTELLI is elleged to have said that he would be willing
to assist the Authorities in any enquiries they may wish to
make of him,

2. Mr. Allen advised that before we took any steps
towards interviewing MARTELLI we should clear our action
with the Home Office in case there was any prospect of our
prejudicing any action they may have in mind.

e In accordance with this advice, Director D
telephoned Paice of the Aliens and Immigration Brench of the
Home Office during the morning and explained the nature of
our continuing interest in MARTELLI, Paice was not aware
what action if any the Home Secretary was considering

taking in relation to MARTELLI. MARTELLI's papers had

been sent for by the Whitehall Department of the Home Office
and he was due to call on Gwynne in Whitehall this after-
noon. He was glad to be told of the nature of our interests
and undertook to let us know as soon as the Home Office
attitude emerged clearly.

4o I rang Miss Coates of the Aliens Department at
% o'clock this afternoon. She was unable to let me know
what transpired at the meeting between Paice and Gwynne
since it was still going on. She undertook to let me
know as soon as she had news.

5 I telephoned John Street of Security Department,
Foreign Office, to inform him of our conversation with the
Home Office and of the attitude that was being adopted by
the Atomic Energy Authority. He confirmed that the
Foreign Office were interested in MARTELLI's fate since:

a) he was a foreigner and diplomatic representations
might be expected on his behalf if he were
deported

b) he was a member of Euratom and the Foreign Office
would not wish embarrassment caused to that
organisation.

I told Street that I would let him know what the Home Office
attitude was as soon as I knew myself and would ensure that

the Home Office was mede aware if they were not already so,

of the Foreign Office interest.

6. As soon as clearance is obtained from the Home
Office, it is proposed to send a letter to MARTELLI inviting
him to attend an interview. The exact date of the
interview would be left for further consideration. Since
it is highly likely that MARTELLI would insist on bhringing
his solicitors to any interview, Director D has asked that
our own legal adviser should be present also.

ZZEES\N 1 VR v\;k¢§>\\
N

D.W. Bloomfield

D.1

17th July, 1963.
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I spoke to Paice, Under Secretary in
charge of Aliens and Immigration Branches at the
Home Office, today about our wish to interrogate
MARTELLI following his acquittal, saying that we
had thought it well to leave it a few days until
the dust had settled and until we knew what
attitude Euratom, U.K.A.E.A., and Home Office
were likely to adopt towards his continued
presence in the U.K.

Paice said he was glad %o know of
our wishes, as he was due to speak to Gwynne at
the H.0. (Whitehall) who was concerned with the
policy/political aspects of MARTELLI's continued
presence in the U.K. in the light of his
acquittal.

M.E.D. Cumming.
D'

17th July, 1963.

Code 18-75




Reference

Note for File

Chief Inspector Stratton telephoned
me to-day with regard to the return to
MARTELLI of that part of his property which
had been used as exhibits in the case. On
the advice of the Deputy Director of Public
Prosecutions, Stratton was proposing to
hand back to MARTELLI the whole of his
property including his diaries with the
exception of the one time pads, the
cigarette concealment device and the sketch
plan of part of Brussels. We are not
strictly entitled to withhold any of these
items from MARTELLI but it was felt that he
would be unlikely to sue for them,

2. With regard to my letter at
Stretton informed me that the seven letters
to MARTELLI had been seized at the Abingdon
Branch of Lloyds under the warrant. These
had been forwarded to Stratton at the time
and photostats had been taken of them.

In response to an urgen requékst from the
Abingdon Branch Menager, Stratton was
returning the original letters to Abingdon
forthwith. He said he would let me have
copies of the photostats.

D.,W. Bloomfield

D.1

17th July, 1963.

Code 18-75
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ORGANISATION DU TRAITE DE L'ATLANTIQUE NORD "/ >§

W5 \
A o3
\\\‘/f NORTH ATLANTIC TREATY ORGANIZATION |
I

PLACE DU MARECHAL
DE LATTRE DE TASSIGNY
(Porte Dauphine)
PARIS-XVI
Tél. : KLEber 50-20

 SL/F 2-2-01

11th July, 1963
LONDON

IR T S S e T

Giuseppe Martelli - Espionage

We have been following the press reports
regarding the activities of Dr. Martelli and so
far have seen no indication that any NATO classi-
fied information has been compromised through
these activities. We would, however, appreciate
confirmation of this fact.

Sincerely yours,

,~"/>:—1,/V<Pj //LiJ//Z

J.E. Nugent
Head
Security Bureau.
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Qutgoing call MARTELLI to ROME 485941, to VITTORE and
then to his mother. They had heard the news a little
while agh.

VMARTELLI told them how he had been fcompletely acquitted
on all counts.

MOTHER, who appeared to be rather moved and worried,
remarked ~'listen, there is somethi I want to write
to you before you move from there. on®t move from
there', HMARTELLI, who had mentioned having written a
letter and agreed to post it, said that he would not
move from here. He remarked -Tsoon we shall have a
holiday together'. His MOTHER did not reply to this
and went on to say that she would be going away for a
month to ADRIANA to the sea - VILLA CONTI, Roseto Degli
Abruzzi.

MARTELLI continued his conversation with VITTIORE who
referred to England being 2 'very civilized countryt.
PAM spoke a few woerds to VITTORE., MARTELLI then took
over again. He promised to let him know zs soon as he
had decided anything. He thought that the next thing
he would have to do would be to go to Brussels in view
of the fact that he was 'still employed by Buratom!.
TITWORE spoke of their owm plans for 8ol aways a%g he
asked if he could let them know what he planned to Rz
MARTELLI remarked that hé did not think he could go to
Italy at the moment. Jover
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MARTELLI spoke of the lawyer being worried - made him
;;rriL— a;éut MUSSIA. He asked whether hg could ring her
UPs "VITTORE mentioned having im fact tried to get through
to Pisa earlier. MARTELLI asked if he would tell he? toﬂ
remain quietly in Pisa and to gwait his next communication,
Bhe was not to get into touch(with gnyong.lfq i ,
MARTELLI spoke of being drunk already and was T

;;:s_s&not nere to drink with him. (In Italian)

BRe 16
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Roger Lees of the U,K. Atomic Energy Authority
rang. He said his Chairman would like to know if
any action against MARTELLI was contemplated by the
Home Office and Lees asked if I could let him know
later in the day what the position was.

2. I spoke to D. who in turn spoke to D.G., who
later rang me and said he had spoken to Sir Charles
Cunningham who had told him the Home Office were
taking no action against MARTELLI, D.G. asked me
to inform Roger Lees.

s I rang Roger Lees and passed to him the
information given to me by the Director General.
Roger Lees told me that as far as the U.,K. Atomic
Energy Authority was concerned, they were taking no
action and were leaving it to EURATOM to decide
whether MARTELLI should continue his employment with
them,

L.A.
16.17.63.
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Note for File

I discussed the MARTELLI verdict
with D.1/Mr. Martin., We considered the
possibilities that:

a2) MARTELLI might have been a willing
spy on behalf of the R.I.S. and has
given only part of the truth to the
court,

MARTELLI may have been telling the
truth when he said that he was
playing the Russians along but that
he might in fact have passed some
sort of information, not necessarily
classified, in doing so,

MARTELLI was an unconscious pawn
secrificed in a deception ploy,

MARTELLT was a conscious deception
instrument, This implied that he
took the risk of a trial verdict
going against him,

24 It was decided that MARTELLI should be
interviewed in the very near future - about a
week or so - and that the interview should be

conducted by D.4/Mr. Patrick. It was not
anticipated that MARTELLI would be particularly
co-operative but an interview could do no harm
and would at least provide an opportunity of
straightening out a number of loose ends.

3 I subsequently spoke to Mr, Patrick

who told me that he was at the moment engaged

on other cases but would be prepared to interview
MARTELLI on the 30th or 31st July. He would find
it difficult to conduct an interview the

preceeding Week °
A | \
\Q_u
\

.W. Bloomfield

D.1

e

16th July, 1963.
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Roger Lees spoke to me on the telephone
this af'ternoon about reactions in the Atomic Energy
Authority to the verdict in the MARTELLI case.

2. Lees tells me that the Chairman and other
high officiaels of the Authority, while they regret
the verdict, are in no doubt at all about the
correctness of the decision to bring the case to
court, It is felt that MARTELLI's continued
employment at Culham or indeed in this country would
be an embarrassment., The Authority was only too
well aware that the Americans would look very much
askance if MARTELLI were to continue at Culham,
Hikkman for his part is anxious that Euratom should
withdraw MARTELLI immediately and he would prefer
to make a direct aspproach to Euratom. The Chairman
however is reluctant to do this, Pierson, the
secretary, has I understand suggested that one way
out might be to get in touch informally with

van Klefens the Euratom representative in London
and to putit to him that MARTELLI's continued
employment in the U.K. by Euratom consiitutes an
embarrassment all round and that it would be in the
interest of all concerned if Euratom were to find
another billet for him,

3 Lees tells me that there is a rumour in

the Atomic Energy Authority, London Press Office,
that Euratom have sent MARTELLI on paid leave until
such time as a decision is reached. No confirmetion
has been forthcoming.

Lo Lees tells me that the Atomic Energy
Commission's representative at the American Embassy,
George Mercer, has already been in touch with him

to enquire what MARTELLI's future is to be. He

was told simply that the matter is under consideration.

Be I understand also that Binning telephoned
from Culham this morning.Ih the absence of Dr. Adams ,
who is in Paris at the moment, Binning gave the Vx§§§*a&
Culham view which was that it would be an embarras nt
to have MARTELLI back at the Establishment,

e

D,W, Bloomfield

D

16th July, 1963.

Code 18-75
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THE TIMES

ACQUITTAL OF
MARTELLI

JURY OUT FOR
TEN HOURS

HOPES OF WORKING
IN BRITAIN

FAITH IN JUSTICE

After one of the longest retirements
of a jury in recent years at the OId
Bailey, Dr. Giuseppe Enrico Martelli,
the Italian physicist, was found Not
Guilty yesterday on all the nine charges
?fainst him under the Official Secrets

ct.

He was discharged, and after receiv-
ing congratulations of friends. was
driven away with Miss Pamela Martelli,
his scientist friend who changed her
name by deed poll from Rothwell.

The all-male jury had been out for
nearly 10 hours. They left the court a
few seconds hefore 11 a.m., after Mr.
Justice Phillimore had spent half-an-
hour completing his summing up on the
tenth day of the trial.

Food was sent in to the jurymen at
intervals during the day, and Dr.
Martelli, who worked at the laboratory
of the Atomic Energy Authority at
Culham until his arrest, spent his long
wait talking to warders in his cell below.

Shortly before 9 p.m., the jury indi-
cated they were returning, and the court
quickly filled with solicitors, officials.
and reporters.. The jurymen answered
their names and the judge returned from
his room near by. Then there was a
delay of a few seconds while Dr. Martelli
was brought from the cells.

He looked direct at the jury as the
foreman, replying to the clerk of the

court, recited Not Guilty to each of the :

nine charges.

The judge turned towards Dr. Mar-
telli and said : ** He may be discharged ”.+'

The physicist then left the dock to col-
lect his belongings from the cells.

CALL FOR ORDER

Twice court officials called for order
as the judge thanked the jury and
excused them from further service for
life.

Outside the court Dr. Martelli told
reporters that throughout he had faith
in British justice that he would be
acquitted. He had no comment

about his immediate plans—beyond that |

he would “ have a rest ”.

Was it his intention to go on working *

in the same field ? “ No comment ”, he

Dr. Martelli after he was discharged
yesterday.
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THE TIMES

DR. MARTELLI FOUND NOT GUILTY
ON ALL NINE CHARGES

=

JURY RETIRE FOR NEARLY TEN HOURS

Dr. Giuseppe Martelli, the Italian
physicist, was found Not Guilty yester-
day on all the nine charges against him
under the Official Secrets Act. He was
discharged.

The jury returned their verdict at the
Central Criminal Court after a retirement
lasting nine hours and 47 minutes.

At the end of his summing up Mr. Justice
Phillimore asked the jury to say, if they
decided to convict, whether Martelli was
subjected to blackmail or not.

Martelli, aged 39, of Fitzharrys Road,
Abingdon, Berkshire, was employed on re-
search at the Atomic Energy Authority’s
laboratory at Culham, Oxfordshire, until
his arrest at Southend Airport on April 26.

He pleaded Not Guilty to nine charges,
all of doing acts preparatory to communi-
cating to another person for a purpose
prejudicial to the safety or interest of the
State, information calculated to be, or
which might be, or was intended to be
useful to an enemy by keeping available
for use:— . 5
1.—A conversion 'table and one-time paid.
2.—Notes of a meeting place. y
3 —Photographic data for photographing

documents. ; :
4.—The address of a foreign agent.
5.—Notes as to the method for identifying

himself to a stranger.
6.—Shoes with a cavity in the heel for
concealing articles or documents.
7—Notes of a conversion table for
enciphering. ¥
8.—Notes of a meeting place, and
9.—Photographic data for photographing

documents.
POINTS IN FAVOUR

The Judge, continuing his summing up
yesterday, told the jury that he wished to
review the evidence of the defence, and
referred them to the statement Martelli
made to the police after his arrest. Mar-
telli’s whole case in regard to the statement
was that he wanted to get in touch with
Colonel Young. ‘

The Solicitor General had said that when
he made the lies in the statement Martelli
wanted more time to meet the points put
to him. What were the points in favour
of Martelli ?

“ First of all , the Judge stated, * there
is no evidence that Martelli was ever a
member, or associated with, the Communist
Party. He said he might have known many
communists in Italy. It has been said that
something like a quarter or. one-third of
the whole population of Italy is attached
to the Communist Party.” .

Looking along the two rows of jurymen,
he said: “ That means if you were on the
jury in Italy, three or four of you might be
communijsts.” )

The jury had heard evidence that
Martelli had said he disliked .the idea of
living in Russia and of a totalitarian state.
“There is no evidence that Martelli has
ever had a penny piece in money or has
lived above his normal way of life ”, he
went on. “It is said that he is not a
communist.” .

Dealing with the question of blackmail,
the Judge said it was said by the defence
that this was a regular method adopted by
the Soviet intelligence.

“ AMATEURISH WAY ”

Referring to Martelli’s diaries, he com-
mented that the defence had said it was a
very amateurish way to go on if one was
really setting out to be a spy. It was also
amateurish, the defence contended, to have
important documents in vour desk at the

office, and on going on holiday to hand the

keys to the administrative official,

It had also been said that Martelli had
never had any secrets to impart and had
never been in touch with classified material

and had never tried to get any classified
secrets from anybody, He had refused, it
was said, jobs where he might have been
in touch with that sort of material.

“ Martelli has a sister who is a com-
munist and who has married a communist,
and his wife has been to Moscow. He him-
self has had meetings with Russians over |
a great many years. So far as money is
concerned, it is said he has never had a
penny piece, but it would not be difficult to
credit him with money in Italy.

*“So far as the keys of his desk are con-
cerned, the Solicitor General has said what
safer place to leave documents? The |
diaries may be haphazard in a sense, but
some entries may have been carefully plan-
ned in a manner to defy detection.”

SPOT CHECK

On the question of classified material, the
Judge said it had been said that science
knows no barriers. “If a man is setting
out to be a spy, and he is being schooled
to be a spy, I suppose it might be a very
wise course for him to keep away from
anything that was classified until he had j,
the reputation of being completely reliable,
Soviet intelligence officers, who were no
doubt extremely astute, were spending a lot
of time and trouble on this man.”

The fact was that a spot check on Mar-
telli disclosed that he possessed all the
material that # spy would require with the
possible exception of the secret code word,
*“ He never said one word about his contact
with the Russians and pressure they were
putting on him to the police ”, the Judge
added. £

Instead, Martelli told a pack of lies. It
was his defence that he was being black-
mailed, That was the only answer that
could be given to explain the facts if he
were trying to put forward a story con-
sistent with the facts.

Reviewing Martelli’s version of some of
the incidents, the Judge said: “Do you
believe a word of it ? That is the question
for you. If you say ‘Yes, we believe it ’,
then you have to consider whether he was
compliant to or agreeing to the demands
put upon him by the Russians, not liking
it, but agreeing, or whether he was, as he
says, going along as slowly as possible and
all the time waiting for a chance to turn
the tables.

*If you think his story is true you
will acquit. If you come to the conclusion !
that his story is a pack of lies, then of
course you will convict.”

The Judge’s final words to the jury were |
in the form of a request. He said: “1f
you decide to acquit it does not matter,
but if you decide to convict on any of
these counts I would be grateful if, follow-
ing your verdict, you would be prepared
to answer the question whether this man
was_subjected to blackmail or not. Quite
obviously, if T have to come to sentence
him, that is a matter which will help me
very much.”

The jury then retired.
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You will be interested to see the
conversation recorded here and in particular the
sidelined passage on page 2.

2. Previous telecheck material hes shown
that "e 200" or "the little men" has been involved
in MARTELLI's collection of £240 on 26th Januery,
1963, end the arrangement to collect o similar sum
on 16th Yereh, Both payments sre believed to be
from the R.T.8.

e It vas assuped at the time that "the
little won" wes s melke-belicve U.X. go-between who,
Pamela was led to believe, received the £2,0 from
Vittore for his brother, Giuseppe snd thet such
arrangements could be explained to Pamela in terms
of an attempt to defest the Departuent of Inland

Revenue,

L It is interesting to note that in the
early deys of his incarcers ticn MARTELLI sent a
messege to his wife thwough his sclicitor e sking
her not to worry and declering that his srrest
"hed nothing to do with the little men", This
news was received by Pomels with apparent relief,

Be MARTILLE has received money from his
mother in the past but the lsst piyment from this
source was in September 1962,

Y

|

R.1 ¥ ,) moomﬁgg,f_‘"
15th July, 1963. ’ e\
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Extract from T/C on VIC 1633 - ROTHWELL

Outgoing call MYRTLE (RAYNOR) to EDITH (WHITTLE)

MYRTLE could not imagine what PAM would have said hed she
appeared in the witness box. EDITH went on to asks

E. But, if GIUSEPPE was spying for the Russisns, what
did he hope to get out of it?

M. |Dlomney is all I can think.

S

E. But, how could he have fooled PAM?

M. Well, he has fooled her for two and & half years,
hasn't he?

E. Yes, but supposing he'd been successful ard suddenly
come in - you know - have been peid well. I mean %o
say PAM knew that he was getiing his particular
salary, presumably?

No, she never knew what happened about money, that's
snother think that's mede me suspicious. You see, he
had money that came from Itely, and, you know, he
never knew what was - 7
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But, do you think if they'd suddenly become rich PANM
would heve swallowed that too?
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I don't know. He used to get money via some curious
little men, you kmow, it was importeé without paying tax,
or, something - I don't know about this, it's complete
heresay - end, PAM seid she was suddenly beginning to
wonder about this little man, but then, on the other hand,
she said 'Oh well, no, it must have been so, because we
had a letter from his mother saying she was sending
money ' and so on =

E. Do you think PAM's ever had suspicions at a2ll about
him getting up any sonsense?

M. No.

MYRTLE quoted e conversation JEAN had had with MORGAN about
*these two'® getting through money like water. MORGAN had
said that this was the type the Russiens weni for - likes to
spend money & bit vain and weak. They continued to discuss
their opinions about the case.

23.16
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Outgoing call MYRTLE (RAYNOR) to EDITH (WHITTLE)

MYRTLE could not imagine what PAM would heve said hed she
appeared in the witness box. EDITH went on to asks

E. But, if GIUSEPPE was spying for the Russians, what
did he hope to get out of it?

M. JMoney is all I can think.

<

E. But, how could he have fooled PAM?

M. Well, he has fooled her for two and & half years,
hasn't he?

E. Yes, but supposing he'd been successful ard suddenly
come in - you know - have been paid well, I mean to
sey BAM knew that he was getting his particular
salary, presumably?

No, she never knew what happened about money, that's
enother think that's mede me suspicious. You see, he
had money that came from Itely, and, you know, he
never knew what was - :

include the name of the file owner
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But, do you think if they'd suddenly become rich PANM
would have swallowed that too0?

I don't know. He used to get money via some curious
little man, you know, it was importeé without paying tax,
or, something - I don't know about this, it's complete
heressy - and, PAM seid she was suddenly beginning to
wonder sbout this little man, but then, on the other hand,
she said 'Oh well, no, it must have been so, because we
had & letter from his mother saying she was sending
money ' and so on =

E. Do you think PAM's ever had suspicions at all about
him getting up any sonsense?

M. No.

WYRTLE quoted a conversation JEAN had had with MORGAN about
'these two' getting through money like water. MORGAN had
said that this was the type the Russians weni for -~ likes to
spend money & bit vain and weak. They continued to discuss
their opinions about the case.

23.16




FROM THE PRESS SECTION.

BOLD DEFENCE
BY MARTELLI,
JUDGE SAYS

‘“HAS HE LIED?”

Mr. Justice Phillimore began his sum-
ming up at the Central Criminal Court
yesterday in the trial of Dr. Giuseppe
Enrico Martelli, an Italian physicist.

Martelli, aged 39, of Fitzbarry Road,
Abingdon, Berkshire, has pleaded Not
Guilty to nine charges of doing acts pre-
paratory to communicating to another per-
son for a purpose prejudicial to the safety
or interests of the state information which
might be useful to an enemy.

The Judge ‘said to the jury: *“ You have
to decide whether this man, who told a
pack of lies to the police, is now telling
you the truth. You have to consider whether
he is telling the truth or part of the truth
—whether he is stringing you along, as he
said he was the Russians—and whether- it
| is a carefully calculated mixture of what

is true and what is not.
| “He has had a brilliant career and this

case is of vita] importance to him. If he
4 is a spy then he is a menace to you and
to me and every member of the  community.
Is he truthful or is he lying ? ’

* Before you convict you must be satis- |
fied that he was keeping the one-time pads
intending to communicate information of
a typ: classified by the Government as

“cloak and dagger ™ aspect “I do not
know that it matters very much ”, he said,

“but you may think that the method which
enabled this man to meet Karpekov—and
the Secret Service say he was an intelligence
officer before he came to this country—
again and again without detection is not
to be laughed off too lightly.

* After all, on any view of this case, this
man met a Russian agent constantly in this
country and nobody seems to have had a
suspicion of him before April 22 this year,

After reviewing the allegations in detail,
he continued: “The prosecution case is
formidable, Here, you may think, is the
equipment of a spy. It would clearly re=
quire explanation,

BLACKMAIL QUESTION

“Now a very dlﬁerent explanation is
given. He says: ‘I was blackmailed and
forced through fear of what might happen
to my family, particularly my children and
my wife, to accept these articles and go to
these meetings. Because of the pressure
that was put on me I was terrified.

“‘I attended as few meetings as pos-
sible. I was stringing them along hoping
to get something of real damage which I
could take to the authorities. True, I lied,
| but that was because I did not trust the

police.” ”

The Judge asked the jury: “Was he
blackmailed ? Do vou believe it? Of
course, it might be true, but it is equally
right to say, is it not, that if you were
found with these d,I'LICIGS in your posses-
sion and these notes in your diary, can you
i think of any other explanation which

. might secure your acquittal ?

; The Judge went on: *“ You have to try

. to make up your mind what sort of man
this is. He was caught with all the equip-

'ment of a spy and now he says ‘I was |

hoping to get. valuable 1nformat10n for

the country and wlm a medal’ |

“It is a bold defence. You have to
consider ' whether you think it could be
true. He had all the equipment of:a spy,
and every instructional letter he had
handed back or destroyed. Do you call !

' that collecting evidence ? '

Adjourning the trial until Monday, the
Judge told the jury that he would then be
another 30 to 45 minutes summing up.
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12th July, 1963.

Giuseppe Enrieco Gilberto MARTFLLI

I return %o you herewith some
docunents and film spools ete. which you
handed to Mr. Last of this office when he
visited Birmingham on Friday, 3rd May.

These items are the property of Dr. MARTFLLI
and were I believe handed to you by
Professor Moon of Birminghem University.

24 I should be grasteful if you would
now reiurn these items to Professor Moon,
having first rvmoved the wrepping from the
cassettes.

Yours sincerely,

D.W. Bloomfield
Chief Inspector Wilde,
City Comstabulary,
BIRMINGHAM,

DWB/ER




FROM THE PRESS SECTION.

MARTELLI’S Q.C. ASKS: ‘DID
RUSSIANS TELL YARDY”’

DEFENCE REFERENCE TO “A

M

Martelli? ”

getting ““ fed up with him.”
formation to the Yard was

MINISTER AND A GIRL”

R. JEREMY HUTCHINSON, Q.C, in his closing
speech for the defence in the Martelli-trial yesterday
askéd the jury at the Old Bailey: “Did the Russians
themselves tell Britain’s Security Brangh about Dr.

From the Russian point of view, Mr. Hutchinson said,
Dr, Martelli was totally expendable.
But whoever gave the first in-

They seemed to be

connected  with Karpekov, a
former Russian Embassy man.
Giuseppe Martelli, 40, a physicist,
who was employed on non-classified
work “m the Atomic Energy
Authority’s laboratory at Culham,
Oxon, has pleaded not guilty to
nine charges under the Official
Secrets act, .
| The prosecution have said he
was ready to act as a spy for
Russia. They claim that Karpekov
was ““controlling” both Martelli
ind Vassall.

CASE OF A MINISTER
Russian “ achievement ”

Mr. HurcHINSON, whose speech
lasted four hours, referred to Rus-
sian intelligence methods, includ-
ng blackmail, He added:

“No one believed that a res-
yonsible person over here, a
Vlinister, would give secrets to
ome girl, of course not,. that
vould be ridiculous, but what a
{antastic achievement for the
Russians to have got someone in
such a position of potential black-

by

mail.
“One always believes every-
body, particularly oneself, = will

stand up to blackmail, and that
one could resist blackmail.

“Tt is terrible, blackmail, You
may succumb to it in your own
nterests and you may succumb to
't to protect those you love. That
s the terrible thing about the
sressure of blackmail, even with a
Minister, the highest possible level

-
-9

n the land.”
Sir PETER RaAwLINsoN, Q.C.,
Solicitor-General, opened his

speech for the Crown. Mr. Tustice
PHILLIMORE said he would give the
sulk of his summing up to-day
when Sir Peter had finished and
rontinue for, perhaps, half an hour
»n Monday.

“MARTELLI HAD

NO SECRETS”

DEFENCE SPEECH

DIR. JEREMY HUTCHINSON,

Q.C., in his closing speech
to the jury, said that the in-
formation that Martelli pos-
sessed was not classified. If
it had passed to the Russians
it could not be described as
being prejudicial to the safety
or interests of the State.

“ The overwhelming fact is that
Martelli had no information to pass.
He has never had any information
to pass and there is no escape
from that.

“ We have spent days waiting
to hear what the information is
that it is alleged Martelli passed
‘on or intended to pass on. But
‘there is no information,

“PDr, Martelli was engaged on
.pure research in plasma physics,
fwork which is open to the world
in a laboratory at Culham that
anybody could walk into at any
time of the day,

“Not one scientist has come
here to say that the work he was
doing could one day be of extreme
b use to the Russians. The Crown
has not called a scientist.

“It is extraordinary that the
prosecution had not done so
because this case is about science.
This is a scientific spy allegation.
Is it not unbelievable that they
ave not called a scientist, if of
jcourse it was so, to say: ‘I will
tell you why this man has been
fiseful to the Russians.” 2"

KARPEKOV’S PART

information to Yard

On the question of how the
huthorities first received informa-
ion relating to Martelli, Mr.
utchinson said that whoever gave
he information to the Security
Branch was connected with Kar-
pekov (formerly First Secretary at
the Russian Embassy).

On Sept. 6 of the previous year
Karpekov had, I was going to say
scarpered but perhaps that is
not the right word, but at any rate
he had slipped away six days before
f Vassall, his control spy, was
arrested by New Scotland Yard.

“ Vassall confessed to being a
t spy when he was caught and
l had repeatedly passed classified
L material to which he had access.
| Where did the allegation against
Dr, Martelli come from? We shall
never know that.

“ Did it come from the Russians
themselves for some reason Or
other? Who knows? It is not
liquidation, of course, but it is not
far short of that so far as Dr.
Martelli is. concerned if he were
to be convicted on this offence.
MARTELL] “EXPENDABLE”
Russians “ fed up ”

“ That is all supposition but the
| fact remains that Dr. Martelli, from
i the Russian point of view, was
| totally expendable. It came out
that they seemed to be getting fed-
up with him, If Dr. Martelli was
telling the truth he had given no
information and had none to give.

“1f Karpekov had other people
he was in contact with as well as
Vassall, if he had other controlled
persons and one'was known to be
a scientist, then of course to turn
in the useless Dr. Martelli might
indeed divert attention from any-
body who really was spying In
some scientific establishment in
this country.”

FEAR FOR CHILDREN

Effect of pressure

Martelli’s conduct in some res-
l pects had not been sensible. But
he had been under the fear that his
wife would take their children to
l Russia. ‘“ When there is pressure
or blackmail of any kind it is fan-
tastic what people will do.

“What extraordinary confirma-
tion we have had as to the Russian
| methods if the story is true, They
cultivate people for years and years
before they try and use them at
= IRY

Mr. Hutchinson referred to the
Russian intelligence methods in-
cluding blackmail and went on:

want to go into them, but you have
had an example I dare say we shall
all remember for the rest of our
lives.

““No one believed that a respon-
sible person over here, a Minister,
would give secrets to some girl, of
course not, that would be ridicu-
lous, but what a fantastic achieve-
ment for the Russians, to have
got someone in such a position of
potential blackmail. It is fantastic
to have achieved that situation.

“ Who knows what effect black-
mail would have on that particu-
lar individual., One always believes
everybody, particularly onself, will
stand up to blackmail, and that
one could resist blackmail.

“It needs courage and in this
particular case, you know who 1 am
referring to, having regard to what
happened afterwards, one doesn’t
know. |

“1It is terrible, blackmail. You
may succumb to it in your own
interests and you may succumb |!
to it to protect those you love.
That is the terrible thing about the ||
pressure of blackmail, even with ||
a Minister, the highest possible
level in the land.

“You won’t be too quick to
ask of Dr, Martelli why didn’t you
do this and why didn’t you do
that? It is not too easy to behave
in the way we think we would,”

NAMES ON FILES
OF RUSSIANS
‘COLD WAR’ METHODS

Russian intelligence officials kept
card  indexes. Some  people
had been on their list for 10 or 12
years. “Then when someone is
wanted their card index is turned
up and that person is examined.
That was what was going on in
this cold war.”

Mr. Hutchinson referred to what
he described as the cloak and dag-
ger method employed by the Rus-
sians. Mr. “ E " would not accept
the fact that the Russians adopted
these methods, but ex-Det. Supt.
Smith took a diametrically opposed
view and he was obviously right.

“Have you not rather- enjoyed
part of this case. You who have
not been involved on this jury.
Have you not enjoyed being rather
in the know, Which of us does
not like that kind of thing, It
pleases one's vanity.”

“IF REAL SPY”
Haphazard features

If Dr. Martelli had been a real
spy he would have destroyed his
old diaries containing addresses
and notes on the one-time code.
“All of this was most haphazard.
It is the haphazard features of this
case which are such an indication
of his innocence.”

Mr. Hutchinson emphasised that
Martelli had kept in a haphazard
manner various items alleged to be
connected with spying. “Every
point indicates that he was a total
amateur and that he was no more
a spy- than anybody else.

“ How can one say that the evid-
ence points to his doing what he
did in order to prejudice the safety
of the State and that he did an act
preparatory to communicating with
the enemy?”

He asked the jury to return Ver-!I
dicts of not guilty on all the counts
in the indictment. ‘ This is an all
or nothing case. This indictment
has been split up but what it
alleges in simple words is that this
man you are trying is a spy.”

WOMAN'’S “ ORDEAL ”
Not called as witness

During the whole of the day Miss
Pamela Rothwell occupied a seat in }
the well of the court not far from
the dock, and Mr. Hutchinson re-
ferred to her towards the close
of his speech.

“1 have decided not to call be-
fore you Pamela Rothwell. If you
call as a witness the wife or the
person who lives with the accused y
the comment is made, ¢ She will, of
course, just support the man.’

“It is a terrible ordeal with all
the publicity and the cameras and
so on, waiting outside this court to |
go into the witness box.

“ Do not please think that I have |
not put her into the witness box
for some clever reason. Some of
you may have wondered where she
was. She is sitting in the court but
in my good judgment I decided
not to call her.”

Mr. Hutchinson, concluding,
asked for a verdict of not guilty on
all counts. He had addressed the
jury for four hours, :

CROWN ARGUMENT
Contact with Russians

Sir PETER RAWLINSON, Q.C.,
Solicitor-General, in his closing
speech, said that the descriptions
of the methods used by Russian
intelligence were not “ drivel.”

*“They are typical techniques of |
Russian Intelligence and the Rus- |
sian Intelligence services were very |
interested in Dr. Martelli. They
went to a great deal of trouble.

“ When Martelli was arrested he
was found to have been in contact
with Soviet agents for a very long
period and he possessed Soviet
agent equipment. He is a man of
high academic qualifications.

“He is certainly no fool—no
stupid man who did not under-
stand the implications of being
stopped at the airport by a police
officer and told to await the arrival
of Special Branch officers.”

On the question of whether
Martelli had friends or relations
who were Communists, he said:
“There is no question here of
guilt by association or by smear."

At this point the hearing was ||
adjourned until to-day, when Sir
Peter  Rawlinson will complete his
address.

Mr. Justice PHILLIMORE told the
jury that when the Solicitor-,
General had finished he would give'
the bulk of his summing-up. He
would then continue for, perhaps,

“ Recent events over here, I don’t

half -an hour on Monday,
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return to STORE the report on MARTELLI's
acquaintance with HMALCHUS,

D.W, Bloomfield
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THE TiMES

YARD

“SPY CATCHER?”
EVIDENCE FOR MARTELLI

ULYED

= o

RUSSIANS SAID TO PLAY CLOAK
AND DAGGER

Mr, George Gordon Smith, former
detective-superintendent in the Special
Pmnch at Scotland Yard—known as
“the spy catcher "—who retired last
year three months after arresting the
spy Vassall, gave evidence for the de-
fence at the Central Criminal Court
yesterday in the trial of Dr. Giuseppe
Enrico Gilberto Martelli.

Mr. Smith said in many cases the
Russians concentrated on persons who had
some weakness that could be exploited.

o Mr. Jeremy Hutchinson, Q.C., for the
| defence.—I want to know your view on
. what have been described in this case as
cloak and dagger methods.

Mr. Smith.—My experience shows that

| the Russians do what I did as a boy. We
used to play hare and hounds, They play
cloak and dagger, leaving things in places
in order to enhance the story, making the
| person feel he is doing a big job and feel
| Important,

UNTRUE STATEMENTS

! Martelli, aged 39, an Italian nuclear

physicist, who has been working at the
1 Atomic Energy Authority’s laboratories at
Culham, Oxfordshire, has pleaded Not
Guilty to nine charges of doing an act
preparatory to communicating to another
person, for a purpose prejudicial to the
safety or interest of the State, information

calculated to be, or which might be or
| intended to be, useful to an enemy,

. When the trial was resumed yesterday
Sir Peter Rawlinson, Q.C., the “Solicitor
General, who appears for the Crown, ques-
tioned Martelli about the signed statement
he made after his arrest at Southend Air-
port on April 26.

Sir Peter—The important parts of that
statement are untrue, are they not ?

Martelli.—Yes.

You were telling untruths because you
realized you had been caught 7—No, That
is not correct. y

Martelli added: “I am sure that if I
had had a chance to explain the charge
would have been dropped.”

Before Martelli left the witness box Mr.
Justice Phillimore said he would like to
ask him some questions. :

The Judge recalled that Martelli had said
when he left Aldermaston he saw a man
standing by his car and afterwards dis-
covered two envelopes in the car. They
were instructions and consisted of a type-
written page and also an address.

!/ “Part of the instruction was about a
hiding place”’, the Judge said. * Vy,hat
happened to the original document ?

Mantelli replied: *I destroyed it ”, and
added that it was cumbersome for him
to get the envelopes into his wallet. *I
realize now I should not have done it™,
be remarked.

USEFUL MATERIAL

The Judge.—Just consider for a moment.
Here was something that came straight from
a Soviet agent, and that was clear to you.
Was not that of importance to you for your
collection ? ]

Martelli—For my collection I was trying
to get useful material.

The Judge.—Why should you not have
kept it ? Were the instructions in cipher
or in plain language ?—In plain type.

Martelli was then questioned about
another envelope containing a map of
Brussels and two green and two grey
stamps which he found in his car after a
meeting with a Russian agent named
Agrafenine on April 6.

The Judge—What happened to the
original document there ? F

Martelli—I think I destroyed it.

The Judge.—Here is another communica-
tion straight from a Soviet agent. Why did
you destroy it ? A

Martelli—For no particular reason. I
kept some things and destroyed others.

It never occurred to you to keep either
of these documents for your collection 72—
1 was trying to get useful material I
thought I had enough evidence of docu-
ments.

The letters notifying you of meetings
(innh a Soviet agent) you handed back ?
—Yes.

You never copied one of those 2—No,

It never occurred to you that one of
those might have been valuable for your
il collection 2—Not really.

QUESTION ON DIARIES

This was valuable information. It was a
document coming straight from a Soviet
agent fixing an appointment.

Martelli.—I tried to keep material that
[ thought was prejudicial and could cause
damage,

The Judge then referred to Martelli’s
diaries and asked him why he had trans-
ferred the box of figures (used for coding
messages) from one year’s diary to another
and why he had taken a torn page con-
taining a box from an earlier diary with
him on holiday when he went abroad.

Martelli replied that he did so in case
someone asked him for it. “I thought it
would be better to have it with me as I
had already been told I might be checked
on whether I could use it.”

In reexamination Mr. Hutchinson asked
Martelli: “ Are you responsible for the
view of any member of your family or of

any scientists who 13 years ago worked in
the same laboratory as you did ?

Martelli.—Certainly not.

Answering other questions he said his
father was not a communist, nor was his
brother, nor was the English woman (Miss
Pamela Rothwell) with whom he was
living.

Dr. William Bell Thompson, head of the
theoretical physics department at the
Culham laboratory, was the next witness.
He described Martelli as a scientist who
was intelligent, able, conscientious, ener-
getic and enthusiastic.

. Mr. Hutchinson.—Have you ever known
him to have any political interests 7—None
that I know of. He has always struck me
as being non-political.

“NO INTEREST IN SECRETS ”

Mr. Hutchinson.—During the time he
was at Culham, did you ever have occasion
to think or hear from anyone else that he
was going lo get secret and classified
information out of you or any of the staff ?

Dr. Thompson.—No. As far as I knew
he had no interest in secret information. If
he 'had made inquiries about classified in-
formation 1 should have heard about that
unless they were extremely discreet.

The Judge.—You have seen Martelli
several days a week and have met him
socially on occasions. Did you ever have
reason to suppose he was living in fear or
that he was being blackmailed ?2—No.

Mr. Leonardo Castelejo, former lecturer
at Birmingham University, and now at
Wadham College, Oxford, said in evidence
that Martelli told him he was worried his
wife might take the children to Russia.
Martelli felt that would be wrong and did
not like the idea of ftheir 'going to a
totalitarian state. p

“*He was very upset about his
matrimonial problem and obviously his
Catholic background emphasized this, We
also talked about what it would be like
in Russia and how scientists and the
ordinary people lived there and how one
would not like to live in Russia with its
lack of freedom,

“ Martelli obviously admired the Russian
physicists as we all do, but none the less
the political situation in Russia was such
that he did not like the idea of having to
work there himself.”

ATTITUDE ON BLACKMAIL

Referring to a conversation he had with
Martell; after the arrest of Miss Barbara
Fell, Mr. Castelejo said; “He asked my
opinion about the situation—about being
a spy—and he went on to discuss how one
would react if one was being blackmailed §*
into being a spy. His attitude was that a ¥
blackmailer who had some blackmailing
information could not force one to do any- |
thing. One did not have to play their game |
and there was little they could do provided !
you stuck out.”

Mr. Hutchinson.—During the time you !
have known him has it ever appeared to
you that he was trying to get information
of a classified kind ?—No. Exactly the
opposite. I have always been aware that
he was avoiding getting involved in any
work that was classified in any way.

Mr. Hutchinson.—Did vou notice that
he was under any sense of strain during the '
last couple of years 2—Yes. Looking back '
I think he did show signs of strain. He
was always having indigestion, obviously
nervous indigestion, very often he used to
say he was very tired or upset,

Sir Peter Rawlinson, cross examining,—
Had you any idea that he was meeting
Soviet agents in London, Brussels and
Vienna ?

Mr, Castelejo.—No. '

‘Mr. F. J. Calderan, partner in the firm
of Theodore Goddard & Co., solicitors,
said that on April 29 he saw Martelli in
Brixton prison, '

RUSSTAN TECHNIQUE

Mr. Hutchinson.—What was Martelli’s
attitude about telling you his account of
what had happened ?—He told me he was
not certain whether he could trust me.

Mr. Hutchinson.—Who did he want to
tell his story to ?

Mr, Calderan.—To Colonel Young. I
told him he should trust me because I was
acting for him.

Mr. George Gordon Smith. the next wit-
ness, said that part of his work had con
cerned the study of methods used by
Russgan agents. It was correct to say the
Russians were enormously painstaking
about the methods they employed to get
information.

Mr. Hutchinson.—On the question of
their being enormously painstaking, wha
about their technique of having once struck
up an acquaintance or friendship or indeed
having applied pressure on a person, i
there often a lapse of time before they try
and get any actual information from
them ?

Mr. Smith.—I know of cases where con-
tact has been made and it has been several
years before a man has done any overt act
in regard to espionage itself. l

Sir Peter Rawlinson. cross-examining.—
A man with a code and a man with a one-
time pad has got beyond the period of]
cultivation, has he not ? :

Mr. Smith.—I should say if he used the
codes he had definitely.

The trial was adjourned until today.
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0/G call PAM to Westerham 3117 - her father

BUSTER and KES (Mr. and Mrs. H.S. YOUNG (ex DDSI)) turned up
this afternoon.

Oh, they did, did they?

Full of beans - I think he's standing by to give evidence.

For the prosecution?

No.

What?

No - your side.

BUSTER is?

Well, he said that he expects he'll be called,

But I - there's no question, I memn, CALDERAN is convinced that

he's completely unfriendly and will tell the other side of anything
we approach him with.

include the name of the file owner
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Oh no - that isn't true,

Well, this is very interesting, Pop, I mean =-

&

BUSTER then went on to give me the story that for the last years
He's been hammering M.I.5. about the dangers of Industrial
espionage.

BUSTER said that?
Yes.
But - he's just the man we want!

He's been pressing this for the last two years with M.I.5. and he
says they don't seem to realize nor does industry here seem to
realize that we've got an implacable enemy -

D'you mean - would BUSTER give evidence to say that, because, this
is just what I've been on with BASIL about all the time - this is
what we've been trying to persuade the authorities here - they don't
seem to realise we've got an implacable enemy and he then began to
give me examples of chaps coming and getting visas and going off
presumably to give orders - they get in there, the industrialists

fare. i saiive

X
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EXTRACT

are completely taken in by them - they don't get any orders, at least,
very ramely and they've got all they want. He says he's been trying
hard to have these chaps stopped but M.I.5, hasn't stopped them.
Well, and this is, presumably, what this man SMITH is going to say?

I don't know = I = but that is -

And, BUSTER would be prepaped to give evidence to say that?

He said he expected he'd be called.

Well, I don't see how he can expect it because CALDERAN is just
dead scared of having anything to do with him,

Well, there it is, dear, I can only give you what =

Well, thank you very much indeed - I'll tell CALDERAN right away
away because, you know, if BUSTER is expecting to be called and the
message is - what did he think, by the way, about GIUSEPPE's

story, did he give you any views on this?

He said he was very favourably impressed by Friday's.

He was? he said that -

He said - if his story could be substantiated by evidence he felt
that his case was good.

I see - well - he himself kind of felt -

He gave me quite vigorously - more so than I've usually seen
BUSTER = he feels about the stupidity of the industrial people
here and M.I.5 who never seem.to realise that - he said - you see -
'we know that they have nuclear submarines better than ours - that
they have rockets better than ours - that they have everything -
in defence science they have nothing to learn from us'.

Yes! Oh - would he say that?

He told me that, dear.

Oh - gosh - I must tell -

I don't think he'd go as far as that in public - he'd say you
know - 'it wouldn't do to say that their.... are 10 times better

than ours'.

Well, he would not have to say 10 times - but it's fairly obvious -
I mean, everyone really knows they don't have anything to learn,

My suggestion is that you get CALDERAN to approach him again.

Yes, yes, indeed.

i TR
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F, Because CLADERAN's got it a little bit wrong.

Father mentioned that the Press had given BUSTER an awful time.
KES had got rid of them,

FATHER said that BUSTER had been surprised how GIUSEPPE should
have known his name in any case.

BUSTER had expressed surprise that they had not been pestered by
the Press.

FATHER spoke of BUSTER being very friendly.,

PAM said she would get on to CALDERAN,

19.45
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F. Because CLADERAN's got it a little bit wrong.

Father mentioned that the Press had given BUSTER an awful time.
KES had got rid of them,

FATHER said that BUSTER had been surprised how GIUSEPPE should
have known his name in any case.

BUSTER had expressed surprise that they had not been pestered by
the Press.

FATHER spoke of BUSTER being very friendly.

PAM said she would get on to CALDERAN,

19.45
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P -790570/ DeGo 10th July 1963.

Thank you for your letter of 9th July. We do
of course know fugh YOUNG well as a colleague in the
intelligence world. Ie was until recently a member
of the Joint Intelligence Bureau, in which post he
was of course positively vetted., IHis connection
with the MARTELLI case springs from the fact that he
is a fellow scientist and an old friend of lr,. and
lHra RUTHWELL, the parents of Hiss ROTIWELL @ Mrs.
KARTELLI, and we have it from Hugh YOUNG himself
that he has only once met HARTELLI on a soeclal
occasion with the ROTHFELL parents and their
daughtere.

2. We believe that Hugh YOUNG's name has been
mentioned by the deflence in the MARTELLI case in

order to indicate that MARTELLI had the idea at some
stage of approaching sonebody in an official position
in the intelligence world, but it is clear that ia fact
WARTELLT did not approach fugh YOUNG in this connection.

3« As I think you know, YOUNZ pretired from his position
with the Joint Intelligence Bureau about a fortnight ago.

e As Hugh YOUNG was & member of the J.I.B., we have
already been in touch with 2ir Xenneth Strong and Sir
Robert S8cott about his connection with the MARTELLI case.

5 I am now snding copies of this letter to Cunningham,
Scott, Turnbull, Burrows and Bliigh.

R. H. ROLLIS

: Burke Trend, K.C.B, » CoVeley

-
¢ T e
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GILBERTO MARTELLI

On May 8 963 3 KATHRYN MC
Records Branch, San Francisco (I."("I"i'tit" ;
Atomic Energy Commission (AEC), Berkeley, California, advised
that she was unable tc find any record that MARTELLI had
visited any Atomic Energy facility under the jurisdietion of

Lo

this office during December, 1960.

Control Branc AEC, advised she was able to locate any
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under the jurisdiction of this office during January, f 161 o
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CABINET OFFICE

Great George Street, London, S.W.1
Telephone: WHItehall 5422

| th July, 1963
SECRET 10 JUL 1963

D™ Repen

LﬁColonel H.S.‘Young, who has just retired from the
Joint Intelligence Bureau, has been mentioned in the Martelli case,
and I understand that the Security Service have been looking into
his connection with Miss Rothwell. In view of recent events
we must be careful to consider whether Ministers should be told
the outcome of these investigations. The Prime Minister, the
Home Secretary, the Minister for Science, the Foreign Secretary
and the Minister of Defence might all have an interest,

Might we have a word about this? We ought to do

so fairly soon.

Sir Roger Hollis, C.B., O.B.E.




FROM THE PRESS SECTION.

MARTELLI SAYS: “1I WAS Fluni1inNu
RUSSIAN INTELLIGENCE?”

e —

REPLIES ON FAMILY

Dr.  Giuseppe Enrico  Gilberto
Martelli said in cross-examination at the
Central Criminal Court yesterday that
he did not tell the truth on his arrest
at Southend airport on April 26 because
he did not trust the police in this country.
He feared there might be a Russian con-
tact at Scotland Yard and something
would happen tgzhis children who were
in Italy.

Earlier he had been questioned by the
Solicitor General, Sir Peter Rawlinson,
Q.C., who appears -for the Crowé, about
members of his family, 'Sald to be con-
nected with the Communist Party in Italy.

_Martelli, aged 39, Italian nuclear physi-

cist, who has been working at the Atomic
Energy Authority’s laboratories at Culham,
Oxfordshire, has pleaded Not Guilty to
nine charges of doing an act prcpa‘léto_ry
to commumca_ting to another person, l'or
a purpose prejudicial® to the safety or in-
terest of the state, information calculated
to be, or which might be or intended to
be, useful to an enemy.

“ NOT A MEMBER
OF CELL”

The prosecution has alleged that he had
the equipment for a spy in Soviet service,
including hollow-heeled shoes, secret codes
and ciphers, photographic data, a pass-
word and a packet of cigarettes containing
a secret cavity. :

Yesterday Sir Peter asked Martelli: “In
1950 were you working at the laboratories
at Testa Grigia in the Val d’Aosta, Italy 9>
He replied: * Yes.”

Were there two professors there named
Cortini and Pancini ?-——Yes.

Were these two professors
Communist group among tl
working at these laboratories
say Pancini was. ;

Were there 11 scientists in one particular
group which was led by Cortini 2—Maybe,
but 1 want to say 1 never worked with
them. R :

Were you a member of a Communist
cell at those laboratories at that time ?—
Certainly not. 2

Were you at any time a

“RINGS A BELL”

Martelli agreed that in 1948 he had acted
as an interpreter for a Russian delegation
in Venice. He said this was to earn some
extra money.

Sir Peter.—You were
Russian ?—Yes.

You are married to a wife who was at
that time and has been a Communist ever
since 7—She has never been a Commumnist
to the best of my knowledge.

Martelli was then questioned about a
Russian _named Mikhail Rogov_who _was
Press Aftaché at the Soviet Embassy to
Rome just after the war, He answered:
“The name rings a bell.” It was not true
to suggest that he was frequently seen In
Rogov’s company in Rome. "

Sir Peter.—By 1950 you were an admirer
of the Soviet system ?—I don’t think I was.
No. ;
He agreed that his wife was born in
what was now Russian territory.

Is it not right that she has always been
a dedicated Communist 2—Absolutely not.

She was educated to the way of life of
the Russian state 7—She has never been a
dedicated Communist.

WIFE’S DESIRE

She was the provincial secretary of the
Communist organization, the Union , of
Ttalian Women ?—I didn’t know that.

Martelli said his wife always had a strong
desire to go back to Russia to'see old
friends. e ;

Questioned about the political beliefs of
members of his family, Martelli said his
brother Vittori was not a Communist, to
the best of his knowledge.

His brother-inJaw, Nicolo de Cagno,
might well be political secretary to two
_sections of the Rome Communist Party.
“He married my sister and she is a Com-
munist *, Martelli said.

The -Solicitor General—Is your sister
Adriana employed by the Communist news-
paper L Unita 7—1It might well be. I don’t
know exactly what she has been doing but
1 know she works for some publishers.

He did not know that she visited Moscow
in 1958, but he did know she had been
to Peking.

Sir Peter—Do vou know the views of
your wife are Communist 7—No, 1 don’t
think she has any real belief in Communism.

TRYING TO DECEIVE
RUSSIANS

Martelli said he first met Nikolai Karpe-
kov (a Soviet diplomatist who has been
described as the * controller ™ of both Mar-
telli and Vassall) at a conference in Pisa
in 1955. He met him again in 1956 at
Geneva and the following year in London
by chance. In the following four years
he met Karpekov or his friends at various
meeting places in and around London.

Sir Peter: You had meetings abroad with
Karpekov’s friends who were in the service
of the Soviet Union ?—In Vienn

And you had the code and equipment we
have heard about on you when you were
arrested 7—Yes.

Do I understand you are telling the jury
that during all this time you were deceiving
the Russians, trying to deceive them into
thinking you were going to help them but
you never did ?—Yes

leaders of a
he scientists
9—1 should

Communist ?2—

known to speak

You are telling the jury that you were
playing a role ?—Yes.

And that your explanation for playing
such a part was because you were pressed
or blackmailed unwillingly into doing so ?
—That is right.

He agreed that through his work at
Birmingham University he had contacts
with English scientists who might go to
d work at Harwell or Aldermaston and other

AND COMMUNISM

Is it right that your acquaintance with
English physicists and scientists is what
can be described as wide ?—I1 know quite
a few.

And many of them were working on
classified material 2—I do not think most
of them were.

Do vou agree that if you had been a
Russian agent you would have been a use-
ful link between the Russian Intelligence
and English scientists 2—No. I don’t think
so. If I had been an agent, I would have
worked in a completely different sphere.
Moreover I would have tried to make
friends at Aldermaston.

PONTECORVO QUERY

Sir Peter then asked: “ When Pamela
Rothwell (the scientist with whom Martelli
has been living) was in Italy, did she work
xwth . Pontecorvo. ? % Martelli replied,

Had she at any time ever worked with
Pontecorvo 7—She had and so did many
other scientists in this country.

Martelli was then questioned about the
blackmail he attributed to the Russians.
Sir Peter asked: *“ Was the blackmail purely
restricted 4o the suggestion that your
children might discover vou were living
with Pamela; in the house they had pre-
viously lived'in ?

Martelti.—No, I did not think that. I
thought ‘the threat was to disclose the
untimely pregnancy of Pamela.

Asked if he took any steps to see if
there was any reality in a threat that his
wife and children intended to go to Russia
and if he sought any advice from his
lawyers, Mitelli replied that he did not.
His only interest was to stop the children
going to Russia,

“ WANTED TO GET MY
OWN BACK?”

Sir Peter: In May, 1961, the Russians told
you what would happen to people who
would not cooperate, This was a threat
to vour wifet Why did you not then go
to the police 7—I wanted to get my own
back and I thought I must do something.
There is a man sitting on a park bench,
threatening your life. Has that happened
to you before 2—No.

‘Did vou think he meant it when he said
it 2—No, not directly. From the beginning
to the end T kept the one-man war to
myself. That was my very first reaction.
I was hoping to be in a position of doing
some damage to them.
Are you saying you felt you would be
able to defeat the whole machine of the
Soviet Intelligence ?—Certainly not the
whole machine, but I could do some real
damage. A single fighter cannot destroy
a whole nation. I had been blackmailed
and if any decent man is blackmailed he
would fight the blackmailer., The children
were involved and any decent father would
fight for his child. I did not intend to
defeat the whole Russian service.

“NOT A SPY RING”

You, a physicist, were being threatened
by the First Secretary of the Soviet
IF:me‘ass‘y and you did not tell anyone ?—

0
Why did vou go to Vienna after the
Munich conference. Why didn’t you say
vou were too busy ?2—Once 1 had decided
not to go to the police the thing to do was
to see what they wanted.
You knew perfectly well that you were
involved in a spy ring ?2—I would not call
it a spy ning. At the time I thought they
were trying to make use of me,
Did vou not think that by this time you
had quite enough information about the
Russian security service to give informa-
tion to our own secunity service ?—I don’t
think it would have been of any benefit.
If you had done so thereafter you could
have acted under instructions and could
have got even more information ?2—I con-
sidered that but I did not think it was safe
for me, because if there was a Soviet con-
tact in the police force.the Russians would
have known.

FRIEND OF FAMILY

The Judge, Mr. Justice Phillimore, then
asked: “ Why didn’t you consult Colonel
Young, who was a member of British Intel-
ligence and was a friend of Pamela's
family ? >
Martelli.—I felt I ought not to do so
until T found something really useful.
Martelli was questioned about his arrest
at Southend airport. ‘
The Solicitor General.—Did it not cross
vour mind that perhaps some of your secret
meetings had been observed, and perhaps
you thought “Thank heaven »  perhaps
these people think I am only trying to play
along with the Russians ?
Martelli—! think my reaction was I
hoped they were not going to spoil my
work for three years.
What work of three years, what work
had you done?—I was hoping to get
evidence.
And vou thought some silly people were |y
coming along and going to interfere with
that ?2—I didn’t think they were silly.

“pDID NOT TRUST
CHIEF INSPECTOR?”

Asked why he did not tell Chief-inspec-
tor Stratton the truth, Martelli replied:
“Because 1 did not trust him, My fear
was that somebody in: the police would
say something and then something would
happen to the children.

Sir Peter.—For four years you had been

Did you find that easy or difficult ?2—It | under relentless pressure. You had been
was something 1 had to do: it was the | described as being on a tight rope. You
only way. s X were worried, anxious, and frightened of

BLACKMAILED what sinister people were doing or threaten-
ing to do, to you. Wasn't it a wonderful

moment of relief to be able to explain
what had been happening 7—I see that you
are right now but at t.z time it seemed fo
be quite correct.

The Judge.—Why not say to Inspector

Stratton: * Get Colonel Ypung and let

him sit here and I will make®a statement to

you ? ” )
Martelli.—At the time I was thinking in

terms of Euratom.

classified places.

The trial was adjourned until today.
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Code 18B-75

Reference

Copy of Report by the Acting Governor of Brixton, Mr. Satchwell,

7th July, 1963.

4514 G. MARTELLI

Further to my telephone conversation with
Mr. Store yesterday, the following information is
submitted.

MARTELLI befriended a prisoner named
6799 Peter Dietmar MALCHUS serving a sentence of 14 days
for being found in the U.K. when a deportation order was
in force. He was again ordered to be deported.

MALCHUS is a Jjournalist and a native of Paris.

Apparently some time ago MARTELLI offered to
find a French speaking friend to visit MALCHUS. The
friend was Mr. L. CASTILIEGO of 13 Greenhill Barcot,
Brunsgrave, Worcestershire. Mr. CASTILIEGO did not
visit MALCHUS. On Saturday, 6th July, 1963, MARTELLI
asked me to stop any visit from CASTILIEGO to MALCHUS
because he feared, that, as CASTELIEGO was a defence
witness in this case, the prosecution might see something
doubtful in this casual friendship arranged by MARTELLI
for MALCHUS.

At this time MARTELLI's trial had reached a
stage where he, MARTELLI, was giving evidence and would
continue to do so after the weekend. MARTELLI therefore
had not been allowed any visits from persons connected
with the case,

I believe MARTELLI when he suggested that the
only motive for arranging the visit between MALCHUS and
CASTILIEGO was friendship., However MARTELLI did not
know that MALCHUS had been deported on 4th July, 1963.

He knows now.

These observations are submitted not so much
from the legal point of view but rather from the
security point of view and it is possible that MALCHUS,
now in Paris, might have been connected with MARTELLI in
some doubtful way. I have no knowledge of any connection
between MALCHUS and MARTELLI before their imprisonment,
but someone else may. This submission is for information

only.

(Sgd.) Satchwell

Acting Governor.




CODE 18-76

D, 4%
NOTE M y

Colonel de Barbot visited me on 9 Yyulye.

He said that he had been told by a British journalist
that MARTELLI, during his trial, had said that at
one stage he had been invited to work in a French
laboratory on work of national defence but had
declined this invitation.,. De Barbot said that he
had not seen this mentioned in the press reports of
the trial and he wondered whether it was true.

onsulted D.1. who had been attending the
MARTELLZI 8 8 July. He said that on that
day MARTELLI, in replies to his Counsel in
examination in chief, had indeed told this story.
It had not been entirely clear to D.1. to what date
the alleged proposal related or whether it was made
at a time when MARTELLI was a Euratom employee.
D.1. got the impression that MARTELLI was saying
that it was he who had made the running by applying
for a job in a French laboratory, and it was
certain that he claimed to have turned down this
job when he found that it involved classified work.
This was part of MARTELLI's general line designed
to show that he had deliberately steered clear of
contact with classified work throughout.

I passed all this on to de Barbot. He
said he would make some enguiries to see whether
there existed any written application by MARTELL
for work in a French defence laboratory. This
might prove a useful test of his ecredibilitye.

4R treh Artle

G.R. Mitchell,




Code 18-75

Reference

(for DA&T's information)

L.A. (as spoken)
D.1. to see and~P".

NOTE )

; 99 John Street, Foreign Office, rang to say that
in a brief being prepared by Sir Bernard Burrows for
the Foreign Secretary the MARTELLI case is mentioned
and there is an allusion to the naming of Hugh Young.

21 On seeing this item in the brief Sir Harold
Caccia has commented back: A
WL
(a) Is M.I.5. investigating Hugh Young?
(I answered 'No').

(v) Does the Prime Minister know of Young's
implication?
(I answered that as far as we were aware
he did not - unless he had been told by
Minister of Defence).

What are the circumstances of Hugh Young's
involvement, and when did he report them
to his superiors? :

(I answered that we had no reason to
disbelieve Young's statement that he

had only met MARTELLI once for a couple
of hours socially at the house of

Pamela ROTHWELL's Father - the latter
being an old colleague: Young reported
to General Strong when he was approached
a week or so ago by Solicitors for the
Defence).

Is Young going to be called?

(I said there was no firm knowledge
of intention by the Defence, but our
Legal Adviser thought it possible).

M.E.D. Cumming

D.

9th July 1963

g ff {E &e&t#u% ‘V“f7
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FROM THE PRESS SECTION. Cabq LA A,

Martelli hoped
‘to turn tables’
on the Russians

Dr Giuseppe Martelli, the Italian physicist accused
under the Official Secrets Act, denied at the Old Bailey
yesterday that he had communicated information to any-
body who should not have it, had ever done anything to

prejudice Britain’s interests or
safety, or had ever intended
to give information to an
enemy.

Telling about a meeting in
London with a man: who intro-
duced . himself as Alexander,
Martelli, who has pleaded not
guilty to nine charges, stated :

“He said they were a little bit
fed ug with me dodging their
request for a meeting. I had the
jmpression they were losing their
patience with me and were pre-
paring to force me to go to these

meetings.”

Replying to Mr Hutchinson,
Martelli said: “I felt that as soon
as_I could lay my hands on some-
thing that was really useful—not
only one-time pads—I would be in
a position to approach the right
g:,ople and turn the tfables on

em.”

When he resumed his evidence
esterday, Martelli was asked by
Ir Hutchinson if he had another
meeting with Karpekov (said by
the prosecution to be a Russian
agent “controlling” Martelli). He
said he thought he had one in
March and one in May. He was not
certain where he met him in May,
but it could have been a
Wimbledon.

¢ Certain person’

Martelli said he was arranging
to attend a conference at Munich
and another one a few days later
in Salzburg. Karpekoy suggested
that if he were going to the
Munich conference he should go to
Vienna to a certain address and see
a certain person.

Mr Hutchinson: Did he say you
should meet anyone at the Munich
conference ? —No; he suggested
someone should approach me or I
should go to Vienna and meet a
certain  person and exchange
certain words.

There are certain words written
in your diary: “ Where is Charles
Place ?—Do _yvou mean the ' art
gallery ? ” Were those the words
you were to exchange ?7—¥es.

Did he tell you what was_going -

to happen or why you_ should meet
this person ?—He said I should
learn something y -useful and
he was trying to ise me.

You know Karpekov's address at
16  Airlie Gardens had been
written down in your diary ?—-Yes.

What was the occasion on which
that was written down ?—He sug-

ested I should send him some fies
rom Pisa and he gave me his
address,

Did you ever ﬁlo to Airlie
Gardens yourself ?—No.

Did you ever write there ?—No.

Co-operation

Mr Hutchinson recalled that in
the diary there was also written
“ Alpine “Blue. 20 packets,” and
asked what ~ this referred to.
Martelli replied: “He also asked
me_ to send him back some
gackets of these cigarettes, which
e said he liked.” =~
thMr Hutc{xiinson asked if ﬁtdmby of

ese meetings anything had been
said about what happened . to
people who did not co-operate.

Martelli said:  “Yes, he said
words to the effect that they were
always ready to help friends, but
if people did not co-operate or let
them down they would "have no
chance to repent.”

Martelli said  that at ghe' con-
‘fererice in  ‘Germany e, was
approached by a man. ‘gﬂe’ told
me one day I should go to Vienna

to an address I cannot remember
now,” said Martelli. “There
wouigl be approached by:a friend
of his.”

. He went to this meeting-place
in Vienna and was met by a man
who recognised him without
exchanging any password. He
introduced him to some more men
who were waiting in a car. One
of them was a Russian scientist he
had seen at Salzburg named
Romanovsky, but who was intro-
duced to him as Alexander.
Martelli went on to say that he
was driven to a café some miles
outside Vienna and the scientist
‘seemed to be horribly embar-
rassed himself.” Two of the men
falked to him and one of them
produced. a typewritten sheet of
Ipaper relating to the transmission
of messages in code and it was
explained to him how it worked.

Code messages

. Mr Hutchinson; We have seen
in your diary what has been
explained as the box.—Yes, They
told me I must write part of it
down, I somehow wrofe down the
last part of the box.

Martelli was handed his green
1961 diary and was told to examine
two entries of boxes of numbers
He said he was not sure which
of the two he wrote down first but
they were not written at the same
time. He thought he wrote the
first one in Vienna.

Mr Hutchinson: Did they tell
you to write down all that ?—They
recommended I should write down
a gaa;t in the Morse code in a
certain way so that from that
sequence I could rearrange the
figures to the box.

So you were not to write it down
as it is written but to rearrange
them in the Morse code ?—Yes.

Did you do that?—No.

Was it explained this would be
used with a pad of figures ?—Yes.
Was anything said as to where

| N RE A

you would get these figures from?
—No, not at that time. s
Did you ask what you were
%upposed to do with this thing ?—
es.

What answers were you given ?—
That I would be told more later
on

Missing

Martelli said that at the meeting
he was also shown a small speci-
men of a microdot but he was not
given anything to do with that.

Asked if he was shown some
other method of passing messages,
he said: “Yes, I was shown two
copies of a scientific magazine. It
was an Italian review. They
showed me that these two numbers
contained articles published by
myself. They told me that one
daf' I would get these two little
volumes back with some pages
specially prepared to use in order
to pass messages.”

Martelli said he never received
the magazines and was never asked
to use that method of sending any
communication.

When he returned to Birming-
ham University, he found two
copies of magazines were missing
from  his _collection. Later,
Karpekov told him he would
eventually get the magazines back.
He said they were preparing a new
method which would make the

detection of messages foolproof.

During questions about a camera
Martelli said he bought for £85 for
a present for Pam, Mr Hutchinson
asked : “It is suggested that the
camera was acquired so that you
could photograph documents with
it. Is there any truth in that
suggestion ? >  Martelli replied:
“ None whatever.”

Phone number

Martelli said the last time he
met Karpekov was in May, 1962,
probably at Ealing Broadway.
Karpekov suggested that if he went
to Brussels someone would get in
touch with him and that he would
receive a private letter signed
* Kraft” with some reference to
16-millimetre film.

Martelli said that Karpekov
wrote down the number 486819
and explained that if he sub-
tracted one from each figure it
would give him the telephone
number in _ Brussels of Mr
Agrefenni and he should tell him
when he rang the number that he
was telephoning on behalf of Mr
Kraft. I

Martelli said that Karpekov also
produced a cigarette case in which
were one-time pads. |

Mr Hutchinson : What did he tell
you you would have to do with this
cigarette case and the pads?—To
keep them with great care and
hide them. $

In the summer of 1962 in
Brussels he received a letter signed
Kraft, as he had been told he
would, and he went to Astrid Park,
as instructed after he had tele-
phoned Mr Agrefenni. He had met
Agrefenni, who said Euratom was

not a place for him and that he
would be wasting his time there.

N Martelli told of a meeting
he had in the London area with a

man who introduced himself as
Alexander. “He told me that if
1 wanted to hide the one-time pads
1 should do so in some place in
Brussels or London. He said the
place 1 had to put them in was a
recess in a fence at an address.
3*had mot, hegn told anything: §hous
S I

Instructions

Martelli said that in the early
part of this year when he was
driving back to Culham after a
visit to Aldermaston he was asked
for a lift by a man who_appeared
to be of German extraction. After
stopping for a meal he found the
man had left two envelopes and a
bunch of leaflets about Scotland
and Wales on the seat. “He also
left some instructions that if I
wanted to meet at any time I
should post one leaflet to an
address of one of their agents
which was written there.”

Martelli said: “The instruction
was to send straight away one §
leaflet to the address. If it arrived
there would be a car with a white §
cross on it at an underground §
station car park at a certain time
the following Saturday. ... j

“The other instruction was that
the hiding place would be in a hole
along the railings of a little foot-
pa going from Friern Barnet
ey station going down to |
Southgate. There was a further
nsfruction that if I wanted to get |
in touch with them I should send

e Wales leaflet and that would
mean_a one-time pad had been p
iri- the Trailings. If they sent a

Scottish leaflet it meant they
wanted to get in touch with me.”
Collapses

Mr Hutchinson : All this business §
of leaflets and cars with white |
crosses came to nothing ?—That is
right. ]

In his final questions, Mr
Hutchinson asked: *“Have you on
any occasion communicated any
information to anybody who should
not have had it ? ¥ Martelli replied:
“Never.”

Just before the Court adjourned,
Mr Percy Harris, a photograph
expert, of Ridgeway Place, Wimble-
don, who was to have given evid-
ence, had a heart attack and was
taken to hospital.




FROM THE PR

ESS SECTION.

MARTELLI TELLS OF VEILED
RUSSIAN THREATS

“NO INTENTION TO PREJUDICE
BRITAIN’S INTERESTS”

Dr. Giuseppe Enrico Gilberto Martelli
told the jury at his trial at the Central

Criminal Court yesterday of veil
threats made to him by a Russian dipl

mat, Nikolai Karpekov, who was First

Secretary at the Soviet Embassy in Lo
don from 1961 to 1962,

Martelli said that Karpekov “ said wor
to the effect that they wer
to help friends  but
cooperate, or if the
would have 1

if people did n

no time to repent themselw

3 ; i s ¥ e bill arrived he would only leave a half
‘ ;?tgér ,of course, their families would crown tip. After this happened on a cour;,le
siede o of occasions I insisted on paying for the | 3
mel\éfrll‘- bjum»f’ P%élhmore'ﬁvghat do You | meal because it was embarrassing to have
i reper){t saying they would have no time ]tjh'cfwaiter standing there and just getting
Martelli—They would be liauidated. alf a crown.
The Judge—You mean they would be

killed 7—Yes.

. Martelli, aged
sicist, who has been w
Energy Authority’s la
Oxfordshire, has
nine charges of
communicating to -another person, for
purpose
of the state, info
or which might b
to an enemy.

“SUGGESTIONS BY
KARPEKQV ”

Sir Peter Rawlinson, QK
eneral, for the prosecution
that Mart
sary for
includin

the Solicito

elli had all the equivment neces

2 a pair of holfow-heeled shoes

" secret codes and ciphers, photographic data,

a password, and a
tammg.a secret ca
.- Continuing
mgd Marte}ih
ad _another
(alleged by the C

packet of cigarettes con
Vity,
his evidence yesterday momn
said that in May, 1961

agent). He could
meeting place
Wimbledon.
Karpekov asked hi
posed attendin
be held in tw

but it was

and the second a few days later at
Salzburg.

“I told him I hoped to attend and he
sounded

very pleased because he had some

e always ready

y let them down they

39, an Italian nuclear phy-
orking at the Atomic
boratories at Culham,
pleaded Not Guilty to
doing an act preparatory to

prejudicial to the safety or interest
rmation calculated to be,
€ or intended to be, useful

has alleged

a spy in the service of Russia,

he
meeting — with _ Rarpekov
rown to be also a Rissian
not remember the actual
probably

im whether he pro-
g a scientific conference to
0 parts, the first at Munich

S —

they related to a camera he had bought
from a shop in Oxford Street for £85,

“I wanted to give Pamela a present on
the occasion of the birth of our child. . . .
I thought a camera would be suitable . he
said. He denied buying the camera so
that he could photograph documents. The
camera itself was either lost or stolen while
he was on holiday on the Continent.

Mr. Hutchinson,—Was Karpekov
generous or stingy ? ]

Marntelli—He liked to order expensive
meals and expensive wine but when the

ed
O-

n-

ds
ot

€8

AT ALDERMASTON
A FEW TIMES

Martelli said there was a suggestion that
he should go 10“A(ljderlr§']lastnn to asinst in
an experiment called * Phoenix >, “I sug-
gested another experiment to be Carried
out completely at Culham so that T would
1ave no_contact at all with Aldermaston.
his “suggestion of mine was accepted.
“I went to Aldermaston a few times
but never spent longer than a day there.
I had nothing to do with classified work
at Aldermaston.”
Martelli said he last saw Karpekov in
May, 1962, probably at Ealing. Karpekov
suggested that if he went to Brussels some-
one would get in touch with him and he
‘would ,geceive a private letter signed

a,

r

Karpekov also produced a cigarette case
in"which were one-time ads. T told him
I did not Tike to have SUCi'] a compromising
object, although I was getting something
useful against them.

*“ When [ inquired what I was to do with

the pads I got the same reply: ‘Don't
worry. They are useful things. I want you
to learn useful things for us. T think he
wanted to flatter me ”, Martelli added.
Mr. Hutchinson.—What did he tell you
to do with the cigarette case and the pads ?
Martelli—To keep them with great care
and hide them.

LETTER SIGNED “KRAFT”

Answering further questions, Martelli
said he never used the pads or the cigarette

Suggestions to make about it ”, Martelli | case for any purpose whatsoever.

added. Karpekoy left him addresses at which
“He suggested that between the two | to meet him again in the future, if

conferences I should 20_to Vienna to a | necessary.

certain address to meet a certaim person, In the summer of 1962 in Brussels he

He suggested also thaf someone would | received a letter signed “ Kraft” and as a

either approach me or I should meet [ result, by arrangement, he went to Park

someone in a certai
certain words.
that the exc
cropped up.”

TRYING TO PLEASE

Mr. Jeremy Hutchinson, Q.C.,, for the
defence.

—We have seen written .in your
diary theé words = Where is - Charles
Place 9" “and " Do Vol mea;
gallery 2”7
you were to exchange 7—That is correct.

Mr. Hutchinson.—Did he fell you what
Wwas going to happen when you met this
man ?

Martelli—He said ‘T woul
thing very useful.
m

e.
Martelli was then asked why Karpekov's
London address 16, Airlie Gardens,
ensington, was written in his. diary. - He
replied: * Karpekov asked me to send him
some Italian silk ties while I was in, Pisa
and post them to him. 1 never visited him
at Airlie Gardens. As it turned out no ties
were ever sent.”
Asked about another entry in the diary
“ Alpine Blue, 20, packets ”, Martelli said
Rarpekov asked him to get some of these
cigarettes, which he liked,
Mr. Hutchinson.—On thi
any other had anything been said about
what happened to people who did not
cooperate or anything like that ?

MEETING WITH WIFE

Martelli—He said words to the effect
that they were always ready to help friends
but if people did not cooperate or let them
down they had no time to repent themselves
and, of course, their families would suffer,
This was said by Karpekov' at one of the
early meetings. ' SN

Martelli said when he arrived in Pisa he
saw his wife, from whom he was separated.
He begged her not to have anyt#ng to do
with the Russians or to go and live with
the children in the Soviet Union.

“She said to me: ‘Now we are
separated it is nothing to do with you.” In
a polite way she told me to ‘go to hell ’”,
Martelli said. “I told her ‘I know that
you have applied for a job at the Soviet
Embassy and you have applied for a visa’
and she did not deny it.” After that he

returned to England early jn June, 1961,
IN A BAD STATE
OF NERVES

Mr, Hutchinson.—How was this affect-
ing your relationship with Pamela [a
British scientist named Pamela Rothwell
with whom he had been living] and your
behaviour in general ?

Martelli.—Since I had been approached
(by the Russians) I was in a rather bad
state of nerves and Pamela did not under-
stand why. I always made a point of keep-
ing her out of it completely. Sometimes
she asked questions about the unjustified
state of my nerves and temper. I remember
trying to dodge the questions with rather
vague replies.

On onepoccasion he said he quoted Shake-
speare to her “ There are more things in
heaven and earth, Horatio, than are dreamt
of in your philosophy.” -

He said that on another occasion he
told her that one day he would do a good
turn for this country and added “ everyone
has their private wars and one day I shall
get a medal.” ; o

While attending a conference in Munich-
he was aporoached by a man who said he
was a friend of Kérb'ek’dv‘sf‘”'A'S‘é'“l’es‘ult
he went to Vienna where he met a Russian
scientist named Rom=novski, but he was

introduced as Al€xande;

EMBARRASSE D——RUSSIAN

n place and exchange
That was the first time
anging of code words had

d learn some-
He was trying to please

s occasion or

Were those the words which |

leaflets about Scotland and Wales in the
car.
man was not . just
aceepting a lift.

Southend Airport on April 26 when he
was arrested.

t1
on any occasion intend to communicate
any information to anybody, information
you should not pass on ?
Never,

prejudice of the interest
country ?—Never.

ti
an enemy ?—N

Astrid “whefe He met a Russian named
Agrafenine, “ He told me he had been !
instructed to keep himself at my disposal
for anything 1 needed *, he said.

Mr. Hutchinson.—Did he make any
effort to bring any pressure on vou or get
any information from you ?
Martelli.—No. But he said Euratom
was not the place for me and that I was
wasting my time there,

In July, 1962, while in Italy, Martelli
said, he bought a light pair of shoes but
had no idea they had hollow heels.

Mr. Hutchinson.—It is suggested you had
them in your possession for something to
do with spying., Is there any truth in that ?
—None whatsoever. %

“STOP BEING LATE”

Martelli said; “ At the meeting in Park
Astrid Agrafenine strongly recommended
that I should meet his friends in London
.and that I should stop being always so late
In-my meetings and in never trying to get
in touch with them.”

The accused t
St

xander,
€ said they were a [ittle bit fed up wit
me dodging their request for a heeting
and that a very important meeting would |
oceur in May.. He also said they could ,
not go on like that.”
Mr. Hutchinson.—What
y}gu get of the wa
ti

impression did |
y things were going and |
e way they were regarding you ? )
Martelli—I had the impression that they |
were losing their patience with me. )

Mr. Hutchinson.—How did you feel |
about the position ? ;
Martelli.—I felt that as soon as I coul
lay my hands on something that was really
useful, not just the one-time pads, I would
be in a position to approach the right
people and turn the tables on them,

APPLYING PRESSURE
;ON THEM

Mr. Hutchinson—You have told the
jury how you felt fear about your children ? ;
Martelli—Once I had done something to
damage their service (meaning espionage
service) I was sure my wife would not g0
to Russia because she would be afraid of
reprisals. At the same time there was also
the question of my applying pressure on
them and so getting my own back. .
Martelli then described how he gave a
lift to a man who appeared to be of
German extraction while travelling from
Aldermaston to Culham, When the man
got out Martelli said he discovered the man
had left two envelopes .and a bunch of

= \3

It was not until later he realized the
an innocent person

Martelli then dealt with his arrival at

Mr. Hutchison concluded his examina-
on by asking Martelli:—* Did you ever

Martell1.—

Did you ever intend to do anything to the

s or safety of this

Did you ever intend to give any informa-
on which was calculated to be useful to
0. ;

The trial was adjourned unti today.

“This scientist seemed to be horribly
embarrassed himself and I liked him for !
that. He told me how difficult and un-,
rewarding plasma physics was. He said
pure research in itself had little meaning.
My impression was he had been instructed
to say these things.”
Marttelli added that jn
twe
s

Vienna there were
men who produced a typewritten

ed a5 a box, in h g It was also
explained that the sheet would be used in
conjunction with a pad of figures.

“T asked them what I was supposed to do
with this thing and they told me I would
be informed later on ”, he said.

Mr. Hutchinson.—Did anyone tell you
how you were expected to send a message
or how you were expected to receive one ?
—No. They told me they were acting in
accordance with instructions from London.

TALK OF U.S. JOB

He metk Karpekov' again in October,
1961. Karkpekov told him he should work
in_industry. He Had been to the Umnifed
St n 1961 attending a conference and
th was talk of him_getting a job at
> on.  Martelli said he d d the

because there was a
ht have to deal with cla
matter.

pos
ssifi

he

ty
ed (secret)

There was also a suggestion from
Karpekov that should work at a
laboratory outside Paris but he decided

against it for the same reason.
Mancl_ll‘ was then asked about photo-
graphic data written in his diary. He said




CODE 18-76

PF.790,570

Reference

Tt foruE A

NOTE

MARTELLI

On or about 27th June, McMahon,
Ministry of Defence, rang to say that
Hugh Young had reported to General Strong
the possibility of his name being men-
tioned in the WMARTELLI case. Strong
had informed Sir Rob Scott, and had
directed that the situation be reported
to the Ministry of Defence and that
Young should be put in touch with Treasury
Solicitor's Office.

McMahon said he was ringing to ask
the name of a suitable person to contact at
Treasury Solicitor's Office. On L.A.'s
advice I advised that he speak to Charlton.

D.

9th July 1963
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SECRET

PF.790,570/D.1/Dia

2th July 1963.

MARTE!LE

In the course of the evidence for the prosecution
against VARTELLI it wes stated that when he arrived at Southend
he heid in his possession a2 note on a slip of paper as follows:~-

PEE 101, 102, 103, 106,
107, 112, 114,

In his statement made to the Police, MARTELLI explained that
these were the raference nushere of American scientific reports.
Tro of these reports, nos. 105 and 106, were in his car when he
wes arrested.

2 We discussed this zatter a few days ago when referance
to it appearsd in the prees. I cxplained to you then that
Project GNOME was part of the PLOWSHERE Project which is
congerned with the non-classif'ied uses of nuclear explosions.

All these documents sre in fact non-glassified. Their titles are
as follows:~

PEE 101 Power studies

PNE 102 Isotopes program

PHE 103 Sequenced gas sampling experiment

PHE 106 Post shot temperature and rediastion studies.

PIE 107 Environment created by a nuclear detonation
in salt. :

PHE 142 An investigation of possible chemical
reactions and phase transitions caused by
& nuclear explosive shoeck wave.

PHE 114 Symmetry of fission in U 235 at
individual resonances.

gt C?PPYFTAINED
ORIGINAL DOCUMENT ET
WlDEPARTMENTlﬂ@DH{SECﬂOﬁ
3(4) OF T@E—PUBUC RECORDS

AMERICAN EMBASSY

DWB/ECM
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KARPEKOV telephoned
d to meet for lunch.
general matters were a du?:ﬂg the lunch,
KARPEXOV made no reque any iformation.
Sabscﬁueﬁ iy '} KARPEKOV made sev al elbghone o
to lMr. ILA“N?S office, but uue latter was never
at the time.
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concerned at the time, oec¢use he had becﬁ cou

martialled in the Royal Navy for larceny and 4id not

wish the fact to become kncwn to his employers.

AT

Mr. AITKEN said he had brought
our notice after seeing refercnces to

(o}
=

"Alexander" in newspaper reports on the MARTELLI
{ has not prevzousTy com

of Speci l ?anch. KARPEXOV is men

of Soviet officials as First Secre

Soviet Embassy (361/55/416A~2A).
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Code 1875

NOTE FOR FILE

In the course of his examination-in-chief yesterday,
MARTELLI stated that arrangements were made for him to
contact the R.I.S. by sending a postcard or a brochure to
"D. SWANNE" of 21/23 Pembridge Villas, London, W.11. He said
that he never in fact made use of this arrangement.

2. SWANNE has been looked up in R.2 and not surprisingly
found "no trace".

3. 21/23% Pembridge Villas houses official Russian
residences. They are exclusively occupied by Russians and
have been for a number of years. (This information has been
given to the Solicitor General and has been empowered to use
it if necessary in cross-examination. He has also been told he
may say that intelligence officers have lived at this address
in the past.)

L. To support his story MARTELLI produced from his
wallet a small slip of paper - it appeared to be photogravure
paper and was probably torn off a photograph. This slip of
paper bore the following:

Mr, D. SWANNE,
21/23% Pembridge Villas,
London, W.11. < Scotland.

2.0c. Saturday.

A photostat of this paper is to be found at serial 17 in the
Box File A, held by D.1/DWB.

\Q.\S

D. W. Bloomfield.




THE ORIGINAL DOCUMENT)
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SECRET

Italian legal practice prescribes
that children of legally separated parents may
only be entsred on the passport of one parent
with the written pormission of the unspecified
parent.,

2e When entering the children on his
passport in 1963, MARTELLI produced no, repeat
no, documentation, The Italian Authorities
therefore assume, repeat assume, that he did
not have written authority from his wife,

There is a slight possibility that the children
were already on the old passport No. 2662220
issued at the Italian Consulate, Birminghem, on

12,8.58* and the fact not reported to Rome.
This passport was returned to MARTELLI since it
contained U.K. residence permits.

3 No information is available rogarding
the children's entries in the wife's present
passport.

* Due to a corruption this date may read either
22 09 058 . OF 2&.10058.




SECRET
Reference.00s€e Minute,
Copy on PF.790,570 Supp.D.

¥ S A
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o e T
D.1./Mr, Bloomfield. ; :

I return herewith two copies of note, four
envelopes of photographs (each containing one
photograph); these were discussed with the
Solicitor-General but not handed to him.
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EXTRACT

Extract from letter from PALUMBO to Pamela ROTHWELL dsted 4.7.63.

I was already seriously ill on the day when the lawyer came
to Brussels. Although I could not remember exactly what Giuseppe had
said, I told the lawyer that I could at least affirm that what (he)
affirmed was a logical consequence of what I remembered. After
several days I was told on the telephone by Euratom that the Lawyer
did not require my testimony. I was told thet it wes of no use, and
perhaps counter-productive. I was very sorry indeed not to have
been able to be of more direct help, but as I told you, I was ill.

I personally am deeply upset at not having been able to help a friend,
but I truly could do nothing.
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Code 18.75

Reference../ be.790:510......p...

FOR FILE

The attached notes have been provided at the re
Solicitor Gensral.

2. At the end of the afternoon of Friday, 5th July, on which
day MARTELLI began his evidence-in-chief the Solicitor General asked
Martin, D.1. who was present in court if he could provide:~-

(1) A note setting out what was known of the Communist
background of MARTELLI and his relatives.

A record of MARTELLI's comings and goings since his
first arrival in the U.K.

AnJ guesses we might be able to hazard on the identity
f the Russian ALEKSANDR who acc
first met him in September, 1960.

ording to MARTHELLI

The Solicitor General indicated that he would like to have this
information hy 1 0' clock on Saturday, July 6th. Accordingly the
note at Appendix A was prepared on the morning of Saturday 6th
and handed to the Solicitor General by kr. John Allen., He also
handed over at the same time a record of the entries concerning
MARTELLI in the Home Office Traffic Index which are summarised
at serial 309a in Volume 7 of his file. It was indicated to the
oolicitor General that we are inclined to think that ALEKSANDR
might have been Alexandr Alekseevich KULAKOV and we undertook to
prov1de him with photographs of KULAKOV and any other possible
candidates for the identification on lionday morning. On lionday
he was given a copy of the note at Appendix B.

e At about 5 O' clock on the afternoon of Sunday, Tth July
I was telephoned by Mr. Allen who told me that the Solicitor General
now wished us to find out:-

(1) The dates on which Maria MARTELLI entered and left the
UsKe and if possible the address at which she lived.

Where she resided after her final retu: the
¥

Whether there is any information on visits she may
have made abroad apart from the U.K.

Whether the Italian Authorities can say if MARTELLI's
children, who are entered on his present passport, were
also entered on his previous passports, and if not
whether any significance can be af trlhuted to their
absence.

The Solicitor General required this information as early as possible
on lconday morning.

He On lionday morning I provided the note at Appendix C to L.A.
for transmission to the Solicitor General. This covered question (1).

6. The answers to questions (2),(3) and (4) were provided at

2 0' clock today by This information, set down at Appendix D
was passed by telephone at 2.10 p.m. to Mr. Hill wvia the clerk in the
D.P.P's office at the Old Bailey.
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Vittore MARTELLI

Born 234434+ MARTELLI's brothers An architect in Romee

. The Italian Security Authorities roport of Vittore MARTELLI
that "he 1s thought to have Communist convictions"s “There appears to
be no fimm evidence to baok up this conclusione

Adriana di CAGHNO nee MARTELLI

Born 1241224+ MARTELLI's sisters

In 1957 she was employed by the Study Centre of Cultural
Relations with China, a body which performs similar functions, in
relation to China, to that of the Society for Cultural Relations with
the UsSeS«Re From September to November of the following year she
visited China with an Italian delegation invited by the Peking govern—
mente On the way back she stopped with the delegation for two days
in Moscow for a meeting with Soviet Communistse

2e From 1959 she worked for the Administration Office of the
Communist daily L'UNITA. In 1961 she was entrusted by the Directorate
of the Italian Communist Party with the task of making arrangements
for the Italian delegation to the conference on Democratic Liberties
in Spain, held in March 1961 in Paris. She attended this conference
herslefs

3. The above information may be used but must not be attributed
to the Italian Security Authorities from whom it derives.

4e We had no previous indication that Adriana was actually a
member of the Italian Communist Party, a faot whioh MARTELLI has
volunteered himself in courte

Born 27¢9.22. Husband of the above and brother-in=-law to UARTELLI.

di CAGNO is reported by the Italian Security Authorities to
be a fervent Communist and a militant member of the Italian Communist
Partye He has been Political Secretary of two of the Sections of
the Italian Communist Party in Rome.

2e The Italian Security Authorities have given their cleurance
for the use of the above material provided that it is not ascribed %o
theme

Maria MARTELLI nee VICICH

Born Horog (central Asia) 26.1419s

Maria was married to Giuseppi WARTELLI in 1944 Their
logal separation was ratified by the Pisa Tribunal 11.7.60. They
have two children, Sergio born 28:2¢48 and Eleonore born 2.8.51.

2e All that MARTELLI has publically admitted about his wife's
association with Communist or pro-Communi-t organisations is contzined
in a sworn statement made to U.S. Consular officials in 1960 when
applying for a UsSe visae He asserted that for a few months in 1047

or 1948 his wife worked as a librarian with the Associazione Par i
Rapporti Culturali Con L'URSS (Association for Cultural Relations

with the U.S.SeR¢)es According to bis statement "Sho did essentiz.
translations of book titles which I helped her with in the eveniuus culy
out of curlosity and as I was learning Russiane. Additionally on a

few ococasions my wife acted as interpreter for visiting Russian dele-
gations and I assisted her, basically as she is a shy person about
_such dutfeds May wife left thé work because she found the organisation

; distastefuls” No reference should be made to the source of this .
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informations (N.Be The Daily Telegraph of the 2nd May has a report
containing the followings "In 1960, according to Italian officials,

a visa to enter the U.S. was refused (to MARTELLI). When the visa was
refused MARTELLI presented a memorandum to the political section of the
Pisa pO].‘.QG"o)

3. A report from the Italian Security Authorities states that
during 1945 while MARTELLI was an assistant at the Physics depariment
at Rome University his wife was working as Secretary in the Communist
controlled Italian-Soviet Union Friendship Association in Rome, and
that both were frequently to be seen in the company of Mikhail ROGOV,
press attache at the Soviet Embassy in Romee. '

4o The Italian Security Authorities have also reported on a
number of occasions that llaria MARTELLI attended the 6th Communist
Wiorld Festival of Youth in lMoscow in 1957 as a delegate of the
province of Pisae

Se The same authorities have reported that in 1959 she was in
sympathy with extreme left wing parties, and in 1962 regarded her more
specifically as an open Communist sympathiser and "Communist activist®.
In May of this year they informed us that "she has been Provincial
Secretary in Pisa (date unspecified) of the Communist controlled

Union of Italian Women (UNIONE DONNE ITALIANYE)e They asserted that
she hag a wide range of acquaintances in the Communist Party in Rome
and in Pisa and that she maintains contact with members of Iron
Curtain Missions in Italy.

_I?a.me}ta MARTELII @ Pamela ROTHWELL

Various allegations have been made from time to time about
the left wing nature of Pamela ROTHWELL's political sympathies but she
appears to be no further left than socialiste °

Ciuseppi MARTELLI 29

In 1959 enquiries of the Italian Security Authorities
brought to lights : e

(a) A report dated 1950 to the effect that MARTELLI was one of
; eleven active Coumunists among a group of Italian scientists
' % 3 *who were working at that time in the laboratories at Rome
S YU-"‘ University and Testa Grigia in the Val d'Aosta. Some of
' : this group e«ge Profs Giluo CORTINI and Prof. Ettore PANCHINI
have been overt Communisis. A
: s
{ ?’Q (b) A spparate report from another source in 1951 to the effect
G'W‘“‘ s/ 3 that MARTELLI held "Communist views"s We have not been :
¢ - able to obtain confirmation of these reports.

2e We learned in 1962 that the U.S. Consular Service had
similarly received reports that MARTELLI and his wife were members of
the Italian Communist Party in 1955 and that in the same year they had
supported an appedl organised by the National Committee of Partisans
of Peace, a Communist front organisation. We are not aware of the

- source and reliability of these reportss No confirmation of LIAF:’I‘S?LLI'\i
membership of the P.C.I. has been received from other sources. This \
information must not be attributed to U.S. ‘sourcese i

3. In 1960 MARTELLI applied for a U.S. visa. He appeared to
understand that previous applications in 1952 and 1956 had been refused
on the ground of his alleged membership of the P.Cele (Cormunist Party
of Italy)s On the 20th May he made a sworn statement in which he denied
any association with the PeCeIs He referred to his wife's association
'with the Society for Cultural Relations with the U.S.S.R. (referred to
above) and to the help he had giwen her in her translation and inter-
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proting duties while so employede He went on to say that in 1948 through
these associations "I was invited to co-operate with the Russian Delegation -
to the Venice Film Festival as an interpreter and translator of the
filmse I accepted only as I knew the remunerative prospects were
excellents After this I broke all contact with Communist organisations
or affilidtions"s The visa which was only for a short visit was sub-
sequently grantedes No reference should be made directly to this
statement, and the fact that we have it from the Americans.

4o When MARTELLI entered the service of EURATCH in July 1962

the Italian Security Authorities declined to issue a security clearance
for himpending a fuller investigatipn of his security background. They
took this step because of the records they already held of MARTELLI

and his wife and appeared 4o think it possible that MARTELLI was still
a Communist sympathisere Their enquiries into MARTELLI's background
were still proceeding at the time of his arrests
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ALEKSANDR

The following are suggested identities for the Russian
Alexandr who, according to MARTELLI's testimony, met him in
Herrow in 1960:-

e KULAEOV , Alexandr Alekseevich, Attache, imbassy.

2. VISLYKH, Aleksandr Georgevich. First Secretary, Esbassy.
3 SEREGIN, Aleksandr Vasilievich. Clerk, Embassy.

be KARPOV, Aleksandr Alekseeviech. Clerk, ¥.A's Office.

2e The most likely of these is Alexandr Alekseevich KULAROV
who is known to be an intelligence officer. He would be the most
likely stand-in during any absence of KARFEROV. The other three
are suspected intelligence officers.

3. Photographs of these four individusls are atfached, It is
important that the above information and these photographs should
not be used in the Court in such a way ss to give any indication
of Seecurity Service coversge of Russian intelligence activities in
the UK. or to suggest that we know of only four individuals
called Alexandr in the intelligence field., It is hoped that it
will be possible to use the photographs if it is necessary to use
all of them without the attendant details receiving publicity.

In addition to the above the following information was passed to the
Solicitor General via D.P.P.'s office via Mr. Hill be telephone on
Monday, 8th July. KULAKOV held a position of Press/Scientific Attache.
It is to be noted that KARPEKOV belonged to the Seientific section of
the Soviet Embassye.

e The following dates relate to the arrival and departure from the
U.K. for the four Soviet officials listed above.

(1) Arrived 26.9.58., departed 18.12.62, (in 1960 a short absence
is recorded from 30th April until the 17th June).

(2) Arrived 12.12.56., departed 19.11.60.
(3) Arrived 2.12.59., departed 10.7.62.
(4) Arrived 11.5.59., departed 5.6.62.




lirg, Meris MARTELLI nee VICICH

Details from Home Office Traffic Index

Landed: 29.5.57. Dover from Calais

For visit up to 5 months
Intended 1 month visit to husba nd at address:

Physies Department, University of Birmingham.
Using Passport 3470888 issued Rome 12 .4.51.

Embarked: 10.7.57. Dover for Calais
7 Oxford Road, Birmingham, 13.

Landed: 8.6.58. Dover from Calais
o/o University of Birmingham, Physies Department.
To join husband - returning home(?). 41-2 months.
Lended under name of VICICH, and using passport
6578819P issued at Pisa 29.11.57.

Embarked: 9.7.58. Dover for Calais
34 Mayfield Road, Mosely, Birmingham.

Landed: 23.12.58. Dover fro= Calasis

For 1 month (code 3)

To visit husband 1 month for holidays
1 Beaks Hill Road, Birminghem.

Flus 2 children under 12

Enbarked: 6.4.59. Dover for Dunkirk

1 Beaks Hill Road
Also 1 child under 12 -~ Sergio
(no mention of daughter)

Landed: 21.4.59. Lydd Airpert fiom Le Touquet

{Code 3)
Plus Sergio Born: 28,2.48. - restricted till 16.11 .60.

Embarked: 8.7.59. Dover for Calais
4 Beaks Hill Road, Birmingham.

Landed: 18.12.59. Dover

Plus’ 2 ehildren

§Ghildran only restricted till 16.11.60.)
Code 3)

1 Beaks Hill Road.

Embarked: 8.6.&. Dover for Calais
59 West Drive, Birmingham, 5.

/oont fevavsnsanes




Sergio 8.6.60. from same address
{no mention of deughter).

SPE0OOPSORNNIIESBTDYS

Information from this woman's Alien Record Cerd shows that she
lived at No.6 Vias Anglona, Rome with MARTELLI until 1954. Since
MARTELLI has been in the only address at which he is known to
have lived in Italy is,Via Gramschi, Pisa. MNARTELLI himself has given his
address in Pisa in the pest as No.2 Via Gramschi, Pisa.

sSheeNdEOREIRT O




The following information was provided by yl egre ceived from
at lunch~-time today. Paragraphs 1,2 and ) seen communicated
to the Solicitor General.

1e The names of MARTELLI's children were not entered on his previous
passports. The entry in the current passport was made by the istore in
Florence in 1963 (exact date unspecified) presumably in preparation for
MARTELLI's visit to Greece with his children. The birth certificates of
the children were not produced at the time that this entry was made.
2e Maria MARTELLI last returned from the U.K. in the Spring of 1960
(it was in fact in June, 1960). Since then she has lived at Via Gramschi
3, Pisa. No other Foreign trips have been recorded other than those to
the U-I‘:b
33. It is confirmed that monthly transfers were made in favour of liaria
MARTELLI by the National Bank of Belgium on behalf of Giuseppe MARTELLI.
His personal account in the Pisa branch of the Banca Toscana never exceeded
{ 3,000 lira (circa £200). The last payment which was for 13,100 lira was
4 made in March, 1962. PFurther details of the account are to be provided
in the next twenty-four hours.
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FROM THE PRESS SECTION.

AUCHTERARDER,
Saturday.

Hamong what the
poets call the Hills

the world .shrink to
insignificance. -

ERE, far north
of Home, the worries of
What a fine world it would

be if they - stayed liKe:.

that. Butthey will ke%pg

was widely suggested at the
time that he was the man
who tipped off Burgess to
alert Maclean when the
net was closing on that
depraved pair.

Yet when an M.P. ralsed
the matters the Foreign
Secretary, then Mr. Mac-
millan, was briefed by the
Foreign Office to deny the

. charge com etely.

What a night of laughter
that must hdve been in the

;‘-"3' dark corners,

been interesting
selves in the newspaper:
business. Advising u
we should give you
and what "We shou
you the pleasure o
reading. | ; AT
ENCOURAGED, of cour§i§. by
Lord Hailsham who ms
to be talking quite or‘;‘
of Dblether these i
perhaps sto avoid any
possible risk of being
Prime Minister. v
of  course, many

N

things that are publig:
in newspapers are dist: =
ful to pure and¥sensitive
minds. Wi

And it is sad, shameful, and
no doubt morally wrong
as well that
criminals or high-ck
adulterers can get more
lovely lolly for their con-
fesslons than a peer can
make in a lifetime 'by
agreeing to rule over us
un-elected for three
guineas a day untaxed.
expenses and his fare
home. 2

ad
¥y

iy

. B g

that this steady., move
towards achieving the

censorship of newspapers -

by self-appointed censors’
is a joke we shouldn’t
allow to go too far.
| It has its attractions. It
also has its perils. Which
would include the restric-
tion of free speech and
uncensored writing to a
i privileged class:

In fact, it's a closed shop
and a closed mouth in one
nice little law. Do you
want that ?

EMANDING official

inquiries into this or
that is the current
fashion. So to be in the
fashion I propose one
myself.

I suggest an inquity Into
the Foreign Office.
probe deep-cutting enough
to reveal why the Foreign
Office has become SO
dangerous a hot-bed of
traitors in recent years.

What is the influence that
so - often seems to put
traitors into vital positions
where they have the
opportunity to be
traitorous ? And protect-
ively covers them up when
exposure threatens ?

Is it the old homosexual
freemasonty ?

TAKE THE case of Philby. It

what,,
3
i

ﬁ‘{?sa;‘ #

prostitutes.

. BUT I solemnly warn you'

OW let us look at an
even. more perturbing

case going on at the Old

Bailey.

x%The trial of Dr.

1

%
Martelll,
accused vof *preparing to
spy for an enemy.”

Russian Embassy man
amed Karpekov has been
Jnamed by the. prosecution
as his “controller.”

Secret Service man, his

A
identity coneealed under

e’ the designation “Mr. E.”

g

flitted into the witness-box
4#to say that Karpekov
Harrived . in ¢ Britain on
“% December 1, 1958, adding,
“T knew he was a Russian
Intelligence officer before
.ghe came.” :
ter, as. Dr. Martelll's
defending counsel dis-
closed, Karpekov became
the contact and controller
of Vassall.

“ AND WHAT. do we find?”
continued counsel.

“On September 12 [1962]
Vassall is arrested. Six
days before on September 6
Karpekov disappeared and
is never seen again.

“How did .Karpekov know
that in six days’ time his
contact, the great spy
Vassall, was going to be
arrested ? Did someone
tip him off 2”

ON'T you agree that
J shows a pretty stagger-
ing state of affairs in our
Security Service ?

A man known to be a spy
enters this country and is
allowed a free run for four

. years. b

During that time he controls
one of our most dangerous
spies, Vassall. We never
discovered the link that
might have trapped
Vassall years earlier. And
in the end Karpekov Iis
able to leave just before
Vassall is arrested.

A fine exhibition of security
ineptitude that is.

THE SUGGESTION has been
made in the course of this
case that Karpekov boasted
that he had friends in
Scotland Yard.

The Solicitor-General, brush-
ing off that idea, said that
things of this kind smell
like a novel.

I certainly agree that they
smell. And I hope we are
going to put good security
bloodhounds to follow up
the stink. !




| all the equipment necessary for a spy,

| an enemy.
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FROM THE PRESS SECTION.

THE TIME

HE ABSE

SPCOULD PEAY T

MARTELLI TELLS OF SOVIET
AGENTS’ APPROACHES

T-MINDED SCIENTIS

Date...=

T!’ /7

et

“«VIOLENTLY ILL AT RUSSIAN
DINNER”

many better places to
land. Russian scientists had a much bettes

Giuseppe  Enrico Gilberto
the ltalian physicist who 1s
e arrived in Britain with

Dr.
Martelli,
alleged to hav

deal

“

spoke at the Central Criminal Court | my business on the part o

yesterday of approaches he said had | added. ;

been made to him by Soviet agents. In September, 1960 het rec%\ggj_l_te_g%l;
“go long as i was not in contact with w'*&a}amﬁmvwiw-w.*_.%

classified (secret) material, I could play written_but he o lﬁ}%‘_%i‘ﬁﬂ%ﬂ#l%ﬁid

for time ™, he said. “1 ‘could play the ““Ltl“'&,___"#}m memory he thoug t the letter

absent-minded scientist.” stated: [ would like _to discuss_some
Martelli, aged 39, who has been working [anatices relafing to your family affairs. _

St i wonder if we could meet some time, an

at the Atomic Energy Authority’s labora-
tories at Culham, Oxfordshire, has pleadcd
Not Guilty to nine charges of doing an
act preparatory to communicating to
another person, for a purpose prejudicial
to the safety or interest of the state,
information calculated to be, oOr v_vhlch
might be or was intended to be, useful to

ob

LEARNT SOME “ My first reaction V\ﬁs ‘toh_ask) h‘im‘:j
‘How do you know such a thing ? * and

RUSSIAN he answered: ‘It is my business to know.

He said he thought 1 would be pleased

Sir Peter Rawlinson, Qe., the Solicitor

General, for the prosecution, has gﬂlcged
that Martelli had all the c;qulpmcnt
necessary for a spy in the service of the
Soviet Republic, including a pair of hollow-
heeled shoes, secret codes and ciphers,
photographic data, a password, and a packet
of cigarettes containing a secret cavity.

Martelli said in evidence he was born il
Italy in 1923. His father was a general in
the Italian Army, serving in the First World

he

I
w

Te

was very happy working in

7 public house 1
— Martelli said
from a Russian.
was approached by a man name
dra who said he was a
Alexandra
applied for a job
and had inquire

dren to go to Russia.

and_ the Russians would

was anything he co
wife going to Russia.

but first of al

of helping me s

work than in Ei..

d that Pontecorvo
Russia. ;

was an unusual interest 10
f Karpekov ”, he

| and he mentione

I felt there

n “H‘a_t_rgw_ﬁﬁ“refeﬁed to.
he guessed the [etter came
house he.
d Alexan-
Larpekov.
Martelli's  wife had

at the Russian Embassy
d about the possibility of
for herself and the ¢hil-

At the public

riend 0

said

taining a visa

be glad to have

he asked Alexandra if there
e could do to prevent his
“ He said he knew
was a friend of Karpekov's and they
ouid see if something could be done
| they wanted to know my
He would be willing to find ways
ince 1 was a friend.

said that if at any time ]

5
Martelli said

action.

“ He also

W Rhemar T Becime an inseos | i cSion Cangine me oo
Sk : . | would put me in _touch with some cons |
Martelli said he went to Rome University [Teang drrp"ex‘.)e'rt Who woilld_advise meﬁ

e last war and read physics.
nd pf the war he was
resistance move- |

just before the,
From 1943 until the en
a member of the Italian

ment. ;

In 1944 he married Maria Vicich, whose
father held a position in the Italian
Embassy in MoSCow. She was born 1n a
province which is now part of the Soviet
Union and was brought up mostly in
Russia. Her mother was a Czech. :

After marrying his wife, he said, he
learnt a certain amount of Russian. He
became a doctor of physics and in 1946
joined the staff of Rome University.
Between 1947 and 1948 his wife was
librarian for the Society of Cultural Rela-
tions with the Soviet Union.

KARPEKOV FRIENDLY

Martelli said that after a difficulty
over his wife’'s wages he got to know the
attaché and obtained reprints of the works
of Russian scientists. In 1951 he took up
a post as professor at the University of Pisa.
There he met Russian scientists once Or
twice. It was known that he spoke Russian.
He first met Karpekov in 1955 at an inter-
national conference at Pisa. Karpekov was
a friendly sort of person and in his way
was good compan

Martelli said he

n
h

a

a

S

t!

v.
first came to Britain in
1954 for a conference and in 1955 went to
Birmingham University on a fellowship.
In 1956 he was placed in charge of a re-
search project at Birmingham. ]
It was in that year that he again met
Karpekov at a conference in Geneva. “He
said he was very pleased to see me > Mar-
telli said. * The day before 1 was due to
read my paper Karpekov invited a few
<cientists to a dinner in the Russian style.
He arranged for 20 or 30 people to have
Russian food served in a eneva

restaurant. i i
e meal 1 felt violently sick.

“ During th
I had to ask to be helped out; I was put
o my hotel.

in a taxi and taken back t
thought 1 might have been druggeq; or
something at least put m my food.

PLASMA PHYSICS

In 1957 Martel‘lil_\%,ﬂ_t_%'_hr%rﬁLlLirgg:_
ka_J.n*EﬁﬁaEﬁ. w was walking towards
the Old Brompton Road when suddenly
Karpekov greeted me warmly ., the

accused said. “ He said it was a very pleas-
ant surprise and we had a little walk and a

{45 555 wgc?theg'; Martelli_said, he had
n 1958 and 19 artelli_sal ¢ ha:
come more and more mtalestea in plasma

for the
with the
1 should

Mr. Jeremy Hutchinson, RS
§lcfence,—Has that any connexion
ausing of an explosion ?—No.
fiay that the reverse is true.

| 1In 1959 while at Birmingham University,
Martelli said, he made notes on lectures
he was preparing on the subject of plasma
physics.
At the suggestion of colleagues he sent
' copies of those notes abroad, to two pro-
fessors in Moscow and one to a scientist at
the Caltec University in California.

TALK WITH WIFE
OF SEPARATION

Mr. Hutchinson.—That is an example of
how there are no barriers in science ?—
Copies were sent to other people.

In 1960. Martelli added, he received a

to improve my status.

children knew that Pamela was expecting

should think matters over amn
out where they should meet next time.
realized that it was a

he thought of
he could take.
apply for the vis
to the fire.
Pamela as she was pregnant.

had no proof.
gain time, f
they wanted, to see what their aim was.

son of some
to gain time,

« ATTEMPT TO PUT
PRESSURE ON ME”

“ He also asked me how Pamela’s prey
ancy was proceeding. I was astonishec
o should know and he asked me if m

baby by me.”
Martelli said that the meeting came to
n end with Alexandra suggesting that he
d pointin
n attempt to put pres-
ort ', he added

ure on me of some § :

He was very worried at the prospect of
he children going to the Soviet Union and
the best course of action
If he told his wife not to
a it would be adding fuel

He did -not want to disturb

GAINING TIME

He did not go to the police because he
The right course was to
to play along and find out what
t they must think I was a per-
importance and [ could afford
I do not like anybody apply-
nlle

*“1 though

ing pressure on me.”
ovember, 1960, another letter arrived

af Birmingham University as the result of
which he met Alexandra again. I in-
quired about my wife's visa and he said the
matter was under consideration ™, Martelli
went on. ““He told me I should not worry
for the time being and asked me what I
was doing in the meantime. I said I did not
want my wife to get a visa at all costs.”
Martelli sai

; d Alexandra then questioned
him about his work and he told him he
was going to a conference in California
in December, 1960, to the beginning of
1961, * He said it was a better country to
be in, that I should try to get a job there,
and Pamela could try to get one as well
He hinted that a man of my capabilities
would be much more useful in a differen!
field such as industry.”

U.S. OFFER REJECTED

Martelli said he rejected an offer 1
America to work on plasma physics.

Mr. Hutchinson.—What was your atti-
tude about any work which brought you
into contact with classified material ?

Martelli.—It was clear to me that '1
ought not to touch any classified matter
because as soon as I had, then my trying
to gain time would have been finished, for
the Russians would have been able to
apply some pressure. This has been con-
tinuously in my mind.  As long as I had
no contact with classified material I could
play for time and I could play the absent-
minded scientist.

he said, he met Alex-

In_March, 1961,
andra and Karpekov at Harrow. tle was
fold he need not be atraid, that his children

would not be leaving for Russia.

«“We had lunch in a pub in Harrow and
the conversation took a_strange turn and
to check his reaction I told him (Karpekov)
I had been offered a job in the United
States and I had turned it down.

“He was furious and said I had been
a fool. He did not know why a man like
me would want to stay in England ",

call in__Birmingham _from

Martelli said.

Karpekoy.
Mr. Hutchinson.—What had happened

between you and your wife at that time ?

Martelli replied that for 10 years he and
his wife had seldom been able to live
together, and the possibility of a legal
separation arose. Because he was a Roman
Catholic there was no question of divorce.
He had two children, a son aged 15 and
a daughter aged 11.

Mr. Hutchinson.—Do you love those
children ?2—Of course.

Martelli said that finally it was decided
that his wife should come to England and
they would try to start some s
life again.

ear there was a separation order.

y
custody of the children,

wife was given
part of the agreen
them.

_ Meanwhile, he had me

Rothwell,

British Council scholarship to work

They became very fond of each other.

“ EASY LIFE IN RUSSIA”

October, 1960, a daughter was born.
_ Martelli said when
in Italy she expressed the desire to go bac
to the Soviet
wife had live
a diplomat an
the “ easy life

d she was still fascinated b
2 she led there.

certainly did not want to help the Sovi

Union against the west.
ENGLISH PEOPLE
« KIND, GENTLE”

of life and looked at England more ar
more through the eyes of Pamela. Aft
1950 he settled in England.
are kind and gentle ”, he added

communists in
among the inte
better to do.”

Referring
ceived from Karp
1960, Martelli sai
days later outside
| ground station, Karpekov mentioned t
lecture notes he bhad sent 1o the

ckov in Birmingham

ort of family

n_the ing_of 1960 his wife returned

to Ttaly with the children. In July of that
T

b
yent was that he had the
woman sci'cnli%t named Pamels
He had first met her when she won a
in
Rome and was seconded to Pisa University.

She changed her name to Martelli by
deed poll. They had lived together and in

he next saw his wife

Union with the children. His
d in Russia as the daughter of

. A?swering Mr.hHutchins‘on. Martelli said
e had never had any association 0Or | wha 3

X ) ; at could happen or had happene
sympathy with communism. He did not | people who Jigpnm cooocratelp?\}l;gteiloi
believe in the communist ideology and | was poised on a tight rope He rejected a

He was fascinated with the English way

“The people

M.QECU’, »aﬁQrAccd tl]_:ig_}111§ sister had joined | speaking &t a luncheon given by

the Communist Party. "My Tather never | Comm wealth International” Newsfilm
knew, we were {rying not to let him know . | Aeeng?, which supplies ma rial to more
he said. * My mother did not agree with thay 50 television services/in 40 different
it. My brother and I did not agree with | cglintries. 3 Fi

it. We Ihought it was a bad thing. The “Jt takes™, he fag sophisticated

Italy had a large faction
llectuals who had nothing

to the telephone call he re-

d he met the man two

Baron’s Court Under-
two
t there were

pekov produced a
down the road.
it was, he said
1 cars used by

Martelli said that Kar
list when they were walking
“When I asked him what
it was a list of the specia
1 remarked it was strange

Scotland Yard.
he should have it, and he replied: ‘ We
have friends everywhere, even in Scotland

Yard.””
« WAS KARPEKOV
TIPPED OFEF?”

Opening the case for ‘the defence, Mr.
Hutchinson had said earlier that six days
before Vassall was arrested Karpekov dis-
appeared.
“ How did Karpekov know that in six
days’ time his contact, the great spy Vassall,
was going to be arrested ? Did someone
tip him off 2 It is not so fantastic, s it,
that Dr. Martelli came to believe what he
was told was perhaps true.”
Martelli never had access to any classi=
fied material at all. He met Karpekov at
conferences and realized after a time that
he was being “ cultivated »  For two and
a half years this Italian scientist had been
subject to the subtle and relentless pressure
which the Russian intelligence organization
only knew how to exert, pressure he had
managed to. resist, largely by seeing to it
.that he had never on any occasion touched
work which could possibly be of any help
to the Soviet Union.

Mr. Hutchinson said the jury had heard
of the card index kept by the Russians
and Martelli was on that index. He was
shown the microdot technique of writing
messages and, of course, was fascinated.
The Russians had not failed to mention

t
a

k

y

et | suggestion that he should go to France to
work in a classified laboratory.

The trial was adjourned until Monday.

LORD RADCLIEFE ON

TOO MUCH COMMENT

Lord R;xdcliﬁ'c‘/ﬂfho presided over the.
Vassall tribunal”said yesterday that the
world was sufféring from a surfeit of edOm-
ment and & paucity of news, e was
¢ British

»

d
er

5y
saig,
connoisseur to d:mn,g%iah comment frgn

the news, to distingudsh the words ‘ It i§ be-
lieved in well inférmed circles’ from X

¢ think *.* There/were plenty of feople in
in | the world, he Added, who w ready to

tell others at to think, A very few

ady without siterior purpose

1
% undoctored” material.  Lord

whp were
he 1(“4:1v_; (
R2%cliFé is chairman of the trustees of

Russian scientists and said tha

the hgency.
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“ Agent also controlled Vassall ”’

YARD MAN SAYS MARTELLI
GOT NO RUSSIAN MONEY

et e

REFERENCE TO COLONEL YOUNG

A Russian Embassy man, Nikolai
Karpekov, named by the prosecution as
the “ controller ” of Dr. Giuseppe Mar-
telli, the Italian physicist, also controlled
Vassall, the Admiralty spy, Detective-
chief-inspector David Stratton, of the
Special Branch, said in the secrets trial
at the Central Criminal Court yesterday.

Martelli, who has worked at the labora-
tories of the Atomic Energy Authority at
Culham. Oxfordshire, has pleaded Not
Guilty to nine charges under the Official
Secrets Act. 0 j

Detective-chief-inspector Stratton —was
cross-examined by Mr. Jeremy Hutchinson,
Q.C., for the defence, when the trial was
resumed yesterday. 3

He said that when Martelli came back
from holiday on April 26 he (the officer)
came into possession of various objects of
an incriminating nature. : )

Mr. Hutchinson.—The kind of things
you would expect a spy to have ?

.Detcctive-ohief—m.s‘pector Stratton.—Yes,
sir.

The officer said that Martelli had made a
statement at Southend. )

Mr. Hutchinson.—That interrogation and
the searches and all the inquiries which Ith:
security service has made since this man’s
arrest have not produced any qvndencq at
all on which to charge him with passing
any information prejudicial to the interests
of “this country ?—That is true.

NO RUSSIAN MONEY

All the inquiries of the security service
have revealed no evidence to put before
this court that Dr. Martelli has had
access to any classified material, the posses-
sion of which would be prejudicial to the
interests of the country ?—I1 am not in a
position precisely to say what the seourity
service are in possession of, but to my
knowledge that is true. y

And while he has been in this country
your inquiries show. that nowhere has he
ever worked where he has been asked to
give any undertaking as to the non-
disclosure of confidential information ?—
That is true.

Your inquiries show that you have no
| evidence that can be laid before this court
that he has received one penny piece from
the Russians ?—That is so.

Nor that he has lived in any way above
his income ?—That is true.

You have not any evidence to lay before
this jury from your inquiries that he has
 ever been a member of the Communist
| Panty 7—No, sir,
| Or has any affiliation to the Communist
| Party or a supporter of it 2—No, sir.

This charge is quite unigue. Have vou
ever known anyone charged with this
offence before 7—1I know of cases but not
to my personal knowledge.

None of these factors I have pointed out
to you could be said of any of these trials
that we are all familiar with, of Fuchs,

| Nunn-May, Blake, Vassall, and Houghton ?
—No, sir.

NOT CONVINCED HE
WAS A SPY

When you found all this paraphernalia
which has been described before vou ever
questioned Martelli, were vou convinced
he was a spy ?—No, sir.

You were not 2—No, sir.

You told the Judge when the jury were

' out of court that if Dr. Martelli had given
{ you a reasonable explanation of his pos-
session of this material you would have
allowed him to go and helped him on his
| way ?—That is true. :

It was the questioning of Dr. Martelli that

! convinced you he should be charged 7—
No, sir. It was his replies.

Did yvou know at the fime you were
questioning him that he had been separated
from: his wife for some years and was
now living with an Englishwoman who
has taken his name and borne him a
daughter ?2—Yes. he told me,

Mrs. Pamela Martelli 2—Yes, sir,

Mr. Hutchinson = asked  Detective-
chief-inspector Stratton if he knew that at
the time Dr. Martelli was in custody at
Southend he was anxious to get in touch
with “a high official in the British intel-
ligence” who was a friend of Mrs.
Martelli’'s family.

Detective-chief-inspector Stratton said
that he did not know that Martelli had
wished to get in touch with this man, and
he could not confirm that the man, named
Colonel Young, was in a responsible and
high position in British intelligence.

Under futher questioning he agreed that
Colonel Young was a high-ranking intel-
ligence officer at the time Dr. Martelli was
arrested at Southend, and that the Colonel
had retired last Friday.

The officer, in answer to further ques-
tions, agreed that it was right that the
laboratory at Culham at which Dr. Martelli
worked was “ open to the world ”.

He agreed that Dr. Martelli had been
questioned for two hours, and that the

answers he made were written down in
shorthand by another officer. But he dis-
agreed with Mr. Hutchinson that through-
out the interrogation Dr. Martelli was in
custody.

Detective-chief-inspector Stratton said
that he had no recollection of Dr. Martelli
asking him to be allowed to get in touch
with the security services of Euratom.

Mr. Hutchinson.—You did not allow him
to do it 2—No, sir,

He being a foreigner, the question of a
solicitor was mentioned by him, wasn’t it ?
—No, Sir.

Let us be quite frank about this, Mr.
Stratton. You did not obey the rules of
questioning people and vou did not allow
him to get in touch with Euratom because
you thought catching a spy was more
important than all those rules and regula-
tions ?—No, sir. !

Detective-chief-inspector Stratton agreed
that in 1945 as a result of the defection of
a Russian clerk at the embassy in Ottawa,
a highly successful Russian spy network
was uncovered in Canada. The network
was directed to the discovery of atomic
secrets,

BLACKMAIL USED

He agreed also that it had led directly
to the arrest and trial of various spies suc]
as Nunn-May and Fuchs, and in America
the Rosenbergs, Gold, Glass. . . .

Mr. Hutchinson.—There is no doubt at
all is there, that the Russians spend a vas.
sum of money on espionage ?—No doubt
at all, sir.

One of the methods that they use in
order to suborn people in the west is
blackmail 2—Yes, sir.

And it would not surprise you if the job
of someone like Mr, Karpekov was to try
to suborn people to give information ?—
No, sir. .

And to your knowledge there are various
ways thev use of putting pressure on people,
one being to get the person they are
interested in into a compromising posi-
tion ?—That is true, sir.

That is what happened in the case of
Vassall 2—Yes, sir.

And in his case he was taken to a dinner
party where he was given an excess of
drink and put into a compromising posi-
tion 2—So I have read.

Having done that, would not you agree
with me that it is a characteristic Russian
method.not to ask such people for informa-
tion for quite a considerable time after
they have been compromised ?-—That is
true.

Just meetings . with them, not applying
pressure, not in fact asking them to do any-
thing ?—That is true. -

Mr., Hutchinson asked Detective-chief-
inspector Stratton about the methods used
by Russian agents and asked if they
threatened persons and their families.

The officer said he understood they did
in the case of their own nationals, and
occasionally with refugees. ; :

Mr. Hutchinson.—Involving their chil-
dren 2—Yes.

There were very strong suggestions.
weren’t there, that this might have had
some pant in the case of Pontecorvo, pres-
sure about children and families ?2—Yes.

And they play also largely on people’s
vanity 7—Yes.

And when they pay them money they
get a receipt ?2—That has occurred.

And then they can use the receipt as
a compromising factor 7—Yes.

And to vour knowledge that is done 7—
It has been dome, yes.

Mr. Hutchinson then read an extract
from a book dealing with the royal com-
mission on the Canadian affair, written by
a judge, in which he said that in the card
indexes [kept by Russian intelligence on
people they cultivated, thinking they might
be of some future use] the names of pos-
sibly 999 out of every 1,000 fail to be of
any use, but were worth keeping because
the thousandth would vield results.

CARD INDEX

Mr. Hutchinson then dealt with Karpe-
kov and Detective-chief-inspector Stratton
said that Airlie Gardens was Karpekov’s
registered address as an agent.

Mr. Hutchinson.—It was known to all
the world ? —Yes.

And there was nothing secret about that ?

try 2—On September 6 last year,

You knew first of his activities in Sep-
tember, because he was Vassall’s contact,
wasn't he 2—He was Vassall's controller,

And Vassall was arrested on September
12 —Yes.

Can vou confirm that Vassall was under
suspicion as far back as June, 1962 ?7—I
was not directly concerned on the Vassall
case, and I cannot give an answer.

Mr. Hutchinson went on: “ You were,
from your inquiries, now satisfied that
Karpekov had other contacts in this
country ? "—I know of no others.

You did not know of them, but are you
satisfied he did have other contacts 2—It is
extremely probable.

/as it thought by you that one of those
contacts was a scientist in this country ?—
1 cannot answer that, I do not know.

CAVITIES IN SHOE HEELS
. Mr. Hutchinson then dealt with the cavity
in the heels of Martelli’s shoes and Detec-
tive-chief inspector Stratton said, that he
had made inquiries of the manufacturers
of the shoes,

Mr. Hutchinson.—Your inquiries reveal
that shoes are manufactured with those
cavities -in the heels ?—So 1 understand.
That particular type of shoe occasionally
had some of the leather cut out of the heels

, to balance them.

A man who was allowed to hand in his
name and address on a piece of card and
who was referred to as Mr. E gave evidence

| and said that he was an officer of the secu-
' ity service with 16 years’ experience. For
the past five years he had been engaged in
studying and investigating members of the
Soviet Embassy in London,

In reply to Sir Peter Rawlinson, Q.C., the
Solicitor-General, for the prosecution, Mr.
E said he could say from his own experi-
ence and knowledge that Karpekov was
one of those members of the Soviet Em-
bassy employed on intelligence duties
against this country.

Mr. E, replying to Mr. Hutchinson,
agreed that card indexes were kept by the
Russian intelligence and they contained lists
of people who were completely innocent
and who did not know they were on the:
list under cover names.

Mr. Hutchinson.—Then if those persons
got into a position one day when they might
be of use, the Russians would have all the

, necessary information for making the
. appropriate approach ?—Yes,

- CLOAK AND DAGGER
TECHNIQUE

Mr. Hutchinson.—And now about th,
cloak and dagger technique: it is a fact
that certain of their techniques are to cover
their activities with an unnecessary amount
of cloak and dagger fdctors in order to
dramatize the situation and play on the
person’s vanity ?

Mr. E replied: “ No, I do not think T
would accept that. I do not think they
would do it in order to play on the vanity.
I think they would do these things because
they think they are necessary.”

Was not that said in the vase of Vassall ?
—1 was not concerned with Vassall,

We know that one of the factors in the
Vassall case was the little crosses put on
trees on certain roads in London. Do not
you know the suggestion made was that this
was simply ludicrous and was not the way
serious people go about things, but made
Vassall think he was very important 2—I
do not think the Russians looked on it as
being unnecessary and stupid.

Mr, Hutchinson.—Ts it right from your
knowledge the Russians are anxious to
obtain industrial secrets as well as defence
secrets.—Yes,

The trial was adjourned until today.

0.
When. did he disappear from this coun- :
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Adartelli Trial

“FALSE CIGA

IN MY CAR”

RETTES LEFT
STATEMENT

CODE LETTERS AS “CRYPTIC
| GAME WITH SON”

DAILY TELEGRAPH REPORTER

N'a statement which took Special Branch detective three
hours 40 minutes to write down, Dr. GIUSEPPE ENRICO...

GILBERTO MARTELLI, 40,

Italian-born' physicist gave

explanation for equipment found in his possession which,
the Crown claim, “ was paraphernalia needed by a spy in
the service of the Soviet Republic.”

s+ The statement was read at the Old Bailey yesterday

where Dr. Martelli is pleading not guilty to nine charges under
the Official Secrets Act. It told ef‘a meeting with “ a gentle-

;man who ‘asked me for a lift”
i outside a pub near Aldermaston.
{  Later, wheh cleaning his car, Dr.
Martelliofound, according to the
| statementy’ the cigarette carton
holder containing cigarettes.
These cigarettes, the prosecution
claim, were false, cut in half to
conceal special coding pads,

FOUND BY POLICE
Articles in office

Also left in the car were other
items, including paper with writing
on. All were found later by police
in Dr, Martelli’s office. The state-
ment said that these were moved
“because I thought if my wife
saw it (the holder) she might think
some girl had given it to me as a
present.”

Figures which are said by the
.| prosecution to be part of a code:
“T can only suggest were part of a
game of cryptic writing which I
used to play with my son.”

e nad aiso snown num & oiue
11963 Birmingham University diary
‘and a loose slip of paper from

another diary which he had found
“in it
“ 1 recognise this as being again
part of a box, or table, for the

I substitution of letters to figures.”

'“USED BY AGENTS”

Park meetings

He also showed Martelli a fur-
| ther entry for Dec. 16, 1961. This
./ showed the number 12 in a circle

followed by the words *King's
Road, Wimbledon ”” and there was
. a sketch showing a series of roads.
~ “The area is a quiet, residen-
' tial neighbourhood. and there is a

small park, South Park Gardens.”

i Mr, CusseN: “As a result of
your work as a Special Branch
! officer, can you tell the court what
juse is made of parks of this
' kind? "

Chief Insp. StraTTON: “I cCan
say as a result of my work that
parks of this type are used by
agents of the Soviet intelligence for
meetings with persons with whom
they are concerned.”

In the same diary he found an
entry ‘ Alpine Blue. Where is
| Charles Place? Do you mean the
art gallery? " This was a form of
recognition code for use by persons
not familiar with each other.

Another entry in the same diary
indicated a footpath near South-
gate Underground Station. ‘ Such
places are used as meeting places
between Soviet agents and their
employees.”

Another sketch map showed a
junction of two side roads and a

main road in Brussels, He had
visited the area in Brussels and
itiwould be eminently suitable for
a’ meeting place for people who
wishéd to be unobserved.

“1 can say from my experience
that the sketch plan bears a num-
ber of similarities to similar sketch
plans which have been used by
Soviet agents for passing informa-
tion to their contacts and vice
versa.”

After being charged, Martelli
made a written statement starting
at 1140 p.m. It was concluded
at 3,20 a.m. the next day when
Martelli read  the
throttgh, made certain amenda-
tions and signed it.

CARTON “LEFT
IN MY CAR”
STATEMENT READ

tuat™ incSe nair “sotne—tonnecirbit )
with a game of cryptic writings
which I used to play with my son."%

A wallet which he was carrying
jcontained 'a slip of paper bearing?
the writing “ P.N.E. 101, 102, 103, %
106, 107, 112, 114”. These were®
the reference numbers of certain
American scientific reports, twof{
of which were in his car. $

1

There was also a small detailed
map of part of Brussels. He found i
this in his car during his recent |
trip. ‘

He had no idea that a shoe!
found in the boot of his car had;
a hollow heel. “I believe that
another pair of shoes of the same.1
model by the same makers would |}
also have the same characteristics, |
I bought the shoes at Varese, Italy, f
last summer.”

“I have been shown by Chief |
Inspector Stratton the photograph
of a man. This man I recognise
and I believe his name is some-
thing like Carpanov.
Russian interpreter.,” He
never met the man by arrange-
ment.

The first meeting was at an
international conference.
1956, they met again
conference in Geneva.
telli) was invited, with other phy-
sicists, to a dinner.

There were a number of special
Russian dishes. “1I had fo leave
because I was violently ill and
for the following six hours vomited
continually.”

Carpenov (or Karpekov accord-
ing to the prosecution) might have
given him his address, The trial
was adjourned until to-day,

Dr. Giuseppe Martelli, the Italian-
born nuclear physicist, who has
pleaded not guilty to nine charges
under the Official Secrets Act.

statement |

He was a
had |

Later, in ||
o ]
He (Mar-
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Martelli ‘ready to spy
for Russia’

Codes, camera,

and password

Sir Peter Rawlinson, QC, the Solicitor-General, said
at the Old Bailey yesterday that Giuseppe Martelli (39)
was a Soviet spy “ prepared and equipped to play his part
when an oportunity presented itself.”

After referring to secret
elaborate codes, Sir Peter said :
the stuff of an inferior novel "—this
‘is ever active and seeking to

involve people by blackmail or
persuasion into service.”

Martell,, an Italian physicist,
was an employee of Euratom,
and had been working at the
laboratories at Culham, Oxford-
shire, of the Atomic Energy
Authority. His home is in
Fitzharrys Road,
Berkshire.

Equipment

Opening the case for the prose-
cution, Sir Peter told the jury that
Martelli had “secret equipment
and paraphernalia employed by
and needed by a spy in the service
of the Soviet Republic.”

In a locked desk in his office
they had discovered a packet of
cigarettes so cut and glued as to
provide an effective hiding place.
This contained small pads on which
numbers were finely printed.

“They were printed on wafer
thin pieces of material which was
very easily inflammable. These are
numbers used in the conversion of
words into code for the easier
transmission of information
.seculjed by or given to a spy with
Russian masters.”

They had found shoes with small
cavities within and beneath the
heel, providing a convenient recep-
tacle, There were also four diaries
one on him, two at home, and
one at his office. All contained
data specifically for the close
photographing of documents.

“In these diaries and in other
notebooks found on him were
entries which the Crown says are
of vital importance. Perhaps the
most ~inportant was a series of
figures and letters which were set
out in what is called a box.” By
use of this the letters of a message
could be transmitted into numbers,
and these numbers into other num-
bers. The message would then be
sent.

Rendezvous

The diaries also contained a
series of place names, which were
convenient for meetings between a
spy and his controller. In one there
were the words, “Alpine Blue 20
Cigarettes. Where is Charles
Place? Do you mean the Art
Gallery ?”

Sir Peter: The Crown says
js a password for greeting
identifying someone.

All this might be rejected as the
stuff of an inferior film or novel.
But these days, such things were
not the stuff of fiction but of every-
day life.

Martelli, he said, was prepared
and equipped to play his part as a
Soviet spy but might have to be
patient and wait.

The jury would hear that a
receipt for a camera had been

that
and

Abingdon,

messages, passwords and
“ Tt might be rejected as
¢ strange world which

found on Martelli, that he could
pass on information by means of
a code, and that he had a con-
trotler, to whom he had to report.

In one of the diaries, against
an address in Wimbledon, near the
park, was the ietter “K”. A man
named Nikolai Karpekov was at
the time First Secretary at the
Soviet Embassy and employed on
intelligence duty in the United
Kingdom.

In a black notebook found on
Martelli was a small sketched map
of a part of Brussels, and, in

The charges

Martelli was charged on.nine
counts under the Official
Secrets Act. He pleaded not
guilty to all.

The charges were that he
did an act preparatory to com-
municating to another person,
for a purpose prejudicial to
the safety -or interest of the
state, information calculated to
be, or which might be, or
intended to be useful to an
enemy by keeping available
for use:

1. Notes of a conversion table
for enciphering, and a one-
time pad;

2. Notes of meeting places;

3. Photographic data for photo-
graphing documents ;

4. The address of a foreign
agent ;

5. Notes as to a method of
identifying himself to a
stranger ;

. Shoes with a receptacle for
containing articles or docu-
ments ;

.Notes of a conversion table
for enciphering ;

. Notes of meeting places; and
. Photographic data for
photographing documents.
The first six charges cover

September 23, 1960, and April

4, 1963. The last three are

for April 26 this year.

another diary a name, Agrefenni.
“vou will not be surprised to hear
that according to the Belgian diplo-
matic list for Brussels there was
a name listed as Agrefenni as being
en suite of the Soviet Embassy.”

Chief Inspector Stratton had on
April 26 shown Martelli an entry in
a diary for 1961. “The Crown says
the last four columns of words were
a2 mononome dinome conversion
table. This is part of the code by
which a spy can (ranslate letters
into figures.

“« e would translate the message
and having converted into figures
by means of this table—the last
four columns—he would then in
turn use the figures he had got

after the first stage of conversion,
using the one-time pad figures to
convert the first set of figures into
a second set of figures and would
then transmittﬁl}a’c second set of
figures. P

“ At the Kremlin there would be
equal numbers of the one-time pad
by which they would be able to
decode the first set of figures and
then, by use of tables they would
have in their possession, they
would convert it back into the
original message which had been
sent.” The jury would be hearing
expert evidence about this later.

When charged and cautioned
later that evening Martelli said:
«“A couple of times in the last
month I have met people who are
awfully interested in what I was
doing.” 1 was in_a pub called The
Chequers when I met one. I didn’t
like him much. I had the impres-
sion he was a bit funny. I don’t
remember the second time. I did
not pay much attention.”

Sir Peter, concluding his. sub-
mission after 90 minutes, told the
jury that Martelli’s purpose was to
serve Karpekov with any informa-
tion he obtained.

The first witness, Detective Chief
Inspector David Stratton, of the
Special Branch, said that on April
26, Martelli had told him: “I have
never worked at any place subject
to the Official Secrets Act because
it would have hampered my
researches.”

The jury left the court at 2 50
p.m. while Mr Jeremy Hutchinson,
QC, defending, made a submission
on behalf of the defence. The legal
discussion was protracted and the
judge, after consulting counsel,
discharged the jury for: the rest
of the day.

The Court adjourned at 4 4 p.m.
until today with the discussion
unconcluded.
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Ext. from T/C material on VIC 1633 - ROTHWELL for MARTELLI main

- SHARMAN reminded her that LEONARDO would not be wanted

tomorrow and need not come if he did not wish to.

PAM said that it was nice for her to have him there

as he wards off the reporters. .

BEOCNARBO toock over and said the followings-—

L. There's just something which occurred during
lunch - we're reporting it - you make sense
of it if you want to - or use it, and, that is -
we went to lumoh with BILL THOMPSON and TRUDI
THOMPSON ond Dr. PIRANI (ph) from KINGS COLLEGE
who happened to be with THOMPSON today, and,
during lunch we were sort of talking, you knowy |
vaguely about things, not saying very much and
PIRANI suddenly came out with - 'do you have a ||
pet Russian also?! - and, we said twhat! - and

LEOIARDO (continued) /-zmixRERIHE
' —-and he said - 'oh you know, somebody who
comes out and asks you to lunch and gives vou
expensive lunches and sort of pushes you all
the time to try and sort of get informationt,
and, we said 'Oh, well, this
(PAM here called out to LEON
Oh yes, PAMELA said-'Oh - be
a dangerous thing to do', and
I told the Home Office about
Office, or, somebody, but, I
a1l hal ing
11 being taken

Just assumed that several
—
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SHABMAN gaid he would mention it.
LEONARDO said that he suspected it
went on-

B il
Le In fact,

had happen

8y Oh good.
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List of Covman, or spporontly Cerymen., rames snd addresses

., B, F8Y o VoY
Vonheinanlles 29

iy vhich of the ¥ax Tlenk institutes is roeferred to,)

=Y

Burkhard ¢

Institut FPir Xemphy

Charlottenstraasse 14

( the neme of the tuwn concerned 1s not imown)

Sehloss Floen
penr Mititenwald
Urd Ylais

Eigvglexr

Nussallee 6

(This is preswssbly I'r. ¥oXfgeng Hietsler. Direktor des Instituts
£

%

Ur Strahlen~ wntd Kernphysik st Bonn University)

OGchmidt
¢/ Andreas Velssuen
dunich

o
inatitut Fhr Fhysik
: £

Hancken 2%
£ \ P I 5 oy
\This is presuwsably Ur. Ceriart Otto Julius von GI

. 8
5

R R
RO R TEEY S
E’ e DU GERTERS

Fosenstrasase
Inter Lehring

fatre & WrZARS
57) Berliin 3% { hiend
Ladaenbergstresse 6

Surgsas O, Peul

Gerzeassheln / Bhein

Harsstrasae

(The lust two nemes eppesr to refer to two Germens to whom
Hartelll gave & 1ift in his cor during Bis eontinentsl holidey
izmedietely before hisz arrest;)
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Letter Book

You told me on the tsisphone some deays sge thet
your German Lislson haéd enquired shother we had any inforestion
erising out of the & ' case which affected Germen security
interests, I am sorrvy thet T have rot replied to this enquiry

ssriier.

You may maosurve the
a2 which would

It As not clesy
was but

- he hna vislted

A.:«n‘A. ich Besy i t}km ﬂ!h &

Geyman sculvalent of \lti.hﬁ‘“‘

conomrped with controlled thersd-nualesy re-action
work for j enc f'ul purpcees., me of his contoots

thare wa r. Joydan, HARTELLI lsst wisited

Ji) foh in Pebrusyy 1963.

B) qAs sn expioyoe of

in 1962 for o posting ®©

did not come about,

sl

came 0 ; 4 af

his arrest he had in kds possession wf';t,t “f'}*"”’* b
be & bamk pees capd 4 2 by the Bavarisn t*“r ‘M"
unich, : 3 = >

The

s 6505

something nix
junieh but
this kind of
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possession a4
above inforn t»
grateful if so
enguiries th
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MARTELLI - Approach by Defence
to Hugh Young

D.G. discussed with L.A. and myself
the matter recorded in my note of earlier
today, when it was agreed:

(a) The comments I had made as
in para. 5 were appropriate.

(b) That I should speak to

Hugh Young again accenting 5(b)
and indicating that his Director
should also be consulted upon the
question of his name being with-
held and/or the description of his
status if his name is to be given.
I was free to add that his Director
might well share our private view
that he would be unlikely to be
allowed to get away with 'Mr. X'.

(I rang D.S.I. in the early
afternoon but he was out. I left
a message asking him to ring me).

A

M.E.D. Cumming
D.

o Be Lofil fosy

27th June 1963 {0, wouw Lyéﬂg

Refercnce....EE.:]QQ.:&:Z.Q.........



x//Copy to D.1./¥r. PF. 790,570 Supp D.

HOTE FOR FILE

I attended a meeting called by the Solicitor-
General this morning. Others present were the D.P.P.,
¥r. MacDermott, lr. Cussen, Chief Inspector Stratton,
Detective Inspector Wilson and another Police officer,
the purpose of the meeting being to review the Prosecution
case in order to determine as far as possible the sort of
points the Defence would take,

2 We began by considering the hollow-heeled shoe.
The Solicitor-General was warned that the Defence were likely
to ecall a witness from Italy to prove that such shoes were

on open sale and he accepted the general view of the

meeting that it would be unwise to make much of this charge.

e Stratton told the Solicitor-General that a
representative of the Defence Solicitors had visited Culham
to inspect MARTELLI's desk and to make enguiries about the
custody of the keys to the desk. The Solicitor-General
directed Stratton to obtain information about the way in
which Wynne looked after the keys = €.g8+ if they were
locked in a safe or hanging on a key-board to which others
might have access.

Le Regarding the code 'box', Stratton was asked to
ensure that Hamilton was prepared for questions directed
to establishing that this could have been used in a
eryptographic game such as MARTELLI had spoken of in his
statement; he was also to have on call a scientist who
would be able to say that the box was not a scientific
formula of the sort a physicist might note down.

Se An official is being brought over from the British
Embassy in Brussels to prove the Brussels diplomatic list
on which AGRAFENIN's name appears.

6. We examined the indictment which as at present
drawn refers to acts preparatory to "communicating to

any other person information which is calculated to be
useful to an enemy". It was agreed that the omission of
the words which appear in the 1911 Act, "or might be, or
is intended to be"™ after "calculated to be" was unwisej;
the Court might feel that “calculated" was only applicable
to information, the existence of which had already been
ascertained. An sppropriate amendment should therefore
be made to the indictment.

Te The case is expected to open on Tuesday next
the 2nd July before Mr. Justice Phillimore.

9

.\ N 'LA/
JdJehAe Allene




1 Hugh Young, D.S.I., rang to say he had

been approached by MARTELLI's solicitors in connection
with a proposal by Defence Counsel that the Defence
should state in Court that MARTELLI had frequently
commented that all would be well if he could have a
talk with Hugh Young.

2 Young said he had replied that as his
personal knowledge of MARTELLI was confined to two
hours'acquaintance on a social occasion he did

not feel he had any useful evidence to give for the
defence, nor was he keen to be named or called.

This was agreed and understood by Defence Solicitors
but they could not necessarily control Counsel.

2 Young went on to say he had asked that,
if Defence Counsel pursue this, he should be referred
to0 as 'Nr. X',

by Young ended by saying he had not told his
Director of this approach.

5e I offered the following comments:

(a) It was entirely for him to decide -

as I had accented in our original talk - where
his duty lay in regard to evidence for the
Prosecution or Defence.

(v) I recommended that he should inform
his Director of his possible involvement in
the MARTELLI trial.

(e) It seemed to me that reference to him

as 'Mr. X' was unnecessary and undesirable and

was likely - particularly in the present climate -
to attract unnecessary publicity, as Young's post
was an open one in the Ministry of Defence.

(a) It struck me that if Defence Counsel make
the comment proposed, the logical reaction of
the Court is to ask why on earth he was not
given a chance of talking to him (Young).

M.E.B, Cumming

-~/

’?q

D.

27th June 1963 d,//ﬁ il A
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Reference..

Note for File

A certain John FREMLIN wrote
to MARTELLI in prison on the 18th June,
1963, from 53, Richmond Hill Road,
Birminghem 15. This was a friendly
letter offering sympathy from
and his wife, expressing confidence that
MARTELLI would be acgquitted and offering
to put him end Pamele up if ever they
wanted to go and see to their affeirs in
Birmingham.,

. John Heaver FREMLIN has
PT 55,725 (Ln which the 1ntercept has
been P,A.'d). He is a Reader in
}Ly ics at Birmingham University who hes
long been known to us as a Communist,

although we have no proof of actua o
+£o ab & o
membership of the Party,and a number of
. . s A
Front organisations. He is currently
Vice~President of the British Peace
Committee. His wife is Reinet and she

has PF, 54,568,

8. fallsas

B. Palliser

6th June, 1963
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drawer in MARTELLI's office to Densham on the occasion
of the official search.

Densham reports that he kept close watch
while the office and desk were examined and that he is
quite sure that the second desk key was not as I had
told him in the top left hand drawer.

Densham is not entirely happy about the
evidence he may be called upon to give about keys and
is coming up to town to see Stratton sometime to-day.

T have informed L.k, and ¥e, NacDenald, A1, e L& il
of these developments. e \Q,XY»;k B

Densham reported that two letters dated \C**w\G;S:%j i
Lth and 11th April were lying on MARTELLI's desk. EESV\ ST
These have been removed by SHARMAN, One of them =
was from his son, Sergio, (both will no doubt have Iﬁ&\o.
been seen already by PHIDIAS).




Copy to L.A.

Note for File

The Defence solicitors eare-visiting Culham
et twelve o'clock this morning. They telephoned
Detective Inspector Densham (Oxfordshire) to this
effect on Friday afternoon and said that they would be
grateful if he could be present since they were intending
to examine MARTELLI's office. Mr. SHARMAN of Theodore
GODDARD and Co. had also telephoned WYNNE, one of the
Administrative Officers at Culham, and to him SHARMAN
seid that they wished among other things tc examine
MARTELLI's desk.

2. After speaking to SHARMAN, WYNNE telephoned
Densham and they both confirmed arrangements.  WYNN
mentioned in the course of his conversation that two
keys hed been issued for the desk and both had been
handed over to MARTELLI. Before going on leave,
MARTELLI had handed his door key and one desk key to
WYNNE for him to look after during his leave. WYNNE
was wondering where the other key was since he still had
only one key and asked Densham if he had got it, quoting
the key number, ZT 878. Densham denied heving this key
and said that on the occasion of the search he had
borrowed WYNNE's key. To this WYNNE replied "Ch yes of
gourse". (Densham tells me that on the occasion of the
search of the office and laboratory, WYNNE was buzzing
around with a number of keys which he was handing over to
people when the searchers were trying to open the two
rooms and their desks.

e Densham in fact has a copy. of the key ZT 878
in his possession., This is the key with which Stanley
Last opened MARTELLI's desk drawers during the official
search (the desk conteined four drawers and all sore
opened by the same key). This key was passed to
Densham after the arrest by Chief Inspector Stratton.
Densham wished to know whether it was intended that he
should produce his key ZT 878 if requested to do so by
the Defence in the course of the trial. This he was
quite ready to do if we could say that the key he held
was in fact the second one referred to by WYNNE. If
there were three keys and there was some danger that the
third might be produced he would be reluctant to produce
his copy and would prefer to say that he had opened the
desk with one of a large number of miscellaneous keys.

4o I spoke to Stanley Last of A.2.A. on Friday
afternoon and he told me thet the key Densham now holds

is the one obtained by from his contact in the
Ministry of Works. On the occasion of the official
search all four drawers of MARTELLI's desk were locked and
it was with this key that Last opened them. Inside the
top left hand drawer Last found the second key. This wes
left in the top left hand drawer et the conclusion of the
search and presumably is there still.

Be I was unable to contact Col. Winterborn or
lir. MacDonald before the end of Fridaey afternocon but 1
! THIS heveldiscussed the above with L.A.

ORIGINAL D
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P.S. I discussed this matter with Mr. MacDonald
and L.A., (Mr. Allen) this morning. It was agreed that
perhaps the best thing for Densham to say if he is
questioned in court about the provéenance of the key
which opened MARTELLI's desk drawers is that as a C.I.D.
officer he naturally has a number of skeleton keys
which he has assembled for precisely such.a purpose as
this and that it was with either one of these keys or
the spare key of MARTELLI's provided by WYNNE at

Culham that he opened the drawer of MARTELLI's desk.

It was agreed that I should ring Chief
Inspector Stratton end tell him of Densham's enquiry.
This I have now done. Stratton will telephone Densham
to make sure that the only -part he plays vis-a-vis
the Defence solicitors this morning should be to obtain
from the Culham chief patrol men the key to the padlock
on MARTELLI's office and to admit the Defence to the
office. He should in no way offer comments or answer
questions since he is a Prosecution witness,

Stratton tells me that it is intended that
in court Densham should merely say thet he opened the
desk draws himself and if he is subsequently questioned,
that the key he used .was one of a number to which he has
access, Stratton saw no harm in producing the actusl
key which Densham used and assured me that if Densham
was questioned as to how he got it, he would simply say
that it was provided for him and would not disclose
precisely where it came from. Stratton made the point.
that there were only two keys to the desk as far as
WYNNE was concerned but there might well be three or
four. The desk was one of a number of standard
patterns provided by the Ministry of Works and it would
not ‘be surprising if an additional key were obtainable
in one way or another.

P.P.5. . Stratton telephoned me during the afternoon
of Monday, 24th June, He said that Theodore GODDARD's
representative who called at Culham was in fact SHARMAN,
the junior. Densham admitted him to MARTELLI's office
end- in accordance with instructions received from
Stratton, he refused absolutely to answer questions which
SHARMAN attempted to put to him in the course of the
examination of the office,

SHARMAN with Densham's permission removed from
the office a number of travel brochures which appeared
to be connected with the Greek part of MARTELLI's recent
holiday and one or two very brief scientific notes which
we had returned to Culham after examinetion as of no
significance.

Stratton told me that Densham knows (he did not
want to say over the telephone how he knew) that WYNNE
was quizzed at length by SHARMAN about keys snd that
WYNNE has a strong recollection of loaning the key to the

/over




I o Tt e A L B e SR R St

Te lir. Allen telephoned me at 2.30 pe.m. today to ask me to get
in touch with Rome again (the cross-cxamination had not started) and
t0 enguires—

(1) Were the names of MARTELLI's children removed from his
wife's passport whe hey we added to his early this

vil

year.

Is it possible under Italian law for the names of children
t0 appear on the passports of kot parents particularly
if the parents happen to be separated.

8. have been asice but these questions

immediately.

DeWe Bloomfield,

e
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T'he recent arrest in
Martelll, the Italian emp.l.
at Culham, has also DI OUZYL L
light to bear on frofessgx )
which L Ghink T rust Bre e
notice of yourselt and Roger Makins.

Ippolito is the Secretary General of
C.N.E.N., the National Nuclear Energy Committee
in Italy, and is now also g member of the Counciil
Of Administration of BE-NIBCLL, the rnew State
Electricity Board. He also holds office in
Buratom and C.E.R.N. He 'l 11 faet noL g
nuciear expert at all, but a professor of 28010V ;
but he is also a strong personality, ambitious
and plausible, and has protectors in high nlaces;
#1th these advantages ne has become the leading
personality in the Italian nuclear fleld,

Ippolito comes frequently to the.Embasgsy
and is also a visitor at the house of my
Commercial Counsellor, He was Roger Maki
nost at the time ofthe Latina lunch her
ne has been the guest of the U.K.A.E.A.
the United Kingdom. lhese contacts are
Lo reinforce our intluence #ithin E.N.B.L.,
where Ippolito holds g Key position for .the
granting of orders for nucleap power statio

¥y 3
410 5

- S1r Patrick Rellly, K.0.M.G., O.B.E
¥orelgn Office,
LONDON, S.W.1.
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Ippolito has given us no grounds for
himsell, and has always gone out of his Wa)
friendly, which is by no means unive sal-among
nlgher Italilan officialdom. our pest chances
securing further orders here in the nuclear Tie
probably lie through him. He has obviously made f
enemies in the Services, but here there. is a tendency,.
as 1n the Police and among right-wingers generally, .-
o see all leftists as Communist, and Ippolivo 5
1s an avowed member.of the P.S.I. (Nenni Socislist)
party who until recently were very much in the s
bosom of the Communist party, and still are %o
some extent. Nevertheless, his record does not
seem %0 be reassuring, and I think you. ought to.u
warn Roger Makins, and suggest that intending
.- :¥lsltors from U.K.A.E.A. should be told Lo be
e sncareful about discussing delicate atomic matters
wevines wlth Ippolito. : G,

1

i

o (Sir John Ward)
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Extract from letter from MARTELLI to Pamela ROTHWELL

evesrcssves e

L‘o M\Lf\a\\-\&

Anyhow (.."Commique"..) there are some practical
point which I want to discuss with you in case I am
not acquitted. Firs all Mussia's alimony. You
know how dead serious I am about this problem. For
this reason alone I would think that, in case, you should
go to the States and earn enough money to help me in
this matter, or, if you decide against leaving England,
you should help by sending to Italy (c¢/o Vittore, e.g.)
what you can reasonably afford, and my mother and Vittore
could make up the difference to whatever they will
agree with Mussia to be her minimum financial monthly

=

needs, I know I am asking very much (not only
financially) but the welfare of Sergio and Eleanora is
at stake, and Mussia is not as capable as you are to

both Vittore and my mother are not
kindly inclined towards her. In case you should
contact Vittore straight away, - I hate to add thi
preoccupation to you, but you must promise you
as I ask you! leas Next problem. sssssscses
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FROM THE PRESS SECTION.

" SECRETS CASE
ADJOURNED -

A DEFENCE ,WITNESS
LACKS “PASSPORT

The trial of Dr. Guiseppe Enrico
Martelli, aged 39, the Italian physicist
accused under the Qfficial:Secrets Act, at
Essex Assizes at Chelmsford yesterday
was adjourned. to ‘thet'Central Criminal
Court on July 1 so that an ‘essential
defence witness can be brought from
Ttaly. :

Lord Parkér df 4‘~Wad-din'gt.on,' the
Lord Chief Justice, | d the adjourn-
ment after Mr. Jeremy’ lutchinson, Q.C.,
for the defence, batt'explained that it had
been discovered that the witness did not
have a passpoxt, g

Lord Parker said: “Fdo not intend this
ciase to linger on. Tt must be tried at an

carly date.” e

Mr. Hutchinson said that two wit-

| iesses essential to the defence had to come

' firom Italy. "

. “It was only discovered apparently
westerday by our agents that one could not
Jbe here tomorrow because he suddeniy said
‘he had not a passport,”

ADMINISTRATIVE MATTERS

Sir  Pefer Rawlinson, Q.C,, . the

Solicitor General for the Crown, said to
the Lord Chief Justice: “ If you are minded

to consider this application, I do mot resist

it

Mr. Hutchinson said that so far as the
defence was concerned the earlier the case
was heard at the Central Criminal Court
the better. He added: “ So far as my client
is concerned when he appears for trial there
are certain administrative matters which
take two or three hours each evening
before he is taken back whence he came,
and he is not in very good physical condi-
tion at the moment.”

Martelli, an employee of Euratom, the
European atomic energy organization to
promote and coordinate nuclear research
between member countries, has been work-
ing at the laboratories of the Atomic
Energy Authority at Culham, Oxfordshire,
His home is in Fitzharrys Road, Abingdon,
Berkshire.

He is charged with committing between
September 23, 1960, and April 4, 1963, an
act preparatory to the commission of an

" offence contrary to the Official Secrets Act.

| When committed for trial from Southend
Magistrates’ Court on May 20 he pleaded
Not Guilty and reserved his defence.
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Extracted on :

Ext. from attached report to letter from American
Fmbassy received on 20.6.63.. Original filed in MARTELLI Supp E.

The 1962 issue of Polks Directory for the Mdntgomery County
area of Washington, D.C. contains a listing for one FRANK B. MAC
DONALD and his wife VIRGINIA L. at 10702 Glenwild Road, Silver
Spring, Maryland. The directory reflects that FRANK B. MAC DONALD
is employed by the National Aeronautics and Space Administration.

The records of the Credit Bureau, Incorporated, Washington, D.C.
when reviewed on May 13, 1963, show that a report dated August 20,
1959, for FRANK B. MAC DONALD and his wife VIRGINIA at 10702
Glenwild Road, Silver Spring, indicated that MAC DONALD is employed
by the National Aeronautics and Space Administration -~ Goddard
Space Flight Center at Beltsville, Maryland, as a physicist of the
atmosphere since July 13, ) Mr. MAC DONALD formerly was
employed as Assistant Pro
of Iowa. He earned his
and his Masters and Doctoral Degrees at the University of Minnesota.
According to this credit report, Mr. MAC DONALD was born on May 28,
1925, and enjoysan excellent reputation in his community.

'

Criminal records of the Montgomery County Police Department
were checked on May 14, 1963, by IC JOHN S, LANDBECK, JR. without
locating any record for FRANK B. MAC DONALD or his wife VIRGINIA,

include the name of the flle owner
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Extract from letter written by MARTELLI to Pamela ROTHWELL

s9ovcoeceve

Next dey in the afternoon was in Brussels., The only interesting
thing there was that PALUMBO said that if I insisted in leaving
Culhem, I could always get a good job at the Headquarters, The
day before I left he told me he was almost sure he could fix me
with an £.2 job on the scientific direction or something to do
with the Italian Cabinet.

¢scesevece
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Reference, F¥ . 790,

Note for File

MARTELLI claimed to have married Pamels
ROTHWELL in April 1961. The new
MARTELLI wished to continue to be known

£

Mrs,
OMEWET T 1

ROTHWELL for professional reasons

I 1 reasons,

private correspondence to her home

MARTELLT,

to be addressed ss Mrs

The MARTELLI's are believed to have
the following visits:
Italy, France, Switzerland
Belgium
cber to Giluseppe France and Italy.

November

1929

April to May

Pamela

"

Belgium

oL i
: ‘\\‘\\J’“‘ G \\\\\ Y \\\?\ b \\

oh) SRS i) \1

D.W. Bloomfield

z

18th June, 1963.

THIS IS A COPY
ORIGINAL DOCUMENT RETAINED
IN DEPARTMENT UNDER SECTION
3(4) OF THE PUBLIC RECORDS

ACT 1958 Towe 2022

Codn 18.75




PF. 790,570
o
/:L“(ZJgE:D%V.,
7

In telephone conversation with
Stratton this afterncon, I established
that the court order for the production
of MARTELLI's bank statement had in fact
been served by the Manager of the
University Branch of Lloyds at Birmingham
and that Chief Inspector Wilde was holding
a copy of the statement. Stratton had
not asked Wilde to send it down yet
because it was not proposed to use the
statement in court and Stratton therefore
wanted to keep his decks as clear as
possible. ‘

Reference

Note for File

2e Stratton also told me that
correspondence for MARTELLI addressed

to him ¢/o the bank at Abingdon which

had been handed over by the menager of

the Branch against a search warrant were
still in the possession of Superintendent
Lawson. Stratton will ask Lawson to send
these down for onward transmission to me
after the case has finished.

3 Stratton understands that I wish
to see a copy of the bank statement.,

D.1 D.W. Bloomfield

v

REGIMITE 18th June, 1963.

W.AS. Led.
52-2158

Code 18-76




D 1/ASH

I send you herewith
photographs of the concealment device
found in NARTEI eI'S office. These
are the photographs which have been
produced in court.

2 You will remembey that I
mentioned to you that

had asked ?ur & copy of these
vhotographs for his headquerters and
you said that you would like to give
them to him yourself,

S ACC
ME l\(

THIS
[ UIVICIN

|
0 ibh1HL pOCU
DEPARTN v:T L‘m.('%-

:
‘/_1 OF THE BLIC

———— i
\) VNG 29 22—




PP.790,570/D.1/ DB
LI0=163(4T)

18th June, 1963.

Doayp

Colomel Cumming has asked me to thank you for your letier
of June 10th concerning MARTELLI.

e information the R.C.M.P« has provided is usefisl in
supplementing our imowledge of EARTELLI's buciground and
travels.

Dr, FRISEEN‘s reaction that "he feels that there has been
a misteke somewhere along the line"” hae boen echoed by other friends
of MARTELII, He may well find that he is mistaken when the trial
takes place this weei,

¥e have no guestions to put to Dr., FRISKEN at the moment
tut we may wish to take advantage of your kind offer in the
near future,

Yours sincerely,

BV, Bloomfield,

h..‘i;. iiiggitt Es ies
Royal Camadian Hounted
Canada House,
Trafalgar Square,
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REGIMITE

W.AS. Ltd.
. 522158

Code 18-76

MARTELLI Trial

L.A. rang to say that the Solicitor
General has asked that a Security Service
Officer be present with L.A. (Mr. J. Allen),
alongside the Prosecution, for consultation
by the Prosecution during MARTELLI's
examination and cross-examination. L.A,

said that as Mr. Wagstaffe was to attend

the trial as a witness and would have given
his evidence by this time, it seemed sensible
that he should remain for such consultation.

If you agree would you please warn
Mr. Wagstaffe. If you wish to nominate
another Officer please warn him and inform
L.A. (Mr. Allen).

L.A, said that Mr. Bloomfield could
not undertake this task for the reasons
discussed previously.

M.E.D. Cumming
o “;,.«-‘7'»

D. Wt GPF
/‘ b 5

YV bhomt D lbabeen S

e

17th June 1963

Copy to: D.1/Mr., Wagstaffe Wvaviieut) R e
| oab A
P

e P L~——

26.6.65




Code 18+75

"
2

Reknmce
Copy %o “f. 790,57

-

Note for Fi

1 306z, Volume € of the main file, a letter
ElVlnb names found by the Itaiianq in a 1954
diary of MARTELLI, the entry appears "E.A.S. BURHOP,

Union College,

Stoneley BURHOP

London". This is obviously Eriec Henry
of PF. 69,465,

iy BURHOP's file runs to 17 volumes. The
following are some points of possible contact with
MARTELLI (or indications of common interest) extracted

from it: -

May 1944

Auvgust 1951

August 1951

1951 (and
again in 19564)

18th July,
1954

August 1955

May 1958

July 1958

BURHOP went to the U.S.A. Volume 1
contribute to the work on the €2b
atomic bomb.

BURHOP was a co-signatory with
Professor PEIERLS of Birmingham
to a Ban the Bomb plea,

BURHCOP was elected a Vice- Volume
President of the British Peace 148e
Committes,

Professor PEIERLS interested Volume
himself in support of BURHOP in 171a
the case of the latter's Volumne
confiscated passport. 1778

\ .

BURHOP wes engaeged in studies Volume

l
in nuclear physics of the same 1792
type as those pursued by
M t{"“niil‘AI

BURHOP is shown to be a friend Volumeé6,
colleague of Harry 5. 228a, 230c¢
INSON, presumably identical

wltn the "Dr., TOMLINSON, London

who occurs in MARTELI }'s 1954

Italien diary.

BURHOP visited Milan and Rome, Volume 9,
310a, 318a.

He atténded the International Volume 11,
Atomic Conference at Geneva as 389a, 393z.
a representative of the World

Federation of Scientific Workers.

BURHOP went to Milan, Volume 12,
503%a, 50ba.

From correspondence connected Volume 12,
with the P.V. of Professor MASSEY, 506a.
a friend and professional
collaborator of BURHOP, it is
evident thet H.S. YOUNG of the
J.I.B. had spoken for MASSEY.
This suggests that he may have
known BURHCP as well., "“h*‘i s is
of course "Buster" YOU i
mentioned in the ”DPT%

T!H°'53A COPY




Autumn 1958

June 1958

September

1959
1962
September

1962

February
1963

D.1

Reference

0

BURHOP was to attend a

conference orgaenised by C.E.,R.N.,
at which two of his colleagues
were to be Professor E. AMALDI

and Professor G.P. OCCHIALINI
of Ttaly, both contacts of
MARTELLI.

BURHOP stayed with Professor

OCCHIALINI in Milan to discuss
scientific matters in connection

with a treatise that
OCCHIALINI was preparing,

BURHOP paid another short
visit to Milan,

BURHOP a frequent visitor to
C.E.R.N,

BURHOP appointed to C.E.R.N.
for one year,

PHIDIAS reported that BURHOP,
since arriving in Geneva in
September 1962, had done
certain jobs on behalf of the

W.F.S.W. and was claiming his

expenses, including some for
entertaining to enable POWELL
and BIQUARD, of the W.F.S.W.,
to meet scientists in Geneva.

Volume 13,
510z

Volume 13,

516a.

Volume 14,
549a.

Volume 16,
640& ®

Volume 16,
66L4e., 667c.

Volume 17,
677a.

o~ g 4] N -
R Pold Qs

B, Palliser

17th June, 1963,




CODE 18-76

;/

SECRET

I return these papers herewith. Having read
them I agree with your comments; the report is full
of inaccurate statements and of conclusions drawn
without supporting evidence.

A As far as I am aware no application was made
for a Magistrate's Order for production of the
Birmingham Bank Account. Chief Inspector Stratton
intended I know to make this application at the
First Hearing of the case before the Southend
Magistrates. After his cross-examination I suppose
he felt it would not be prudent to make this
application as the Director of Public Prosecutions
did not want to put it into evidence,




Code 18-75

gE( ﬁ ,{:‘-ﬁ- Reference

Loose Minute,
PF.790,570.,

%;é.

Attached is a copy of a report made by Major Wierdis of the
Buratom Italian enquiry office in Rome. I had not bothered you
with this before since the report contained a number of inaccuracies,
obscurities and unsupported conclusions and contained nothing which
could assist the prosecution. On second thoughts, it seems to me
that you may wish to glance through these pages.

There are a number of points raised by the report which I shall
wish to take up in due course but guided by the views you have expressed
to me on previous occasions, I am leaving them until after the trial,

I have the following particular comments to make:—

(1) MARTELLI's visits to Harwell, Aldermaston and
R.R.E, Malvern, referred to in paragraphs 4
and 7(b), were not unknown to us and were
all connected with his particular subject.
The reference to the "many journeys" which
he made from Culham to Malvern is a gross
inaccuracy. As far as we know, he only
visited Malvern twice,

The hypotheses in paragraph 4 are rather
adventurous and are supported by no
evidence,

It is not true, as suggested in paragraph
7(a), that we have shown an interest in
Bruno TALLINI. This interest appears to
have been manufactured by the press.

The implication in paragraph 7(c) that
Professor PALUMBO is currently sus pcted

of pro-Communist sympathies is misleading,
The Italian Security Service had earlier
informed us that PALUMBO had a record which
indicated possible Communist sympathies in
1954 but not subsequently.

MARTELLI's financial arrangements, as described
in paragraph 6, are of interest though I am
fairly sure that the details given are not
accurate (e,g, his Buratom salary and the amount of
alimony he pays to his wife under the
separation order.,) The financial position
since MARTELLI's arrival in the U,K. cannot

be clearly seen even with the assistance

of 0ld Bones, His salary continues to be

paid into the Bahque de Bruxelles and

transfers have been made to his Birmingham
Bank from the latter and sometimes in the

form of cash transfers on the occasion

of MARTELLI's visits to Brussels, His
transfer to Culham produced a number of
complications including a hold up in his

salary and allowances.




g E (—‘ ;\ E T Reference

e

I would dearly like to know the contentsm
of MARTELLI's accounts in the Banque de Bruxelles,
the Bankaa# Tuscana aké Pisa and the State Bank
Munich, (although MARTELLI is heavily in the red
with his Birmingham Bank, he has assured his
Italian wife that whatever happens to him after
the trial, she will be financially safe) but,
as you know, it is not possible to obtain state-
ments from these banks through Interpol in
a case of this kind.

: You have told me that it is not proposed to call evidence on
Fd MARTELLI's financial position. Can you say what has become of
4 the Court Order obtained by the D.P.P. in relation to MARTELLI's

bank account at Birmingham?

D.W. Bloomfield,

Code 18-75 SECRET
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secret resezrech, The work at Harwell is 100% secret;

Aldermaston it is 50% secret, and at Great Malvern (Wores)
i

-

is 25% secret (Radsr Research Centre - Secret).

During his journeys MARTELLI wasz accompanied by
Miss Pamels ROTHWELL, whom he knew at I
where she carried out space research, and who later became

-

2 y P
nis mistress.

as may be supposed, MARTELLI
purposes of esplonzge, the
not be excluded -
was merely corried o
effective cover for his 111i¢it activities, as the informat
collected by him could have been sent to Plsa to

forwarding to an unknown destination.

If this iz so (since for the present no other collabow-
rators are known) the possibility should not be excluded that
MARTELLI has been the organising and operational brain of an

international spy network 6f uninown proportions.

This supposition gains strength by the possibility that
MARTELLI may have chosen EURATOM in Brussels ss a centre of
operations because (apart from be » the meeting point for
intellectusls from every Buropesn
behind the Iron C 2in) B
g centre of 2ir ecommunications for all these countries,

including East Berlin.

As stated, MARTELLI was arrested on BGth
London (Southend) Airport on hig return from |

Italy.

becording to informetion supplied by ven der Valk, on the
Yth April, 1963 MARTELLI went to gpend the Bsster holldays in
2

famkiy wife and family (although he is

legally separated from his wife).
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van der Valk, since PIROFIO is Depulty Head of ¢ Security

% L8
gffice,

£ i i o ol e P e o~ P T s . .
information which %e © i I a8 a2 result of

particular interest, as a mumber of admissions

made by van der Vazlk, which among other things showed

close fridndship exists between PIRONIC and MARTELLI.

nformed us that o the ening of
196% (the day of HARTELLI's arrest) two

colleagues came to his office to glve him detalls of

Suddenlys without warning, PIRONIO
and without waiting to be addressed,
and not knowing what they were talking about, stated with

superliority that he lknew what had bappened; he

- -

en to say that this had 2il happened becsuse van der
refused to listen to his repeated warnings
loyality, a gdded that he had

,*t P ot fsEL

Van

2 e
conversations

s
LS

PIROKIC
with HARTELLI by spe
attempting to put himself

to himself non-exigte

Van der Valk, in confirmation o“ statement about the
strange snd contradictory behaviour
delicate matter, sald that PIRONIO, when asked
occasion by €
Community to draw

-

memo giving knoi facts " a4 generzl nature,

put MARTELLI in an entirely favourable light.
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< ;
$.B. No. 1 (Flimsy)

, 1
Special Report [

1. This report has been prepared at the request
of the Director of Public Prosecutions for the
information of the Solicitor General and Counsel
involved in the prosecution of Guiseppe Enrico
Gilberto MARTELLI, who stands resanded in custody,
o doumitted for trisl at the Eesex Suaumer Assize at

- ﬁ”ﬁ?w—-ﬁ-s Chelumsford, comuencing 18th June, 1963, on a charge
14 JUNIO63 | under the officiel Secrets Act, 1920.

. ‘l Ld PR SRR ooy

g ﬂf 1405701 _ 2. On Wednesday, 12th June, 1963, in company with
Ta ik -

SUDES ‘
lo Dl <74 Detective Inspector J.:. WILSON, Specisl Branch, at

the request of the D, of P.P., I went to Brussels,
Belgium, with & view to finding a witness who could
give admissible evidence that one AGRAFENIN was &

Third tecretary at the Soviet Embassy in Brussels.

3. On my arrival at the British Eabassy at

10=15 @.m., I saw H¥r. F., STOCKVELL, First Secretary,
who explained that there would undoubtedly be diffic~
ulty in obtaining such & witness, due to certain
measures taken by the Belgian Ninistry of Justice.

,
A

= 3
M.2.-60-66799/10m w112 (2) : \w;\ - Ol a /’ﬁ"" »

>
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It appeared that as soon as MARTELLI had been charged,

and Press publicity had been given to the matter in Belgium
’/relative t0 his connection with Eursatom in Brussels, the
¥inister of Justice had given directions for the matter to
be enguired into by a Juge d'Instruction. The latter
ismediately placed an eabargo on all enguiries or action

relative tc the Soviet Embassy, its etaff, Eursatom, MARTELLI,

| or any other matters however remotely connected with the

cage.

At 11 a.me I saw ¥, Faul Woot de TRIXHE, head of the
Belgien Surete, who pasced we to his deputy, M. Roger de
BUCE. H. de BUCEK explained that whilst he was most anxious
to assist, under the existing proscription of action by the
Juge d'Instruction, there was virtually nothing he could
do. He pointed out that my only course of action lay in
obtaining & Commission Rogatoire from the sppropriate

authority in Great Britain, which would enable the Juge to
act in the matter.

6. . de BUCK declared guite emphatically that he was
certain that no Belgian would be permitted either to appear
in Court or to uaske @& statement whilgt the proseription of

the Juge 4'Instruction remained.

70 At 11"'}5 Goliie I t@mz}haned §ir. E.Co JONES (}\. of g'opc:‘
in London, to whom I explained the position. 1 added that




that /

I hed been given to understand that there was & reuote
possibility that the Secretary General of the Belgian
Ministry of Foreign Affairs, on his own authority, might
possibly issue a Note declaring AGRAFENIN to be a member
of the Soviet Embassy staff in Brussels. ¥r. JONES stated
that in view of the lack of available time, any thought of
obtaining & witness by means of a Commission Rogatoire

wag to be abandoned. I should cbtain a Note if possible,
snd leave the matter there.

8. 1 then, in coapeny with Det. Insp. WILSON, commenced
inspection of various areas in Brussels which had come to

notice in the BARTELLI cage : =

a) Area reistive to Sketch Mep, Exhibit 11. (Fhoto, go.)
I found the "Restorant du Vert Chasseur” to be the

"Hotel Le Vert Chasseur”. In the Avenue du Vert Chasseur
sbout thiriy yerde from the Cheusee de VWeterioc, at the
position marked on the sketch plan by & red circle and
erogs, wag a circulsar electricity transformer sub-station,
marked '6,000 volts', about ten feet high. The area was
gquiet and ideally suited for s rendes-vous or the depositing
of material for subgequent collection.

b) Vicinity of Soviet Fmbessy steff residence, 78, rue
Robert Jones (shewn ss that of AGRAFENINE in the
Diplomatic List.)

The accoaumodation occupied by the aajority of the




the /

Soviet Eabessy staff at 78, rue Robert Jones was enclosed
in an extensive garden area, surrounded by either high
walls or iron fences. Little of the interior could be
geen from outeide - there was no possiblility of approach

t0 caretakers or conecierge.

e¢) Parc Astrid (umentioned in Disry, Exh. 15. Photo. 21.)

Thig is & feirly extensive park about six kilometres
from the centre of Brussels. It contains & lske, and would
be eminently suitable for a meeting place.

a) I gte

Another park about three kilometres from the Pare
Astrid, alsc containing a lake and suitable as a meeting
place.

9. At 4 pemes I returned to the British Esbassy where I
saw the Charge d'Affaires, lr. RAMEDEN, who agreed to taking
me to see the Secretary General of the Ministry of Foreign
Affaire, with a view to obtaining his lNote as he had
previocusly suggested. An appointment was made for interview

at the dinistry at 5«30 p.m.

10. At thaet time, in compeny with lr. RAMEDEN end Det.
Insp. WILSOK, 1 saw ¥r. Van Den BOSCH, Secretary Genersl,
to whom I explained the position. He iumediately agreed
to have & Note prepared, which I was to co.lect froa him

at 7 petis This was duly done.
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. On ay return to théwg;iiish Fubessy, I was handed
by kr. RAMEDEN the official Bubassy copy of the Belgisn
B.F.A. Diplometie List, on page 123 of which appears the
following : =
"¥. Vliedimir Alexeevitch AGRAFENINE,
Third Secretary.
78, rue Robert Jones. Tel. 7L3L06. 11th Nov. 1959."
12. D/I. WILSON end I returned to London during the
evening of 12th June, end this morning, 13th June, I
reported verbally to ¥r. CUSCENS, of Counsel, and to the

D. of P.P., giving them the informstion detailed above.

13. It was decided by Counsel that it might be an
sdvantage to have the Diplomatic List mentioned asbove
produced in Court by & mewber of the British Embassy staff
from Brussels, snd I wes therefore requested to arrange for
this to be done. Through ¥r. STREET, of the Foreign Office,
it hes been arrenged that the witness will be ¥r. Henry
CARR, Second Secretary at the British Esmbassy, Brussels.

iir. CARR has been informed that the hearing will commence

on Wednesday next, 19th June, 1963.

4. The other witnesses are being warned as to the date

{ ‘"”3
A -

=%

Chief Inspector.

of heering.

ﬁUPERmE:;N}?E&NT7




CODE 18-76

)
Reference........... 50 ‘,,}

s.—f‘

I0OSE MINUTE for p.a. on
PF.790,5T70

Copy to: L.A,

Please see attached report received from Special
Branchs .

It may be that these remarks of MARTELLI's
made to the police officer were designed to attract
attention and possibly to invite an approach on
the part of Special Branch.

I am sending a copy of this minute and the

enclosure to L.A.

D.W. Bloomfield,

D.1,

14.6.63,




oo S Ao

Essex County Constabulary.

Brentwcod
Rochford .5+1963.

Alan Gordon WYATT. 3l years.
oli

ce Station, Rochfx i88el Tel. Southend 54L4208)
)etective Consta
o
"At 5-30 pem. on Wednesday, 15th May, 1963, I was the
“driver of a police car conveying Giuseppe Enrico Gilberto
: MARTELLI to Brentwood Police Station, where he was to join
another vehicle for conveyance to Brixton Prison. MARTELLI
gsat in the back of the car with a uniformed police escort.”
"On the way, MARTELLI started to talk about his position,
and what had happened at the proceedings at the Southend County
Magistrates' Court that day. During his conversation, he said,

"what is the position if I'm not Ry,ssien agent but am working

for somebody else 7 I repli [ am not familiar with the
Act under which you have been charged, but in my opinion it
no matter which country you were working

not caution MARTELLI, end after a pause, he asked,
"For instance, if I was working for a Cowmon Market country as
an anti-Russian double agent, what effect would that have %2%.
I replied, "My work concerns crime, and
Hranch matter, but in my opinion,
The offence would still exist." MARTELLI did not say anything
else."”

(Signed) A.G., WYATT.

Statement taken by D.D. TAYLOR, Dei. Sgt, Special Branch,

o~

- P

at Southend Airport, at 4 p.m. 22nd May, 1503.

(Signed) D.D. TAYLOR.
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EXTRACT
MARTELLI

®

Extract from intercept letter from MARTELLI to
Signora Maria MARTELLI (his wife)

eseveesose

One last thing - it is a request; during the
trial don't make any comment at all to the journslists -
even if you think you are meking statements which will
help me - or else if the journmalists provoke you with
irritating questions or statements which are false. Just
repeat: = "No Comment", If you can do me this favour I
would be immensely grateful, Give the children a hug
from me, Remember me to your Mother,
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CONFIDENTWAL |
PR, 790,570 Supp.D.

Copy for PF.790,570 )

and Z//to see. %j

MARTELLI.

The Director of Publie Prosecutions spoke
with me to-day and he said the case had been
fixed for Wednesday at Chelmsford at 10 o'elock.

5. 4 LA

B.A., Hill—

CONFIDENTIA
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